
وزیر راه و شهرسازی:

دولت سیزدهم برای خانه دار شدن همه جوانان زمین تامین کرده است
خریدار   وزیر راه و شهرســازی با بیــان اینکه 
زیرســاخت های خوبی در بخش مســکن فراهم 
شده که در اختیار دولت چهاردهم قرار می گیرد، 
گفت: به قدری زمین تامین شــده که همه جوانان 

می توانند صاحب خانه شوند.
 مهــرداد بذرپاش با حضــور در برنامــه صف اول 
با اشــاره به مهم تریــن راهبردهــای وزارت راه و 
شهرسازی در دولت ســیزدهم اظهار کرد: در یک 
ســال و نیم گذشــته دو راهبرد مشــخص به نام 
نهضت ملی مســکن و ایران راه در دستور کار قرار 

گرفت.
وی افزود: توسعه ترانزیت در پروژه ایران راه دیده 
شد که حجم ترانزیت در ســال ۱۴۰۲ به بیش از 
۱۷.۷ میلیون تن رسید و حجم ترانزیت چهارماهه 
امسال نســبت به مدت مشابه ســال قبل نیز ۵۶ 

درصد رشد داشته است.
وزیر راه و شهرســازی گفت: برای ترانزیت در سال 
اول برنامه هفتم توســعه ۱۶ میلیــون تن هدف 
گذاری شــده اســت که با توجه به اقدامات انجام 
شده در دولت ســیزدهم امســال به ۲۱ میلیون 
تن خواهد رســید که بیانگر موفقیــت دولت در 

دیپلماسی با کشورهای همسایه است.
بذرپاش رشد ترانزیت را در گرو توسعه نرم افزاری 
و ســخت افزاری خواند و گفت: توافقات دو و ســه 
جانبه، تعرفه های ترجیحی و همچنین توســعه 
ناوگان، تاثیر قابل توجهی در توســعه ترانزیت به 
ویژه بخش جاده ای داشته که رشد ۷۰ درصدی را 

تجربه کرده است.
وی به اقدامات انجام شــده در حوزه ریلی اشــاره 
کرد و گفت: در توافق صورت گرفته با طرف روس 
در پروژه ریلی رشــت به آستارا حدود ۵۰ کیلومتر 
اراضی تملک شــده و در کنار آن راه آهن رشت به 
کاســپین با حضور سرپرســت ریاست جمهوری 

افتتاح شد.
وزیر راه و شهرســازی بیان کــرد: ۷۰ کیلومتر از 
پروژه دوخطه راه آهن اهواز به اندیمشک با حضور 
شهید رئیسی افتتاح شد و ۴۰ کیلومتر باقیمانده 

نیز آماده بهره برداری است.
بذرپاش ادامــه داد: کریــدور زنگــزور که مورد 
اختلاف بین ایــران و ترکیه و آذربایجــان بود، با 
پیگیری های شهید رئیسی به کریدور ارس تبدیل 
شــد که کار بســیار بزرگی بود. در دوره شــهید 
رئیســی، ترانزیت همواره در اولویت بود و ایران از 

رقابت های بین المللی جا نماند.
وی با اشــاره به پروژه راه آهن شــلمچه به بصره، 
گفت: این پروژه که ۵۰ سال میان ایران و عراق در 
حال مذاکره بود، در دولت سیزدهم به اجرا رسید 
به طوری که عملیــات مین روبــی در حال انجام 

است و طی ۳ سال به بهره برداری می رسد.
بذرپاش خاطرنشان کرد: باید کشورهای صاحب 

بار را شریک پروژه های استراتژیک کشور کنیم تا 
این کشورها ایران را برای عبور کالای خود انتخاب 
کنند. قرارداد توســعه بندر چابهار، راه آهن رشت 
به آســتارا و فاز دوم فرودگاه امــام خمینی )ره( از 

جمله پروژه های اجرا شده با همین رویکرد است.
وزیر راه و شهرســازی تاکید کرد: یادآور شــد: در 
دولت ســیزدهم، ۳۸۷ کیلومتر مسیر ریلی مانند 
راه آهن همدان به سنندج، بستان آباد به خاوران، 
رشت به کاســپین، خاش به زاهدان، بافق به زرین 
شهر و چابهار به زاهدان، بوشهر به شیراز، اصفهان 
به شــهر کرد و کرمانشــاه به خســروی در دست 
ساخت قرار گرفت و برخی از شهرها را از بن بست 

ریلی خارج کرد.
وی تصریح کرد: ۳۲۷ کیلومتــر آزادراه در دولت 
ســیزدهم به بهره برداری رســید کــه نمونه آن 
آزادراه اصفهان به شیراز، آزادراه منجیل به رودبار 
و مسیر رفت منطقه دو آزادراه تهران- شمال بود. 
به نرخ امروز ســاخت هر کیلومتر آزادراه بیش از 
۱۴۰ میلیارد تومان هزینه در بر دارد. به طور مثال 
تملک زمین کنارگذر پاکدشــت به ۱۰ همت نیاز 

دارد.
بذرپاش یادآور شــد: ۳۵۸۶ کیلومتــر راه اصلی و 

بزرگراه نیز در این دولت ساخته شد.
وزیر راه و شهرســازی بــه عملکرد حمــل و نقل 
هوایی در دولت ســیزدهم پرداخت و اظهار کرد: 
برای توســعه ناوگان هوایی کشــور، بــا توجه به 
شــرایط تحریمی اختیارات خوبی به شرکت های 
هواپیمایی بــرای تامین ناوگان مورد نیاز کشــور 
واگذار شــد و تعداد پروازهای بین المللی در دولت 

سیزدهم به رشد ۷۰۰ درصدی رسید.
وی ادامه داد: در بخش نــاوگان حمل و نقل ریلی 
۳۸۸۶ واگن باری به ناوگان اضافه شد و در احکام 
برنامه ممنوعیــت واردات ناوگان رفع شــد؛ زیرا 
نوســازی ناوگان از ارزش بالایی برخوردار اســت 
و میزان تقاضــا ۲.۵ برابر عرضه اســت. از طرفی 

کشــنده ها به اندازه واگن ها اهمیــت دارند و این 
تدبیر دیده شده اســت که تامین ناوگان مورد نیاز 
بخش بار به شرکت ها واگذار شود؛ زیرا از جذابیت 
خوبی برخوردار اســت. اما در بخش مسافری که 

حاشیه سود پایین تر است دولت حمایت می کند.
بذرپاش با اشــاره به اقدامات انجام شده در حمل 
و نقــل جاده ای بیان کــرد: در ایــن بخش میزان 
کشــنده ها افزایش پیدا کرد اما در بخش مسافری 
با کمبود اتوبوس مواجه هستیم و به دلیل به صرفه 
نبودن نرخ بلیت اتوبوس ها از ســرویس دربستی 
استقبال بیشــتری می شــود. البته برای تامین 

ناوگان مورد نیاز تمهیداتی اندیشیده شده است.
وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به عملکرد حوزه 
حمل و نقل دریایــی و بنادر کشــور نیز گفت: در 
تخلیه و بارگیری کالای فله ۲۲ درصد و در تخلیه 
و بارگیــری کالای کانتینــری ۴۴ درصد رشــد 
داشته ایم. پس باید در بخش بنادر و دریانوردی به 
ویژه تخلیه و بارگیری سرمایه گذاری انجام دهیم. 
در دولت سیزدهم بیش از ۴۰ هزار میلیارد تومان 
توسط بخش خصوصی و شــرکت های عمومی- 
خصوصــی در بنادر شــمالی و جنوبی ســرمایه 

گذاری شده است.
وی اعلام کرد: در جابه جایی مســافر دریایی ۱۴۰ 
درصد رشــد داشــته ایم که بیانگر اقدامات دولت 
ســیزدهم در افزایش ناوگان و توسعه خدمات در 

این بخش است.
بذرپاش با حضــور به عملکرد بخش ســاختمان 
پرداخــت و گفــت: کاهــش تولید مســکن در 
دولت های قبل معنادار بود و اثر مستقیمی بر تورم 
داشت. طبق آمارهای مرکز آمار ایران، رشد تولید 
بخش مسکن و ساختمان در ســال ۱۳۹۹ منفی 
۱۳ بود که ایــن رقم در ۱۴۰۰ بــه منفی ۶.۹ و در 
سال ۱۴۰۲ به مثبت ۷.۱ رســید که نشان دهنده 
تاثیر مثبت سیاســت دولت در این بخش و تامین 

نیاز بخشی از جامعه به مسکن است.

در نشست هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران مطرح شد

قیمت گذاری دستوری چالش  جدی اقتصاد ایران
رهبر معظم انقلاب در دیدار با نمایندگان مجلس مطرح کردندرهبر معظم انقلاب در دیدار با نمایندگان مجلس مطرح کردند
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پزشکیان:
 تمام تلاش ما حل مشکلات و گرفتاری های 

مردم است

وزیر امور اقتصادی و دارایی:
 دولت سیزدهم، جلوی برخی انحرافات 

در سازمان حسابرسی را گرفت

رییس کل بانک مرکزی:
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»مست عشق« داستان تردیدها و اسارت هاست
حمیدرضا فهمیزی، کارگردان و منتقد ســینما حتی برترین شــاهکارهای تاریخ 
ســینما هم بی عیب و نقص نیســتند پس آنچه که در نقد فیلم مهــم به نظر می 
رســد و اولویت اســت، نه لزوما توجه به میزان نقص ها و ایــرادات احتمالی، بلکه 
دیدگاه ســازنده و حرفی اســت که می خواهد بزند. از این منظــر فیلم فتحی هم 
 حتما ایراداتی دارد که البتــه عمدتاً به قصه و بحث ســندیت تاریخی برمی گردد 

تا جنبه های سینمایی.

یادداشت

قطار کانتینری دو سربار ایران - چین راه اندازی شد
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هوایی

دبیر انجمن شــرکتهای هواپیمایی با تاکید بر 
اینکه قیمت های جدید بلیــت هواپیما تعیین 
و بارگذاری شــده است و هر ســاعت پرواز ۴۰ 
دلار تصویب شــده گفت: با آزادســازی قیمت 
بلیت هواپیما در برخی مسیرها قیمت ها نصف 

نرخ های مصوب ایرلاین ها است.
 مقصود اسعدی ســامانی در جمع خبرنگاران 
مبنی بر اینکه قیمت بلیت هواپیما با آزاد سازی 
قیمت ها چند درصد افزایش مــی یابد؟ گفت: 
نرخ بلیــت هواپیما بعد از آزادســازی قیمت ها 
اینطور نخواهد بود که بگوییم چند درصد رشد 
می کند و ایــن نرخ ها متفاوت به لحاظ مســیر 
خواهد بود. اما آنچه که مشخص است این است 
که نرخ هر ســاعت پرواز ۴۰ دلار در شــورای 
عالی هواپیمایی تعیین و تصویب شده است اما 
متاســفانه وزارت راه و شهرسازی به آن تمکین 

نکرد.
وی با بیان اوایل تیرماه امســال با دریافت رای 
دیوان هماهنگی لازم برای آزادسازی نرخ ها با 
سازمان هواپیمایی کشــوری انجام شد، تاکید 
کرد: بر اساس مصوبه اســفندماه سال گذشته 

شــورای عالی هواپیمایی قیمــت هر صندلی 
پروازی ۴۰ دلار تعیین شد.

 البته ما پیشــنهاد نرخ هر صندلی پروازی را بر 
اساس هزینه های ایرباس ۳۲۰، بویینگ ام دی 
و بویینگ ۷۳۷ بالغ بــر ۵۱ دلار داده بودیم که 
وزارت راه و شهرســازی در این زمینه همکاری 
نکرد. همانگونه که اشــاره شــد شــرکت های 
هواپیمایی پــس از رای دیــوان عدالت اداری، 
قیمت بلیت پروازهای داخلــی را با معادل ریالی 
۴۰ دلار محاســبه و در سایت های خود بارگذاری 

کرده اند.
او ادامــه داد: در ۲۵ روز گذشــته ۳ آژانــس 
هواپیمایی و ســایت به دلیل عــدم رعایت نرخ 
های تعیین شــده تعلیق شــده اند. اما آنچه که 
مشخص است این است که اجرای قانون برنامه 
پنجم تکلیف است و در این برنامه مقرر شده که 
نرخ بلیت هواپیما آزاد شود که این قانون از سال 

۹۴ تا سال ۹۷ به اجرا رسید.
وی ادامــه داد: از آثار آزادســازی نــرخ بلیت 
هواپیما افزایش دسترسی مردم به سفر هوایی 
بود بطوریکه در ســال ۹۴ میزان جابه جایی ۱۷ 

میلیون نفــر بود که این عدد تا ســال ۹۷ به ۲۴ 
میلیون مســافر رســید و در حالی که نرخ رشد 
جابه جایی مسافر در برنامه توسعه ۸ درصد بود 

این عدد به ۲۰ درصد رسید .
دبیر انجمن شــرکتهای هواپیمایی با اشــاره 
به لغو اجــرای قانــون برنامه و آزادســازی 
قیمت بلیــت هواپیما در ســال ۹۷ گفت: در 
سال ۹۷ به دلیل نوسانات ارزی دوباره دولت 
در بازار مداخلــه کرد و قیمــت مصوب برای 
بلیت هواپیما تعیین شــد کــه از تبعات این 
تصمیمات زمینگیر شــدن هواپیماها بود که 
چرا نقدینگی برای تعمیر و نگهداری ناوگان در 

اختیار نداشتند.
اسعدی ســامانی با تاکید بر اینکه با آزادسازی 
نرخ بلیت هواپیما، قیمت های به روز شــده در 
بازار را تــا ۵۰ درصد کاهش داده اســت گفت: 
در حال حاضر، هــر ایرلاینی بر اســاس همان 
هر ســاعت پــرواز ۴۰ دلار برای هر مســیری 
قیمت گذاری کرده اســت و قیمت ها در سایت 
شرکت های هواپیمایی بارگذاری شده و شاهد 

افزایش عرضه بلیت دربازار هستیم.

خ های مصوب ایرلاین ها قیمت های جدید بلیت هواپیما؛ ۵۰ درصد کمتر از نر
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به حساب بانک تجارت شعبه شهید چمران به شماره 1028040020 بنام شرکت توزیع نیروی برق اهواز به مناقصه گزار تسلیم گردد.
 زمان و محل و نحوه دریافت اسناد: از تاریخ درج آخرین آگهی بمدت 5 روز به آدرس های زیر مراجعه نمایند:

  WWW.AEPDCO.IR :پایگاه اینترنتی شرکت توزیع برق اهواز 
WWW.TAVANIR.ORG.IR :پایگاه اینترنتی توانیر  

www.iets.mporg.ir پایگاه اینترنتی ملی اطلاع رسانی مناقصات  
 www.setadiran.ir سامانه تدارکات الکترونیکی دولت  

  تلفن تماس: 06134490700 داخلی 3245
 آخرین مهلت بارگذاری اسناد: حداکثر تا ساعت 12:00 مورخ 1403/05/20

  بازگشایی: راس ساعت 12:00 مورخ 1403/05/20 می باشد.
 کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت، تحویل اسناد تا مبادله قرارداد با مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir امکان پذیر 

خواهد بود.
 ارسال فیزیکی پاکت ضمانتنامه )الف( تا تاریخ 1403/05/20 به دبیرخانه مرکزی شرکت )به آدرس: اهواز – بلوار پاسداران جنب شهرک صنعتی تسلیم گردد( الزامی است.

 به پیشنهادهای فاقد سپرده و امضاء، مشروط، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از انقضاء مدت مقرر واصل می شود مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد.
 هزینه آگهی مناقصه به عهده برنده مناقصه است.

 سایر اطلاعات و جزییات در اسناد مناقصه مندرج است.
 هزینه های مربوط به شرکت در مناقصه از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت برعهده مناقصه گران می باشد.

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ایآگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای
 شماره  شماره 1111//14031403

سهامی خاص   سامانه ستاد:    سامانه ستاد: 20030053530000112003005353000011  



رهبر معظم انقلاب در دیدار با نمایندگان مجلس مطرح کردند

موفقیت رئیس جمهور و دولت جدید، موفقیت همه ما 

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدوشنبه       اول مرداد 1403    شماره 1638

امیر صباحی فرد خبر داد
سامانه های راداری، موشکی، جنگالی و پهپادی 

وارد چرخه پدافند هوایی کشور می شود
 فرمانده نیروی پدافند هوایــی ارتش در جریان بازدیــد از یگان های 
پدافند هوایی غرب کشور گفت: سامانه های راداری، موشکی، جنگالی 

و پهپادی وارد چرخه پدافند هوایی کشور می شود.
فرمانده نیروی پدافند هوایــی ارتش با حضور در گروه شــهید ملکی 
آبدانان از مواضع، ســایت ها و مواضع راداری این گروه پدافندی بازدید 
کرد.امیرســرتیپ علیرضا صباحی فرد فرمانده نیــروی پدافند هوایی 
ارتــش در جریان بازدیــد از یگان هــای پدافندهوایی غرب کشــور، 
از گروه پدافند هوایی آبدانان، ســایت ها و مواضع راداری گروه شــهید 
نظامعلی ملکی بازدید و میــزان آمادگی دفاعی ایــن یگان ها را مورد 
ارزیابی عملیاتی قرار داد.وی در جمــع فرماندهان و کارکنان این یگان 
پدافندی، اظهار کرد: پدافند هوایی به عنوان اصلی ترین بخش دفاعی 
کشور توانسته اســت نقش موثری در ارتقای توان رزم نیروهای مسلح 

داشته باشد.
فرمانده نیروی پدافند هوایــی ارتش در ادامه به پیشــرفت های اخیر 
پدافندهوایی در طراحی و توسعه تجهیزات پدافندی اشاره کرد و گفت: 
ان شاءالله در آینده نزدیک با تلاش و پشتکار کارکنان متخصص و فنی 
این نیرو و نیز تعامل با ســایر مبادی مربوطه انواع سامانه های راداری، 

موشکی، جنگالی و پهپادی وارد چرخه پدافند هوایی کشور می شود.
امیر صباحی فرد تصریح کرد: ایران اسلامی امروز یک لنگرگاه مطمئن 

و ایمن از آرامش و امنیت است.
 

پزشکیان:
 تمام تلاش ما حل مشکلات و گرفتاری های 

مردم است
 رئیــس جمهــور منتخب گفت: تمــام تلاش بنــده این اســت که با 
هماهنگی، همفکری و همدلی مســیر را طی کرده و  مشــکلات مردم 
را پاسخگو بوده و حل کنیم. مســعود پزشکیان در جلسه علنی مجلس 
شورای اسلامی حاضر شد و با دعوت رئیس مجلس در جایگاه سخنگاه 
ایســتاد و گفت: قرار نبــود در مجلس صحبت کنم؛ امــروز به مجلس 
آمدم تا سلامی کرده و تشــکر کنم و ان شاءالله دست به دست هم داده و 
مشکلات کشور را حل کنیم.وی ادامه داد: همان طور که در مناظرات و 
بحث های مجلس مطرح کردم، کشور را نمی توان با اختلاف و دعوا حل 
کرد، ما باید دست به دســت هم دهیم تا از بحران هایی که برای کشور 
ایجاد شده اســت و مشــکلاتی که وجود دارد، با هماهنگی، همفکری 

و همدلی عبور و مسیر را طی کرده و مشکلات مردم را پاسخگو شویم.
رئیس جمهور منتخــب افزود: تمام تــلاش بنده ایــن خواهد بود که 

پاسخگوی مردم بوده و مشکلات و گرفتاری های مردم را حل کنم.

پزشــکیان ادامه داد: در این زمان که مردم به ما اعتماد کردند و مسئول 
شدیم، ما تصور نمی کنیم برای خود کسی شــدیم.وی افزود: به دلیل 
رایی که مــردم دادند، بــا تمام وجود تــلاش خواهم کرد تــا با کمک 
نمایندگان، مسئولان و مجموعه هایی که در کشور هستند، پاسخگوی 
نیازهای مردم باشیم، قطعا هر فردی که بخواهد مسئولیتی را بپذیرد، 
باید پاسخگوی نیاز مردم باشد.پزشکیان با اشاره به فرمایشات حضرت 
علی)ع( یادآور شد: ایشان به تقوا توصیه می کنند و تقوا از نظر حدیثی و 
قرآنی حرکت بدون خطا در صنعت، کشاورزی اقتصاد و سایر بخش ها 
اســت و حرکت بدون خطا به مانند اسب رامی اســت که می تواند ما به 
هدف نهایی برســاند.وی ادامه داد: حضرت علی )ع( می فرمایند دنبال 
دنیا نروید حتی اگر دنیا به دنبال شما باشد. حتی اگر دنیا چیزی از شما 
گرفت برای آن متاسف نشوید. اگر پســت، مقام، پول و قدرت ما را گول 
نزد، در آن زمان می توانیم حق بگوییم و با ظالم دشمنی کنیم و در برابر 

ظالم بایستیم و یار و یاور مظلومان باشیم.
پزشــکیان تاکید کرد: این رویه آن چیزی اســت که در اعتقاد و باور ما 
وجود دارد و باید کاری کنیم که بی عدالتی ها و حق کشی ها از بین برود 

و جامعه ای درست کنیم که در آن عدالت و انصاف حکم فرما شود.

همان آدمی هستیم که بودیم
وی با بیان اینکه نباید از این فرصت به دنبال ایجاد پســت و مقام برای 
اطرافیان و مقــام و دنیا باشــیم، تصریح کرد: بلکه بایــد از این فرصت 
اســتفاده کرده و تلاش خواهیم کرد با کمک شــما نمایندگان و سایر 
عزیزان مســئول، خدمتگزار مردم باشــیم و امیدواریــم خداوند ما را 
شــرمنده این مردم عزیز نکند.رئیس جمهوری منتخب خاطر نشــان 
کرد: به رغم تبلیغاتی که مــی کردند تا مردم پای صنــدوق های رای 
حاضر نشــوند، اما مردم آمدند و مشــت محکمی بــه آدم هایی که در 
داخل و خارج نشســته بودند و تبلیغ می کردند، زدند.وی اضافه کرد: 
همان آدمی هســتیم که بودیم و قطعا هیچ فرقــی نخواهد کرد و فقط 
بار مسئولیت ما سنگین تر شده اســت. امیدوارم خداوند کمک کند که 

شرمنده مردم نشویم.
پزشکیان از محمدباقر قالیباف که در جلسات مختلف همکاری لازم را 
با رئیس جمهور منتخب انجام داده است، قدردانی کرد و ابراز امیدواری 
کرد که مجلس و دولــت آینده بتوانند گره هایی را که در کشــور وجود 

دارد، باز کنند.

وهای  مخبر آیین نامه اجرایی واردات خودر
کارکرده را ابلاغ کرد

 سرپرســت ریاســت جمهوری آیین نامــه اجرایی مــاده ۱۱ قانون 
ســاماندهی صنعت خودرو با موضــوع واردات خودروهــای کارکرده 
را به دســتگاه های ذی ربط ابلاغ کرد. محمد مخبر سرپرســت ریاست 
جمهوری آیین نامــه اجرایی مــاده ۱۱ الحاقی به قانون ســاماندهی 
صنعت خودرو مصوب ۱۴۰۲ مجلس شورای اسلامی را به وزارت خانه 
های صنعت، معدن و تجارت، امور اقتصادی و دارایی، راه و شهرسازی و 
کشور و نیز سازمان های برنامه و بودجه کشور، حفاظت محیط زیست 
و ملی اســتاندارد ایران، دبیرخانه شــورای عالی مناطق آزاد تجاری - 
صنعتی و ویژه اقتصادی و بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران ابلاغ 
کرد.بر اساس این آیین نامه انواع خودرو اعم از سواری، ون، وانت، مینی 
بوس، اتوبوس، کامیونت، کامیون و کشــنده تریلر مشمول واردات می 
شــود.کارگروهی متشــکل از وزارت اقتصاد، بانک مرکزی و سازمان 

برنامه سقف و تعداد واردات خودروی کارکرده را تعیین می کنند.
منابع ارزی واردات خودروی کارکرده از محل هایی چون »بازگشــت 
ارز صادراتی«، سرمایه گذاری خارجی و ســایر منابع مورد تأیید بانک 
مرکزی تأمین می شود.ســن خودروی وارداتی در زمان ورود به کشور 
بین ۳ تا ۵ سال باشــد.واردات خودروی ســواری با حجم موتور بالای 
۲۵۰۰ سی سی ممنوع است.خودروهای عمومی درون و برون شهری 

تا ۱۰ سال قابلیت تعویض پلاک ندارند.

تریبون

رئیس مجلس شورای اسلامی:

مشارکت نکردن بخشی از جامعه در انتخابات اهالی سیاست را به خود بیاورد
خریدار  رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: انتخابات 
ریاســت جمهوری به روشنی نشــان داد نظام جمهوری 

اسلامی باوری عمیق به مشارکت مردم دارد.
 محمدباقر قالیباف در آغاز جلســه علنی مجلس شورای 
اسلامی و در نطق پیش از دســتور خود، بیان کرد: ملت 
شریف ایران همچون سال های گذشته حضور باشکوهی 
در مراسم ها و برپایی عزای سید الشــهدا و یاران ایشان 
داشــتند. بار دیگر ملت ایران نشــان دادند که ملت امام 
حسین )ع( هســتند. خداوند متعال به تمامی واعظان و 
مداحان گرامی و عموم بانیان اقامه عزای ســید الشهدا 
و نیروهای جان بر کف انتظامــی که تلاش کردند هرچه 
باشکوه تر مراســمات عزای حســینی برگزار شود، اجر 

دهد.
وی در ادامه اظهار کرد: رژیم صهیونیســتی در روزهای 
اخیر حمله به غیرنظامیان و زیرســاخت هــا را بیش از 
پیش دنبال کرده و سران کشــورهای غربی نیز در برابر 
فروپاشی تمدن بشری و با تکیه بر منافع مادی و تکیه بر 
لابی های صهیونیستی در ســکوت به سر می برند. رژیم 
صهیونیستی باید بداند که با تشــدید حملات و در سایه 
سکوت منفعت طلبانه کشورهای غربی نمی تواند موازنه 

امنیتی را که بر هم خورده و هم در رسانه و هم در میدان 
نبرد به ضرر آن تمام شده است را تغییر دهد.

رئیس مجلس شــورای اســلامی در ادامه تصریح کرد: 
سران رژیم صهیونیســتی بدانند که ابتکار عمل در این 
نبرد با نیروهای مقاومــت خواهد بــود و همان طور که 
ســید محبوب، شــجاع و مجاهد مقاومت جناب ســید 
حسن نصرالله تأکید کرده اند در صورت تداوم هدف قرار 
دادن اهداف غیرنظامی، رژیم صهیونیســتی باید شاهد 

واکنش هایی باشد که بیش از این تجربه نکرده است.
وی در ادامه اظهار کرد: انتخابات ریاست جمهوری که بر 
اساس قانون اساسی در شرایط محدودیت زمانی برگزار 
شد به روشنی نشــان داد که نظام جمهوری اسلامی باور 
عمیق به مشارکت مردم دارد. چرا که با اولویت قراردادن 
مشارکت، تمام الزامات یک فضای رقابتی را رعایت کرد 
و با ســلامت کامل رأی مردم را مبنای عمل اداره کشور 
قرار داد، در عین حال این انتخابات حاوی پیام های مهم 
کاهش مشارکت در انتخابات نیز بود. انتخابات دماسنج 
سیاسی جامعه است و شاخصی اســت که واقعیت را به 

مسئولان و اهالی سیاست نشان می دهد.
وی در ادامه خاطرنشــان کرد: عدم تمایــل بخش قابل 

توجهی از مردم برای استفاده از حق انتخاب خود نیز یک 
واقعیت است که باید اهل سیاست را به خود بیاورد البته 
این امر ریشــه های مختلف دارد و کسانی که اهل تحلیل 
و تحقیق هســتند باید به آن بپردازند اما پیامدهای آن 
برای نظام حکمرانی و سرنوشــت عمومی جامعه آنقدر 
سنگین است که نمی توانیم به راحتی از کنار آن بگذریم. 
مهم ترین نکته این اســت که این کاهش مشارکت برای 
ما تبدیل به یک مســئله جدی شــود که باید ابعاد آن را 

بررسی کنیم و برای حل آن تصمیم بگیریم.
رئیس مجلس افزود: همان طور که ذکر شد این موضوع 
و پیچیدگی مســائل اجتماعی به گونه ای اســت که نیاز 
به بررسی کارشناســی دارد اما آنچه فعلا می توان به آن 
توجه کرد این اســت که ما باید از ظرفیــت تغییراتی که 
در نتیجه انتخابات ریاســت جمهوری ایجاد شده است 
برای برطرف کردن دلایل کاهش مشــارکت مخصوصاً 
حل مسائل اقتصادی مردم استفاده کنیم، امیدی که در 
رأی دهندگان به نامزد پیروز به وجود آمده فرصت خوبی 
اســت که می توان از آن برای پیشــرفت کشور بهره مند 
شــد.قالیباف در ادامه خاطرنشان کرد: در عین حال باید 
مراقب باشــیم با در نظر گرفتن دغدغه های ۱۴ میلیون 

نفری که به نامزد پیروز رأی ندادند، اجازه ندهیم که آنها 
مایوس شــوند. با لحاظ کردن این دو مسئله و با پرهیز از 
تنش و اختلاف و همچنین برطرف کردن مشکلات مردم 
می توان امید داشت که انگیزه مشارکت به بخش زیادی 

از کسانی که در انتخابات اخیر رأی نداده اند برگردد.
وی در پایان بیان کرد: با انتخابات ســکان اداره کشور به 
آرامی و با اراده مردم دست به دست می شود. همه ما باید 
افزایش مشــارکت در فرصت های بعدی را اولین هدف 

خود بدانیم. 

خریــدار   حضــرت آیــت الله خامنه ای 
در دیدار بــا نمایندگان مجلــس دوازدهم 
فرمودند: توصیه مؤکد من تعامل ســازنده 
مجلس با دولت جدید است. موفقیت رئیس 
جمهور و دولــت جدید، موفقیــت همه ما 

است.
 رئیــس و نماینــدگان دوره ی دوازدهــم 
مجلس شــورای اســلامی، با حضــور در 
حســینیه امام خمینــی )ره( بــا حضرت 

آیت الله خامنه ای دیدار کردند.
رهبر معظم انقلاب اسلامی، در این دیدار با 
تبیین ۸ نکته مهم: »ضرورت پاســخگویی 
مجلــس«، »تعامــل ســازنده مجلــس و 
دولــت جدید«، »شــنیده شــدن صدای 
واحــد از ارکان کشــور در مســائل مهم«، 
»حاکمیت اخــلاق در مباحثات مجلس و 
دیگر فعالیت های نماینــدگان«، »بایدها و 
نبایدهای قانون گــذاری«، »نظارت بدون 
افراط و تفریــط«، »فعالیــت مؤثر هیأت 
نظارت بر عملکرد نماینــدگان« و »حضور 
جدی مجلس در مســائل جهانی و سیاست 
خارجی«، ابراز امیدواری کردند با احساس 
مسئولیت مشترک رئیس جمهور منتخب 
و مجلس، کابینه ای متشکل از افراد مؤمن، 
کارآمد، انقلابی، امیدوار به آینده، مشــهور 
به پاکدســتی و صداقت، دارای نگرش ملی 
و برخــوردار از اعتقاد عمیــق به جمهوری 
اسلامی تشکیل شود و مسائل کشور و مردم 

را به پیش ببرد.
حضرت آیت الله خامنــه ای در این دیدار که 
اولین دیدار مجلس دوازدهم با ایشــان بود، 
جایگاه مجلس را بســیار مهم و حســاس 
خواندند و افزودنــد: مجلس برخلاف تصور 
عمومی فقط پرسشگر نیست بلکه مانند هر 
نهاد تصمیم گیر و اقدام کننده باید در قبال 
وظایف و عملکرد خود در پیشگاه خداوند و 

در مقابل مردم پاسخگو باشد.
ایشــان افزودند: البته برای پاســخگویی 
مجلس در قبال مردم، ســازوکاری نداریم 
اما می توان رضایت یــا عدم رضایت مردم را 
در واکنش آنها به عملکرد مجلس مشاهده 

کرد.
رهبر انقلاب در همین زمینــه افزودند: در 
گذشته کارهای برخی مجالس مورد پسند 
مردم نبود و به همین علت از چشــم مردم 
افتادند؛ بنابراین تک تــک نمایندگان باید 
رفتار، نطق ها، مواضع و عملکــرد خود را با 

توجه به ضرورت پاسخگویی تنظیم کنند.
همگرایی و تعامل سازنده میان قوا، دومین 
نکته ای بود که رهبر انقلاب بــه تبیین آن 

پرداختند.
ایشان گفتند: ارکان مختلف نظام باید یک 
مجموعه واحد را شکل دهند که تحقق این 
هــدف، نیازمند تعامل و همــکاری و حتی 

گاهی اغماض و چشم پوشی است.
حضرت آیت الله خامنه ای انسجام مجموعه 
ارکان نظــام را نیاز کشــور و نظــام و مردم 
دانستند و با اشــاره به حضور رئیس جمهور 
منتخب به عنوان نماینده مجلس دوازدهم 
در این دیدار، افزودند: همچنانکه همیشــه 
مجلــس را به تعامل ســازنده بــا دولت ها 
فراخوانده ام، بــه دولت ها نیــز همکاری با 

مجالس را سفارش و تأکید کرده ام.
رهبر انقلاب، موفقیت آقای پزشــکیان در 
مســائل اقتصادی، فرهنگی، بین المللی و 
دیگر عرصه ها را موفقیت همــه خواندند و 
گفتند: باید همه بــه رئیس جمهور منتخب 
در ادای وظایف کمک کنیــم و از بنُ دندان 
باور کنیم که موفقیت ایشان، پیروزی همه 

ماست.
ایشــان با اشــاره به ضرورت شنیده شدن 
صدای واحد در مســائل مهم از همه ارکان 
کشــور، افزودند: برخــی در دنیــا گوش 
تیز کرده اند تا نشــانه های اختــلاف را در 

حرف های مسئولان پیدا کنند؛ ارکان نظام 
با صدای واحد آنها را مأیوس کنند.

حضــرت آیــت الله خامنــه ای همچنین 
حاکمیت اخــلاق در مباحثــات مجلس را 
کاملًا ضروری برشــمردند و گفتند: مجلس 
باید مرکــز انتشــار امواج مثبــت و صدور 
آرامــش و طمأنینه در افکار عمومی باشــد 
و با خــودداری از تکــرار حــرکات بعضی 
نمایندگان در برخی دوره های قبل از جمله 
ســیاه نمایی و منفی بافی، اذهــان مردم را 

متشنج نکند.
ایشــان افزودند: رفتار و گفتــار نمایندگان 
در غیر مجلــس و فضای مجــازی هم باید 
حافظ امنیت روانی مــردم، وحدت بخش، 

آرامش آفرین و دلگرم کننده ملت باشد.
رهبر انقــلاب با بیان نکتــه ای مهم در باب 
هوشیاری مســئولان و سیاســیون کشور 
افزودند: اطلاع داریم که »لشــکر سایبری 
دشمنِ مشــترک همه ایرانیان« در پوشش 
دروغین رقبا و جناح های سیاســی کشور 
آنها و یا اشــخاص مــورد اعتمــاد دینی و 
سیاسی جناح ها را مورد اهانت قرار می دهد 
تا طرف مقابــل را عصبانــی و برافروخته و 
وادار به جواب کند؛ بنابرایــن نباید هرچه 
را در فضای مجازی می بینیــد، کار رقبای 

سیاسی خود بپندارید.
بایدها و نبایدهای قانون گذاری، چهارمین 
نکته رهبری خطــاب به نمایندگان مجلس 

بود.
ایشان قانون گذاری را وظیفه اصلی مجلس، 
ریل گــذاری و تهیه نقشــه راه برای حرکت 
همه قوا و دســتگاه ها خواندنــد و افزودند: 
هدف قانون گذاری باید پیشــرفت کشور و 

خدمت به مردم باشد.
حضرت آیــت الله خامنــه ای بــا تأکید بر 
اســتفاده هرچه بیشــتر از کارشناســان، 
صراحت و تأویل ناپذیــر بودن قانون را برای 
جلوگیــری از سوءاســتفاده قانون دانــانِ 
قانون شــکن، ضروری دانســتند و گفتند: 
قانون باید با توجه بــه ظرفیت ها و امکانات 
کشــور تصویب شــود و قابلیت اجرا داشته 

باشد.
منطبق بودن قوانین با اســناد بالادســتی 
و خــودداری از ایجــاد تراکــم قوانین دو 
نکته دیگــری بود که رهبــر انقلاب در باب 

قانون گذاری بیان کردند.
رهبر انقلاب همچنین افــراط در ارائه طرح 
برای قانونگذاری را مشکل ســاز خواندند و 
گفتند: قانون اساسی دست مجلس را برای 
ارائه طرح باز گذاشــته اما در این کار طرح 
باید به حد قناعت اکتفا شود تا باعث تراکم 
قانون و قرار گرفتــن طرح های زیاد در صف 

رسیدگی نگردد.
ایشــان در تذکــری در خصــوص موارد 

اضطراری نیازمنــد قانون گفتنــد: گاهی 
دولت هــا برای یــک کار فــوری در زمینه 
ارتباطات بین المللی یا مســائل اقتصادی 
و ســازندگی احتیاج به قانــون دارند که در 
این اینگونه موارد غالباً راه آسان را در پیش 
می گیرند و به دنبال کسب مجوز از رهبری 
هســتند که البته جز در مــوارد اضطراری 
مجــوز داده نمی شــود اما بهتر اســت در 
موارد اضطراری نیز مجلس در قانونگذاری 

تسریع کند.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشــاره به ابلاغ 
سیاست های کلی قانونگذاری در سال های 
قبــل، اجــرای آن را نیازمند وضــع قانون 
خواندنــد و افزودند: مجلس هنــوز در این 
زمینه قانونگــذاری نکرده و ایــن کار باید 

زودتر انجام شود.
نکته بعدی ســخنان رهبر انقــلاب، درباره 
نظارت مجلس بر قوه مجریه با اســتفاده از 
ابزارهایی همچون ســوال، تذکر و تحقیق و 

تفحص بود.
ایشــان در این زمینه دو تذکــر خطاب به 
نمایندگان بیان کردند: اول، هدف از نظارت 
ارتقا کارآمدی دولت اســت؛ بنابراین مطلقاً 
نباید مسائل سیاسی، شــخصی و جناحی 
باعث اســتفاده از ابزارهای نظارتی شود، و 
دوم: پرهیز از افراط و تفریط و رعایت انصاف 

در نظارت.
حضرت آیت الله خامنه ای در توصیه ششــم 
به نماینــدگان مجلس دوازدهــم گفتند: 
گاهی با رفتار غلط یک نماینده، همه ۲۹۰ 
نماینده زیر ســوال می رونــد و کل مجلس 
از چشــم مردم می افتد که فلسفه تشکیل 
هیئت نظــارت بــر عملکــرد نمایندگان 
پیشــگیری این موارد و در صورت رخداد، 
علاج آنهاســت اما آن انتظاری کــه از این 

هیئت بود، محقق نشده است.
ایشــان در توصیه هفتم، با اشاره به ظرفیت 
مهم مجلس در زمینه مســائل بین المللی و 
سیاســت خارجی، گفتند: مجلس وزنه ای 
سنگین است که دولت های دنیا در تعاملات 
خود از آن اســتفاده می کنند. مثلًا در میز 
مذاکره، مخالفت مجلس و یا قوانین مصوب 
را پوشــش دفاع و یا توجیه موضع خود قرار 

می دهند.
رهبر انقــلاب با اشــاره به اینکــه مجلس 
می تواند در مســائل خارجی دست دولت را 
پرُ کند، افزودند: از جملــه اقدامات خوب و 
اثرگذار مجلس در زمینه سیاســت خارجی 
قانــون اقدام راهبــردی مجلــس یازدهم 
اســت؛ البته بعضی ها به این قانون اعتراض 
و عیب جویی کردند که مطلقاً وارد نیســت 

و تصویب آن قانون، کار بسیار درستی بود.
ایشــان انواع نقش آفرینــی نمایندگان در 
تحــولات جهانــی و دیپلماســی همچون 

ســفرها و ملاقات های رئیس و نمایندگان 
مجلس از جمله حضور مفید رئیس مجلس 
در اجــلاس اخیــر بریکــس را تأثیرگذار 
دانســتند و گفتند: گاهی حتی یک بیانیه 
یا نطــق نمایندگان در مســائل سیاســت 

خارجی مهم و مؤثر است.
حضرت آیــت الله خامنــه ای، بهره برداری 
دولت ها از پشــتوانه مجالس را امری رایج 
در دنیــا خواندنــد و افزودند: یــک نمونه 
قانــون جامع تحریــم آمریکایی هــا علیه 
جمهوری اســلامی معروف به »سی سادا« 
اســت که آن را مجلس آمریکا تصویب کرد 
و رئیس جمهور دموکــرات آن زمان که آدم 
دورو، بــددِل و البته زرنگ تر از مســئولان 
ما بود، آن را امضا کرد آن هــم در حالی که 
ادعای همکاری و همراهی با ایران را داشت 

و می توانست امضا نکند.
ایشان با اشــاره به تکرار موضوع تحریم در 
ایام انتخابات از زبــان نامزدها و نمایندگان 
آنها و در بین مردم، مجلس را در این زمینه 
دارای امکان فعالیت و نقش آفرینی دانستند 
و گفتند: ما می توانیم تحریم ها را با ابزارهای 
شــرافتمندانه برطرف و بالاتر از آن، خنثی 
کنیم همچنانکه بارها گفته ایم برداشــتن 
تحریم ها دست ما نیســت و باید برای رفع 
آنها تدبیر اندیشــید اما خنثی سازی تحریم 
دست ما اســت و راه های خوبی هم برای آن 
وجود دارد که مســئولین دولتــی برخی از 
آن راه هــا را رفتند و آثار خوبی هم داشــت 
که در ایــن زمینــه مجلس هــم می تواند 

نقش آفرینی کند.
نکته هشــتم و پایانــی رهبر انقــلاب در 
خصوص کار فــوری و پیــش روی مجلس 
یعنی رأی اعتماد به کابینه آقای پزشکیان 
بود.ایشان تعیین هر چه زودتر کابینه بعد از 
انجام امور لازم را مفید و ضروری خواندند و 
گفتند: در این زمینه هم نمایندگان مجلس 
و هــم رئیس جمهــور منتخــب و محترم، 

مسئولیت های سنگینی دارند.
حضرت آیــت الله خامنــه ای در خصوص 
ویژگی ها و معیارهای ضروری برای افرادی 
که وزیــر و میــدان دار اقتصــاد، فرهنگ، 
ســازندگی و تولید خواهند شــد، گفتند: 
کسی را باید میدان دار کرد که امین، صادق، 
متدینّ و از بن دندان معتقــد به جمهوری 

اسلامی باشد.
رهبر انقلاب اســلامی افزودند: ایمان یک 
شــاخص مهم اســت، امید به آینده و نگاه 
مثبت به افق شــاخص مهم دیگر است و به 
کسانی که نگاهشــان به افق تاریک است و 
معتقدند نمی شــود کاری کــرد، نمی توان 

مسئولیت های مهم و کلیدی داد.
ایشــان، تشــرّع، اشــتهار بــه صداقت و 
پاکدستی، نداشتن سابقه سو، برخورداری 

از نگــرش ملی و غرق نشــدن در مســائل 
سیاســی و جناحــی، و کارآمــدی را از 
معیارهــای ضــروری دیگر بــرای اعضای 
کابینه دولت چهاردهــم خواندند و گفتند: 
هــم رئیس جمهور منتخــب و هم مجلس 
باید این معیارها را رعایت کنند چرا که یک 
مسئولیت مشــترک در انتخاب مسئولان 

کشور دارند.
حضرت آیت الله خامنه ای ابــراز امیدواری 
کردند که بــا رعایت این معیارهــا و ایفای 
مسئولیت مشترک رئیس جمهور و مجلس، 
یک هیئت وزیران خوب، کارآمد، متدین و 
انقلابی انتخاب شود که بتواند مسائل کشور 

را پیش ببرد.
ایشــان در بخش پایانی سخنان شان مساله 
غزه را همچنان مســاله اول دنیای اســلام 
دانستند و افزودند: با گذشــت ماه ها از آغاز 
جنایت رژیم غاصب خبیث، شــور اولیه در 
محکومیت و مقابله با این جنایات در برخی 
افراد کم شــده اما اهمیت مساله غزه حتی 

بیشتر از روزهای اول است.
رهبر معظم انقلاب با اشــاره بــه قدرت روز 
افزون مقاومت افزودند: یک دستگاه بزرگ 
سیاســی، اقتصادی، نظامی به اسم آمریکا 
همراه رژیم غاصــب صهیونیســت با یک 
گروه کوچک به نام مقاومــت می جنگند و 
از آنجایی که این دو خبیث موفق نشــده اند 
حمــاس و مقاومــت را از پــای در بیاورند 
بمب های خود را در بیمارستان ها، مدارس 
و بر ســر کــودکان و زنان و مــردم مظلوم 

می ریزند.
ایشــان با اشــاره به اینکه امروز مردم دنیا 
شاهد نهایت جنایت و سبعیت رژیم غاصب 
هســتند و دربــاره آن قضــاوت می کنند 
خطاب به نماینــدگان مجلــس افزودند: 
درباره غزه آرام نگیرید و ســاکت نباشــید. 
امــروز مصداق مهــم فعالیــت مجلس در 
مســائل خارجی و دیپلماســی، مساله غزه 

است.

پی از بیانات رهبر انقــلاب، رئیس مجلس 
شورای اسلامی، تکمیل اقدام مجلس قبلی 
در ریل گــذاری و نظارت بر حســن اجرای 
قوانین اقتصادی و راهبردی را از مهمترین 
دستور کارهای مجلس دوازدهم برشمرد و 
با بیان اینکه مجلس جدید خود را یار دولت 
منتخب در پیگیری حل مشــکلات مردم 
می داند، گفت: نقطه اتکا و محور مشــترک 
مجلس دوازدهم و دولت چهاردهم، تأکید 
بر اجرای سیاســت های کلی نظــام بویژه 

قانون برنامه ی هفتم توسعه است.
آقــای قالیبــاف توجه به مســائل اقشــار 
آســیب پذیر و کم برخــوردار و همچنین 
مطالبات قشــر متوســط جامعه را از دیگر 
اولویت های مجلس جدیــد خواند و افزود: 
نماینــدگان بــا پرهیــز از افتــادن در دام 
حواشــی و دوگانه های جعلی، تلاش خود 
را بر پیگیری مطالبات »مــردم، نخبگان و 
دلسوزان انقلاب اسلامی« متمرکز خواهند 
کرد.پرهیز از جناح گرایی و کمک همدلانه 
به دولت جدیــد، توجه بــه مطالبات همه 
رأی دهندگان، تقویت ارتباط ســاختاری 
نمایندگان با حوزه های انتخابیه و استفاده 
از شــیوه های جدید نظارتی برای برطرف 
کردن ضعف ها دیگر نکات ســخنان رئیس 
مجلس شورای اسلامی در دیدار نمایندگان 
مردم با حضرت آیت الله خامنــه ای بود.در 
ابتدای دیــدار و پیش از آغــاز بیانات رهبر 
انقلاب اســلامی، آقای دکتــر محمدباقر 
قالیباف رئیــس مجلس دوازدهــم به ارائه 

گزارش پرداخت.
این دیدار طبق روال مرسوم سالیانه و نیز به 
مناســبت آغاز به کار دوره ی جدید مجلس 

شورای اسلامی برگزار شد.
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 قطار کانتینری دو سربار ایران - چین 
راه اندازی شد

 قطار کانتینری دو سربار ایران - چین در مراسمی با حضور مدیرعامل 
راه آهن جمهوری اسلامی ایران راه اندازی شد.

در این مراسم که در بندر خشــک ریلی آپرین برگزار شد، همچنین فاز 
اول کریدور ریلی چین- ایران- اروپا به بهره برداری رسید.

مرتضی جعفری معاون بازرگانی و بهره برداری راه آهن در این مراســم 
اظهار داشت: در فاز نخســت قطار ایران به چین راه اندازی شد و هفته 
گذشته نیز قطار چین- ایران حرکت خودرو آغاز کرد که تا دو روز دیگر 

به ایران خواهد رسید و در اینچه برون قطار تبادل می شوند.
وی بیان داشت: برنامه ما این است که در فاز نخست هفته ای یک قطار 

از طرفین به صورت دو سربار سیر داشته باشد.
جعفری خاطرنشــان کرد: زمان ســیر این قطار تقریبــاً نیمی از زمان 
سیری است که کالا از طریق دریا جابه جا شود و از نظر تعرفه نیز با حمل 

و نقل دریایی قابل رقابت است.
وی با بیان اینکه این قطار می تواند مستمر باشد، ابراز امیدواری کرد در 

آینده نزدیک به صورت روزانه شاهد سیر این قطار باشیم.
معاون سفیر چین، ســفیر قزاقستان و کاردار ترکمنســتان نیز در این 

مراسم حضور داشتند.
در این مراسم معاون سفیر چین اظهار داشت: همکاری دوجانبه ایران 

و چین در سال های گذشته نتایج خوبی به دنبال داشته است.
وی خاطرنشان کرد: راه اندازی این قطار کانتینری ضمن اتصال چین به 
آسیای مرکزی و غربی، کانالی برای توسعه همکاری های چین و ایران و 

فرصتی برای همکاری های تجاری، صنعتی و فرهنگی دو کشور است.
معاون ســفیر چین ابــراز امیدواری کــرد: در آینــده نزدیک تقویت 
همکاری هــای دو کشــور را در قالب طــرح یک کمربنــد- یک جاده 
شاهد باشیم.همچنین سفیر قزاقســتان در این مراسم ابراز امیدواری 
کرد در آینده این مســیر ریلی به ترکیه و اتحادیه اروپا متصل شود.وی 
خاطرنشان کرد: قزاقستان با ایران از طریق دریای خزر همسایه است و 

پروژه های زیربنایی را در بنادر انزلی، امیرآباد و کاسپین دنبال می کند.
سفیر قزاقستان ابراز امیدواری کرد: خط جدید راه اندازی شده که نشانه 
همکاری و دوستی دیرینه این کشورهاست، برای کشورها و دولت های 
منطقه آینده درخشانی به همراه داشــته باشد و روابط و همکاری های 
این کشورهای دوســت در منطقه، هر روز گســترش یافته و محکم تر 

شود.

معاون وزیر اقتصاد:
 مولدسازی بدون همکاری دستگاه ها 

نتیجه نمی دهد
 رئیس سازمان خصوصی ســازی در هجدهمین جلسه کمیته راهبری 
مولدســازی گفت: مولدســازی یک اقدام مشــترک اســت که بدون 

همکاری دستگاه ها نتیجه نمی دهد
به گزارش سازمان خصوصی سازی، هجدهمین جلسه کمیته راهبری 
مولدسازی ذارایی های دولت روز شــنبه ۳۰ تیرماه ۱۴۰۳ در سازمان 

خصوصی سازی برگزار شد.

در این جلســه ابراهیم بازیان، معــاون وزیر امور اقتصــادی و دارایی و 
رئیس کل سازمان خصوصی سازی اظهار داشت: مولدسازی مجموعه 
اقداماتی است که برای خلق ارزش انجام می شــود و به مثابه کاتالیزور 
عمل می کند.وی ادامه داد: مولدســازی مجموعه اقداماتی است که در 
اســتانها صورت می پذیرد و در ادامه آن در ســازمان خصوصی سازی 

انجام می شود، بدون همکاری خود دستگاهها نتیجه هم نمی دهد.
رئیس ســازمان خصوصی ســازی گفت: باید تک تک استانها در حوزه 
مولدسازی برنامه عملیاتی داشته باشند تا اینکه مشخص شود تا پایان 
سال چند ملک مازاد شناسایی می شــود، چند ملک ارزش افزایی می 

شود و چند ملک قیمت گذاری می شود.
بهنامی فر مدیــرکل امور اقتصادی و دارایی اســتان البــرز نیز در این 

جلسه گزارشی از وضعیت مولدسازی در این استان ارائه کرد.
معاون وزیر امــور اقتصادی و دارایی در پایان این جلســه، راهکارهایی 

برای تسریع در مولدسازی در استان البرز ارائه کرد.

معاون وزیر صمت:
وهای کارکرده  باید تعیین تکلیف شود ارز خودر

معاون وزیر صمت گفت: باید بحث ارز واردات خودروهای کارکرده که 
گفته شده از محل سپرده های خارجی باشد، تعیین تکلیف شود زیرا در 

غیر این صورت به چالش خودروهای نو دچار خواهد شد.
مهدی ضیغمی بــا بیان اینکه حــدود ۲۰ هزار خــودرو هم اکنون در 
گمرکات وجود دارد، گفت: از ابتدای سال تاکنون حدود ۹ هزار خودرو 

ترخیص شده است.
رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران با بیان اینکه بیشتر خودروها از 
کشورهای آســیای جنوب شرقی وارد می شــوند، افزود: علاوه بر ثبت 
ســفارش و تولید، معمولاً یک ماه و نیم حمل آن زمان می برد به همین 
دلیل هم اکنون تعداد قابل توجهی در گمرکات کشــور خودرو داریم و 
۱۰ هزار تا ۱۵ هزار دســتگاه خودرو به مقصد ایران در منطقه دپو شده 
است. همچنین تعدادی خودرو در کارخانه ها منتظر مجوز یا تأمین ارز 

برای بارگیری به سمت کشور است.
وی در پاســخ به پرسشــی در خصــوص مجــوز واردات خــودرو به 
شرکت های بزرگ خودروسازی گفت: سال گذشــته وزارت صمت به 
بیش از ۴۵ شرکت مجوز واردات داد و ثبت سفارش همه این شرکت ها 
تأیید شد، اما بسیاری از شرکت ها از این مجوز استقبال نکردند و حدود 

۵ شرکت از این مجوز استفاده کردند.
ضیغمی با بیان اینکه امســال روند واردات متفاوت شــده است، ادامه 
داد: برخی شرکت ها به دلیل حضور رقبا وارد شــده اند برخی نیز خود 
تولیدکننده شــده اند و با وجود دارا بودن مجوز ترجیــح می دهند به 
صورت قطره چکانی وارد کنند به همین دلیل امسال واردات انحصاری 

نیست و به هر شرکتی با هر نشانی مجوز می دهیم.
وی به روند کند این فرایند در ســال گذشــته اشــاره کرد و گفت: به 
خودروســازان مجوز واردات دادیم، اما فقط یک شرکت استقبال کرد 
به همین دلیل از ۶ ماه گذشــته قوانین به ســمتی رفــت که مردم هم 
بتوانند خــودرو وارد کنند، اما قوانینی همچون انتقــال فناوری و الزام 
خدمات که پیش از این )ســال ۹۶( نبود، واردات را برای مردم و ســایر 
شرکت ها سخت کرده اســت.ضیغمی در پاســخ به پرسشی مبنی بر 
اینکه آیــا با توجه به زمانبر بــودن این فرایند، از زمانی که ســخنگوی 
دولت واردات خودروهای کارکرده را اعــلام کردند آیا تغییری در روند 
واردات رخ می دهد، گفت: بحث انتقــال فناوری در واردات خودروهای 
کارکرده وجود ندارد و نکته مهم آن ارز است که برای ماده ۳ و ۵ آن باید 

تعیین تکلیف شود.

بازار

رئیس کمیســیون کشــاورزی و صنایع غذایــی اتاق 
تعاون ایران با تاکیــد بر اینکه نباید در شــرایط انتقالی 
ارز کالاهــای اساســی حذف می شــد، سیاســت تک 
نرخی کــردن ارز را یکــی از سیاســت های اقتصادی 
دولت چهاردهم معرفی کرد.ارســلان قاســمی رئیس 
کمیســیون کشــاورزی و صنایع غذایی اتــاق تعاون 
ایران درباره اثر حذف ارز ترجیحی کالاهای اساســی بر 
قیمت ها بیان کرد: این اقدام سیاســت درستی است اما 
نباید در شــرایط انتقالی این کار را می کردند ولی به هر 
حال انجام شــده است.وی با اشــاره به اینکه درباره این 
اقدام دولت ســیزدهم دو ســناریو وجود دارد، افزود: در 
حالت خوش بینانه دولت ســیزدهم می خواهد بار دولت 
چهاردهم را ســبک کنــد و حالت بدبینانه این اســت 
که دولت ســیزدهم می خواهد یک چاله بــرای دولت 
چهاردهم بکند.قاســمی ادامه داد: با هــر هدفی که این 
اقدام انجام شده اســت، باید در نظر داشــته باشیم که 

رئیس جمهــور منتخــب در مناظــرات به 
صراحت اعلام کرده اســت که به ســمت ارز 
تک نرخی حرکت می کنــد. چند روز پیش در 
دیدار با اصناف گفته است که فقط می خواهیم 
موانع را از ســر راه فعالان اقتصــادی برداریم.

وی اضافه کرد: در دیدار روز شــنبه پزشکیان 
با اعضای ســه اتاق هم یکی از درخواست های 

فعالان بخش خصوصی تــک نرخی کردن ارز بود. ضمن 
اینکه پزشــکیان علاوه بر بیانیه سیاســی که داده بود، 
بیانیه اقتصادی هم داده است. در این بیانیه او حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی در دولت رئیسی را اقدامی مثبت ارزیابی 
کرده است.رئیس کمیسیون کشاورزی و صنایع غذایی 
اتاق تعاون ایران یادآور شــد: اکنون کــه ارز ترجیحی 
وجود دارد و نهاده ها با ارز ترجیحی تامین شــده و بخش 
کشاورزی از این ارز بهره برده است، آیا قیمت ها تغییری 
کرده اســت؟ تاکنــون قیمت ها به نفع مصــرف کننده 

نبوده اســت.وی اضافه کرد: ســود این توزیع 
ارز را دلال، واسطه و واردکننده برده است. ارز 
ترجیحی با این هدف توزیع شــد که قیمت ها 
ثابت بماند. تامین کالای اساســی مشــکل 
پیدا نکند و با قیمت مناســب به دست مصرف 
کننده برسد. اما این ارز به هیچ کدام از اهداف 

نرسیده است.
قاســمی گفت: ارز ترجیحی باعث شده است که رانت 
برای واردکنندگان به وجود بیاید و این واردکنندگان، 

عملا بخش کشاورزی را در گرو خود گرفته اند.
وی درباره اثر یکسان سازی نرخ ارز بر جهش قیمت ها 
گفت: جهش قیمت بیشــتر از این؟ وقتی گوشت با ارز 
ترجیحی یــا نیمایی می آید، بایــد حداکثر ۲۹۰ هزار 
تومان به دست مصرف کننده برسد اما نرخ آن بیش از 
۷۰۰ تا ۸۰۰ تومان است.رئیس کمیسیون کشاورزی و 
صنایع غذایی اتاق تعاون ایران بیان کرد: قیمت گوشت 

گوســفند در بازارهای جهانی پنج تا پنــج و نیم دلار 
اســت. با ارز بازار آزاد نرخ هر کیلوگرم گوشــت حدود 
۳۳۰ هزار تومان خواهد بود. چــرا باید به قیمت ۸۰۰ 

هزار تومان به دست مصرف کننده برسد.
قاسمی گفت: با سیاست تک نرخی کردن ارز، کسانی 
که از رانت اســتفاده می کنند، عمــلا از چرخه خارج 
می شــوند و دیگر واردات برای آن ها نمی صرفد. وقتی 
فعالیت واردات برای آن ها نصرفیــد، از چرخه واردات 
کنار می روند و کســی کــه واردکننده واقعی اســت، 
می توانــد محصول به بــازار وارد کنــد و رقابت ایجاد 
می شود. این در حالی است که اکنون اگر رابطه و آشنا 

نداشته باشید، ارز ترجیحی به شما نمی دهند.
وی دربــاره این پرســش که آیــا ارز کافی بــه دلیل 
تحریم هــا در اختیار داریــم، این گونــه توضیح داد: 
حجم تجارت غیر نفتی مان سالانه حدود ۱۰۰ تا ۱۱۰ 

میلیارد دلار است.

ارز

خریدار  در چهاردهمین نشســت از دوره 
دهم هیات نماینــدگان اتاق بازرگانی ایران 
که با محور بررسی شــرایط اقتصاد کشور و 
راهکارهــای برون رفت از ایــن چالش ها و 
مشکلات برگزار شد، نمایندگان بخش های 
مختلف و فعالان بخش خصوصی کشــور به 

ارائه نقطه نظران خود پرداختند.
چهاردهمیــن نشســت از دوره دهم هیات 
نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی ایران با حضور نمایندگان بخش 
خصوصی صبح امروز برگزار شد؛ محور این 
نشست، بررســی شــرایط اقتصاد کشور و 
راهکارهای برون رفت از مشــکلات موجود 

تعیین شد.
امیر کشــانی- رئیــس اتاق اصفهــان- در 
ابتدای این نشست و در نطق پیش از دستور 
جلسه، ضمن اشاره به مهم ترین چالش های 
حاکم بر اقتصاد کشــور، اظهار کــرد: اگر 
بخواهیم از فرصت دوساله پیش روی اتاق ها 
استفاده کنیم، بایســتی به صورت منسجم 
برنامه ریزی کرده و ضمن شناســایی دقیق 
مزیت های صادراتی کشــور، بر اســاس آن 

حرکت کنیم.
وی قیمت گــذاری دســتوری را از جملــه 
چالش های جدی اقتصاد کشــور برشمرده 
و گفت: اتــاق اصفهان مطالعه پژوهشــی 
بر روی ایــن حوزه انجــام داده اســت؛ بر 
اســاس علم اقتصاد، دخالت دولت در نظام 
قیمت گــذاری موجب اختلال شــده و این 
موضــوع مخرب تریــن روش اداره اقتصاد 
کشور محســوب می شــود. به طور مثال به 
دلیل سیاســت گذاری نادرست، با صادرات 
هندوانه ایران، ســالانه هفت میلیارد دلار 
به اقتصاد کشــور آســیب وارد می شــود؛ 
بنابرایــن همیــن جــا می تــوان اهمیت 
سیاســت گذاری های کارشناسی و دقیق را 

به خوبی احساس کرد.
این فعال اقتصادی ادامه داد: قیمت گذاری 
دســتوری، چرخه عرضه و تقاضــا را به هم 
می زند و در هر حوزه ای موجب می شــود تا 
شاهد کمبود کالا باشیم و با افزایش قیمت 
مواجه شــویم. در واقع هدف قیمت گذاری 
دولتی که کمک به قشر آسیب پذیر جامعه 
است، حاصل نمی شود؛ چرا که این روش در 

تضاد با علم اقتصاد است.

اتاق ایران، تک نرخی شدن ارز را 
پیگیری کند

در ادامه، ابوالفضل حجازی- رئیس انجمن 

تولیدکننــدگان دوچرخــه- نیــز اظهار 
کرد: ســال گذشــته ۷۰۰ هزار دســتگاه 
موتورســیکلت و ۴۰۰ تا ۵۰۰ هزار دستگاه 
دوچرخه تولید شده اســت. ۸۰۰ میلیون 
دلار ارز بــه موتــور و ۵۰ میلیــون دلار ارز 
بــه دوچرخه داده شــده اســت. البته این 
درحالیســت که از سال گذشــته، به دلیل 
تخلف برخــی کارخانه ها، ثبت ســفارش 

دوچرخه بسته شده است.
این عضــو هیــات نمایندگان اتــاق ایران 
تصریــح کــرد: ۱۰۰ کارخانــه تولیــدی 
دوچرخه یا تعطیل هستند یا ارز نمی گیرند 
و هیچکس هم در این حوزه پاسخگو نیست؛ 
بنابراین در شرایط فعلی، از اتاق ایران انتظار 
می رود این مشــکلات را پیگیری کند؛ در 
حقیقت بهتر اســت تا روســای اتاق های 
ســه گانه )بازرگانی، اصناف و تعــاون( به  
عنــوان مشــاور اقتصــادی رئیس جمهور 
انتخاب شــوند، دولت به امضاهای طلایی 
پایان دهد و اتاق ایران برای تک نرخی شدن 
ارز پیگیر شــود. تشــکل های اقتصادی در 
اتاق ایران جایگاه مناســبی داشته باشند و 
در نشست ســاماندهی تشــکل ها بایستی 
از تجربه تشــکل ها و پیشکسوتان استفاده 

شود.

۷ چالش و تهدید در حوزه امنیت 
غذایی کشور

در ســومین نطق پیش از دســتور، اسحاق 

بندانی- عضو اتاق ایران- نیز ضمن تاکید بر 
اهمیت امنیت غذایی، تصریح کرد: در کشور 
چهــار میلیون نفر کاربر بخش کشــاورزی 
وجود دارد که ۱۸ درصد از شــاغلان فعال 
کشور را شامل می شــوند؛ این تعداد بالغ  بر 
۱۳۰ میلیون تن محصول کشاورزی تولید 
کرده  که ۸۵ درصد ارزش غــذای جامعه را 
تأمین می کنند. تولیدات بخش کشاورزی 
معادل ۱۳ درصــد صــادرات غیرنفتی به 
ارزش شش میلیارد دلار است؛ اما متاسفانه 
۱۷ میلیارد دلار واردات در حوزه کشاورزی 
داشــتیم که این تــراز منفــی ۱۱ میلیارد 

دلاری، فاجعه است.
وی ضمن اشــاره به چالش های مختلف در 
حوزه امنیت غذایــی، اظهار کرد: ناپایداری 
در خودکفایی انــرژی، راندمان پایین ۴۰ تا 
۶۰ درصدی و وابستگی شــدید به واردات 
کالاهای اساسی ازجمله این چالش هاست. 
روغن خوراکی و ذرت ۹۰ درصد، کودهای 
مختلف ۸۰ درصــد، دارو و مکمل های دام 
و طیور نزدیــک به ۱۰۰ درصد وابســته به 

واردات هستند.
بندانــی ادامــه داد: بــه دلیــل حکمرانی 
نامناســب در حوزه آب و بهــره وری پایین 
آب در کشــاورزی، قوانین نامناسب مربوط 
به زمین و عــدم امــکان برنامه ریزی های 
بلندمــدت صنعتــی، پایین بودن ســهم 
خاک هــای مرغــوب کشــور و ارز چنــد 
نرخی، آینده این حــوزه را تهدید می کند. 

این درحالیســت که تغییر الگوی کشــت، 
افزایش سرمایه گذاری در حوزه کشاورزی، 
ایجــاد جذابیت و افزایش منزلت کشــاورز 
در سیاســت گذاری ها، ایجــاد توســعه 
زنجیره های عرضه و ارزش و نهادســازی در 
حوزه کشاورزی ازجمله راهکارهای بهبود 

امنیت غذایی خواهد بود.
صمد حســن زاده -رئیس اتــاق بازرگانی، 
صنایــع، معادن و کشــاورزی ایــران- در 
چهاردهمین نشست هســات نمایندگان 
دور دهم اتاق ایران، ضمن تأکید بر اهمیت 
تعامل ســازنده میان بخــش خصوصی و 
دولت، ابــراز امیدواری کــرد: کابینه دولت 
چهاردهم، بخش خصوصی را شریک مسیر 
توسعه کشــور بداند و شــرایطی مهیا شود 
تا همزمــان کابینه بخــش خصوصی هم 
شــکل بگیرد و این دو در کنار هم با تشکیل 
جلسات منظم، موضوعات حیاتی اقتصاد را 

بررسی کنند.
وی خاطرنشــان کرد: با توجــه به وضعیت 
اقتصاد کشــور، کابینه دولــت چهاردهم 
بایــد منســجم، کارآمــد و مبتنــی بــر 
شایسته سالاری باشد تا امکان زمینه سازی 
برای تحقق اهداف توســعه ای کشور مهیا 
شــود. اگر جز این باشــد، تحقــق اهداف 
توسعه ای کشــور دور از انتظار خواهد بود. 
کابینه جدیــد باید پیش از اتخــاذ هرگونه 
سیاســت جدید، ابعاد مختلف آن را به دقت 
بررســی و با اهــل نظر و بخــش خصوصی 

مشورت کند تا از وارد آوردن هرگونه شوک 
و بی ثباتی به اقتصاد جلوگیری شود.

حسن زاده ضمن اشاره به جلسه روز گذشته 
اتاق ایران با رئیس جمهور دولت چهاردهم، 
گفت: این اولین بار بود که بخش خصوصی 
پیش از شروع به کار دولت، با رئیس جمهور 
منتخب دیدار کــرد و در این فرصت، ضمن 
مطرح شــدن مصائب و مشــکلات توسط 
فعــالان اقتصــادی، راهکارهــای بخش 
خصوصی به ســمع و نظر رئیس قوه مجریه 

رسید.
رئیس اتــاق بازرگانی ایــران تاکید کرد: 
اتاق ایران تلاش خواهد کرد با شــروع به 
کار دولت جدید، نشست های همفکری را 
یک تا دو بار در ســال برگزار کند تا تعامل 
سازنده بین دولت و بخش خصوصی بیش 
از گذشته شــکل بگیرد؛ خوشــبختانه 
امروز همه بخش های دولت به این نتیجه 
رسیده اســت که اگر مشــکلی در روابط 
بین المللی و اثرگذار بــر زندگی مردم به 
وجود آید، به دست بخش خصوصی حل 

می شود.
وی افزود: وظیفه بخش خصوصی در دولت 
چهاردهم ســنگین تر از گذشته خواهد بود 
اما امیدوار هســتیم که بــا روی کار آمدن 
عقلانیت در دولــت جدیــد، فرصت برای 
نقش آفرینی بخش خصوصی در عرصه های 
تصمیم سازی بیش از گذشــته فراهم شود 
و ازایــن رو باید خود را بــا رویکردی علمی، 
مجهز کنیم تا صدایی رســاتر و همسوتر از 
قبل از بخش خصوصی شــنیده شود. یکی 
از درخواست های مهم اتاق از دولت جدید، 
اهمیت دادن به نقش شــورای گفت وگوی 
دولت و بخــش خصوصی اســت. این نهاد 
ارزشــمند می تواند نقش مهمــی در رفع 
مشــکلات فعالان اقتصادی داشــته باشد. 
انتظار دیگر، حضور همه وزرای عضو شــورا 
در کلیه جلسات شــورای گفت وگوست تا 
از ایــن طریق بتوانیم با بهتریــن راهکارها، 

مشکلات راحل کنیم.
حســن زاده افزود: انتظار داریم که دولت، 
بخش خصوصی را شــریک مســیر توسعه 
کشور بشــمارد و این دو بخش یک نیروی 
کمک کننده بــه یکدیگر باشــند. بنابراین 
پیشــنهاد اتاق ایران، تشکیل کابینه بخش 
خصوصی، هم زمان با دولت اســت. کارکرد 
این کابینه موازی، تشــکیل جلسات منظم 
با دولت و طــرح موضوعات حیاتی اقتصاد با 

سیاست گذاران است.

نباید در شرایط انتقالی، ارز کالاهای اساسی حذف می شد

وزیر امور اقتصادی و دارایی:

دولت سیزدهم، جلوی برخی انحرافات در سازمان حسابرسی را گرفت
خریدار  وزیر امور اقتصادی و دارایی طی 
ســخنانی در مجمع عمومی عادی سالیانه 
سازمان حسابرسی برای سال مالی منتهی 
به اسفند ۱۴۰۲، با اشــاره به شرایط سخت 
فعالیت در این سازمان، از فعالیت مجموعه 

کارکنان و مدیران آن قدردانی کرد.
 سید احسان خاندوزی با تقدیر از تلاش های 
بی شــائبه مجموعه کارکنــان، مدیران و 
اعضای هیئت عامل ســازمان حسابرســی 
بیان کــرد: همکاران شــاغل در ســازمان 
حسابرسی، بهتر از هر کسی دیگر می دانند 
که پایبندی به قواعد حرفــه ای با توجه به 
مجموعه قیود حاکم بر این ســازمان چقدر 
دشوار اســت و طبیعی می دانم اگر خیلی از 
بزرگواران، با کوله بــاری از تجربه، بخواهند 
قید ماندن در آن را بزننــد؛ به همین خاطر 
اســت که صمیمانه از همه ارکان ســازمان 

قدردانی می کنم.
وزیر اقتصــاد گفت: تلاش ما در دوره ســه 
ساله دولت ســیزدهم این بوده است که تا 
می توانیم، از برخی انحرافات در مســیر کار 

سازمان بکاهیم.
 )IT BASE( وی با اشاره به شروع مکانیزه

شدن فعالیت ها از سال گذشته در سازمان 
و مجموعه حسابرســی افزود: بنا بر گزارش 
های میانــدوره ای کــه در اختیــارم قرار 
گرفته، کارهای صــورت گرفته در خصوص 
این پروژه، در مجموع، رضایت بخش است 
اما سرعت آن چندان کافی نیست و باید در 

این فرایند تسریع شود.
خاندوزی ادامه داد: دولت در آینده نزدیک 
تغییر می کنــد. نباید پیگیری شــما برای 
انجام این پروژه معطل تغییر دولت شود؛ کار 
خودتان را به شــکل حرفه ای ادامه دهید و 
هر جا نیاز به بســتن یک قرارداد، یا گرفتن 
مجوزی باشــد، از طریق معاونت امور بانکی 
به بنده اطلاع دهید تا بــه فوریت پیگیری 
کنیم و این گونه نباشــد که منتظر بمانید تا 
دولت بعدی بیاید تــا ببینید وضعیت به چه 

صورت می شود.
وزیر اقتصــاد گفت: چنیــن نگاهی ممکن 
اســت باعث شود، ســال ۱۴۰۳ را هم برای 
مکانیــزه )IT BASE( نمــودن فراینــد 
حسابرســی از دســت بدهیــم و بنابراین 
تغییر دولت نباید بهانه ای برای کند کردن 
مسیرهای اصلی شود که در مجمع عمومی 

سال گذشته سازمان، تکلیف شد.
وی تصریح کرد: اتفاقا بایــد تلاش مان این 
باشد به شکلی کار کنیم که به عنوان مثال، 
اثری از زیان انباشته سازمان حسابرسی در 
گــزارش عملکرد صورت هــای مالی آن در 
سال ۱۴۰۳ باقی نماند و سال های آینده که 
به عملکرد شما در سال جاری نگاه می کنند، 
اذعان کنند، بســیاری از اتفاقات مثبت در 

این دوره تاریخی رخ داده است.
خانــدوزی در ادامــه با تأکید بــر ضرورت 
نگهداشــت نیروی انســانی متخصص در 
سازمان حسابرسی گفت: سال گذشته این 

مسئله در مجمع مطرح شــد که در همین 
راســتا و نیز احیای جایــگاه تنظیم گری 
ســازمان، لایحه ای در وزارت اقتصاد تهیه 
شــده و آماده ارســال به هیئت دولت است 
که من فکر می کنم در این لایحه همچنین 
باید گنجانده شود که سازمان حسابرسی از 
دایره شمول برخی قیود مستثنی شود زیرا 
در غیر این صورت، به لحاظ نیروی سازمانی 
متخصص، هر سال نحیف تر از پیش خواهد 

شد.
وزیر اقتصاد در ادامه، خواستار تهیه گزارش 
مقایســه ای صورت هــای مالی ســازمان 
حسابرســی در ســه ســاله عملکرد دولت 
ســیزدهم، در مهلت باقی مانده تا پایان کار 

آن شد.
این گزارش حاکی است، محمد جواد شریف 
زاده، معاون امور بانکی، بیمه و شرکت های 
دولتی وزارت اقتصاد نیز طی ســخنانی در 
این جلسه، با اشــاره به وجود زیان انباشته 
در صورت های مالی ســازمان حسابرســی 
در سال ۱۴۰۲ و صدور مجوز برای افزایش 
تعرفه حسابرسی در مجمع عمومی سازمان 
در سال گذشــته به منظور سودآور ساختن 

آن بیان کرد: شــما هر جای دنیا که بروید، 
ســاختمان های بزرگ و مجلــل مربوط به 
ســازمان های حسابرســی را می بینید در 
حالی که در اینجا، مواجه با زیان انباشــته 

هستیم.
وی با بیان اینکه سازمان حسابرسی، اعتبار 
این صنعت در کشــور محســوب می شود، 
تأکید کرد: به جز مــوارد خاص، تعرفه های 
حسابرســی باید افزایش یابد، چون آنقدر 
تعرفه ها در ایران پایین اســت که عملا در 
حال حاضر، حسابرســی دارد برای شرکت 

ها رایگان تمام می شود.
معاون امور بانکــی، بیمه و شــرکت های 
دولتی وزارت اقتصاد با بیان اینکه ســازمان 
حسابرســی باید خرج خودش را در بیاورد، 
گفــت: کمترین انتظــار ما این اســت که 
ســازمان بتواند نیرو های خودش را حفظ 
کند.بنا بر این گزارش، در این جلســه، پس 
از قرائــت گــزارش هیئت عامل ســازمان 
حسابرسی و استماع سخنان هیئت نظارت 
ســازمان، گزارش صورت های مالی آن در 
سال مالی منتهی به اســفند ماه ۱۴۰۲ به 

تصویب اعضای مجمع عمومی رسید.



چمران اعلام کرد

رایزنی شهردار تهران با رئیس جمهور منتخب برای واگن های چینی

 خریدار بررسی کرد

چرا کودکستان ها شهریه های نامتعارفی طلب می کنند؟

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 4
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدوشنبه       اول مرداد 1403    شماره 1638

عضو شورای عالی نظام پرستاری:
دولت پزشکیان به داد پرستاران برسد

عضو شــورای عالی نظام پرســتاری، با عنوان این مطلب که مشکلات 
معیشتی پرســتاران غیر قابل شده اســت، گفت: هر ماه ۱۵۰ تا ۲۰۰ 

پرستار از کشور مهاجرت می کنند.
 فریدون مرادی، درباره مطالبات جامعه پرســتاری از دولت چهاردهم 
و رئیس جمهور جدید افزود: یکی از مطالبات مهم پرســتاران، اجرای 
صحیح قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری است. مدت زمان زیادی 
است که تعرفه خدمات پرستاران به حساب پرستاران واریز نشده است 
و بیش از یک سال است که این تعرفه، به دست پرستاران نرسیده است. 

علاوه بر این، رفاهیات همکاران پرستار اصلًا مناسب نیست.
وی ادامه داد: حق اضافه کاری پرســتاران نیز بسیار کم است و در شأن 
پرستاران نیســت؛ اکنون یک پرســتار با سابقه ۲۵ ســال، به ازای هر 
ســاعت اضافه کار ۳۰ تا ۴۰ هزار تومان پــول دریافت می کند که مبلغ 

بسیار پایینی است و از همین مبالغ نیز مالیات کسر می شود.
عضو شورای عالی نظام پرستاری گفت: جذب نیروهای فعال در دوران 
کرونا نیز یکی از مطالبات جدی جامعه پرســتاری از دولت آینده است. 
نیروهایی کــه در دوران کرونا در بخش های کرونایی مشــغول به کار 
شدند و در زمانی که نظام سلامت به وجود این افراد نیاز داشت به کمک 

سیستم سلامت آمدند، باید جذب شوند.
وی افزود: رفــع دغدغه های مالی نیروهای شــرکتی از دیگر مطالبات 
پرستاران است مطالبات و اضافه کار نیروهای شرکتی گاهیً تا یک سال 

نیز به تعویق افتاده است و رفاهیات این نیروها در حد صفر است.
مرادی گفت: کمبود شدید نیروی پرســتاری نیز یکی از معضلات مهم 
جامعه پرستاری اســت که بار آن را جامعه پرستاری به دوش می کشد 
زیرا فشار کاری ناشــی از کمبود نیرو را باید سایر پرســتاران در قالب 
اضافه کاری جبــران کنند و ایــن موضوع نیز به صــورت اضافه کاری 

اجباری به پرستاران تحمیل می شود.
عضو شورای عالی نظام پرستاری در پاسخ به این پرسش که مهم ترین 
مطالبه جامعه پرســتاری از رئیس جمهــور و وزیر بهداشــت دولت 
چهاردهم چیست، خاطرنشــان کرد: دولت آینده باید به داد پرستاران 
برسد؛ در حال حاضر ۱۵۰ تا ۲۰۰ نفر از پرســتاران به صورت ماهانه از 
کشور خارج می شــوند و مهاجرت می کنند، مشــکل اصلی آنها تأمین 
نشدن معیشت است در حالی که بســیاری از آنها تمایل دارند در کشور 
خودشان ارائه خدمت کنند.وی گفت: به ازای هر دانشجوی پرستاری 
۱.۵ تا ۲ میلیارد تومــان بابت تحصیل و آموزش هزینه می شــود اما به 
راحتی این نیروهای جوان آموزش دیده را که سرمایه کشور هستند از 

دست می دهیم و به کشورهای همسایه می روند.
مرادی تأکید کــرد: دولت آینده باید به مســئله جلوگیــری از خروج 
نخبگان از کشــور توجه ویژه داشته باشــد. بخش مهمی از این مسئله 
با بهبود وضعیت معیشتی پرستاران و اســتخدام نیروهای جوان حل 

می شود.

عودت ۱۷ میلیارد تومان وجوه سرقتی از طریق 
تماس تلفنی با پلیس فتا

رئیس مرکز امداد و فوریت های سایبری پلیس فتا از عودت ۱۷ میلیارد 
تومان وجوه سرقتی شهروندان از طریق تماس تلفنی با پلیس فتا خبر 

داد.

سرهنگ رامین پاشایی رئیس مرکز امداد و فوریت های سایبری پلیس 
فتا با بیان اینکه بسیاری از هموطنان که به علت بی توجهی به هشدارها 
و ســهل انگاری مورد ســرقت، اخاذی و هک قرار می گیرند گفت: اگر 
هموطنان همان دقایق اولیه با پلیــس فتا تماس بگیرند و کلاهبرداری 
را گزارش دهند با امکاناتی که در مرکز وجود دارد حســاب فرد هکر و 

مجرم را بلافاصله مسدود و وجه اخاذی شده عودت داده می شود.
سرهنگ پاشــایی بابیان اینکه تقریباً ماهانه ۴۰۰ تا ۵۰۰ هزار تماس 
تلفنی در این زمینه دریافت می شود، گفت: بیشــتر تماس ها با پلیس 

فتا به ترتیب از استان های تهران، اصفهان و خراسان رضوی بوده است.
وی افزود: همچنین در مــاه جاری حدود ۱۷ میلیــارد تومان از وجوه 
سرقتی با تماس تلفنی پیگیری پس از مســدود کردن حساب مجرم و 

سیر مراحل قانونی وجه اخاذی شده عودت داده می شود.

رحیمیان تاکید کرد
وشی، احتکار و قاچاق اقتصاد  گرانفر

 را فلج می کند
وزیر دادگســتری گفت: گرانفروشــی، احتکار و قاچاق اقتصاد را فلج 
می کند و باید با دقت و جدیت با متخلفان برخورد و با اولویت پرونده ها 
رسیدگی شود. امین حسین رحیمی وزیر دادگستری در افتتاحیه دوره 
آموزشی رؤسای شعب ســازمان تعزیرات حکومتی در مشهد با اشاره 
به اینکه در تنظیم بازار اولین اقدام تأمین کالا اســت گفت: بعد تأمین 
کالا، قیمت گذاری و توزیــع و در نهایت نظارت بر بازار و رســیدگی به 

پرونده های تخلفات می تواند در تنظیم بازار تأثیر گذار باشد.
وزیر دادگســتری افزود: گرانفروشــی، احتکار و قاچاق اقتصاد را فلج 
می کند و باید با دقت و جدیت با متخلفان برخورد و با اولویت پرونده ها 
رســیدگی شــود.به گفته وزیر دادگســتری آرای صادره در تعزیرات 
حکومتی از اهمیت خاصی برخوردار است و باید احکام صادره به حق و 

از روی علم و اطلاع کامل باشد.
رحیمــی با بیــان اینکه در نظــارت بــازار تعزیرات آخر خط اســت، 
خاطرنشان کرد: ســازمان برنامه و بودجه درآمد سال گذشته سازمان 
تعزیرات را کمتر از دو هزار میلیارد تومان تعیین کرده بود اما ســازمان 
تعزیرات بیش از ۶ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان توانســت به خزانه دولت 
واریز کند، بنابراین ادعا می کنم که ســازمان تعزیرات حکومتی در این 

مدت بسیار خوب عمل کرده است.
وزیر دادگســتری افزود: در ایــن دوره کمیته های اقدام مشــترک را 
طراحی کردیم که چند دســتگاه دولتی که به هم مرتبط هســتند با 

مشارکت یکدیگر برنامه ریزی کنند تا کارآمدی افزایش یابد.
به گفته رحیمی، مصونیت رؤسای شــعب نیز مانند قضات دادگستری 

باید تأمین و در این خصوص چاره اندیشی شود.
وزیر دادگســتری در خصوص شــهید رئیســی نیز اظهار کرد: شهید 
رئیسی شخصیت نمونه ای از لحاظ اخلاقی بود و باید از این شهید درس 
بگیریم، معیشت مهمترین دغدغه شهید جمهور خستگی ناپذیر بود و 

در دوران دولت سیزدهم اتفاقات خوبی رقم زده شد.
وی با اشاره به واقعه عاشــورا، افزود: هدف از قیام امام حسین )ع( حفظ 
اســلام بود، امام حســین )ع( تا زمان معاویه به صلح برای حفظ اسلام 
پایبند بود اما با روی کار آمدن یزید حفظ اســلام در خطر افتاد از این رو 

امام حسین )ع( برای حفظ اسلام و بیعت نکردن با یزید قیام کرد.

دیوار

با توجه به اعلام نتایج نهایی کنکور ۱۴۰۳ در اوایل دهه 
دوم مهر ماه سال جاری، ســال تحصیلی دانشجویان 
ورودی های جدید دانشگاه ها با تاخیر دو هفته ای آغاز 

می شود.
  نوبت دوم آزمون سراســری ســال ۱۴۰۳ طی دو روز 
یعنی پنجشــنبه و جمعه ۲۱ و ۲۲ تیرمــاه در ۵ گروه 
آزمایشــی تجربی، علوم انســانی، فنی و ریاضی، هنر 
و زبان های خارجی در ۴۰۸ شهرســتان، ۶۲۵ حوزه 
امتحانی اصلی و ۱۷۴۷ حوزه امتحانــی فرعی و در ۵ 

نوبت با رقابت  ۹۸۴ هزار ۲۱۴ داوطلب برگزار شد.
نتایج اولیه نوبت دوم کنکور سراسری ۱۴۰۳ به صورت 
نمرات خام و نمرات کل کنکور در هفته آخر مردادماه 
اعلام می شود. همزمان با این موضوع به داوطلبانی که 
در دو نوبت کنکور ۱۴۰۳ و یا چهــار نوبت کنکورهای 
۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ شرکت کرده اند در گروه های آزمایشی 
مختلف شرکت کرده باشند، اجازه داده می شود گروه 

آزمایشــی اصلی خود را انتخــاب کنند.اگر 
کســی انتخاب نکند آخرین نوبت برگزاری 
آزمونی که در آن شــرکت کرده است ملاک 

عمل قرار می گیرد.
 انتشــار کارنامــه نهایی مــلاک عمل برای 
انتخاب رشــته در کنکور سراســری ۱۴۰۳ 
که شــامل دو نوبت ۱۴۰۳ و دو نوبت ۱۴۰۲ 

اســت، در هفته اول شــهریورماه صــورت می گیرد. 
دفترچه شــماره دو و راهنمای انتخاب رشته مجازی 
و فرآیند انتخاب رشــته در دهه اول شهریورماه انجام 

می شود.
همزمان با انتخاب رشته، ثبت نام و انتخاب رشته های 
پذیرش با ســوابق تحصیلــی در هفته اول شــهریور 
صورت می گیرد. کســانی که علاقمند به رشــته های 
بدون آزمون هســتند و در کنکور هم شرکت کرده اند 
نیازی به ثبت نام مجدد ندارند. اسامی معرفی شدگان 

در رشته های دارای شــرایط خاص در هفته 
سوم شهریورماه انجام می شود.

با توجه به اینکه نتایج نهایی کنکور سراسری 
۱۴۰۳ در دهه اول مهر ماه ۱۴۰۳ یعنی ۱۰ 
یا ۱۱ مهر اعلام می شــود ثبت نام پذیرفته 
شــدگان از نیمــه دوم مهر ماه آغاز و ســال 
تحصیلی نیز بــا دو هفته تاخیر شــروع می 

شود.
تأثیر ســوابق تحصیلی آمــوزش و پــرورش آزمون 
سراسری امســال ۵۰ درصد اســت؛ به همین جهت 
ضرایب نســبت به ســال گذشــته که تأثیر ســوابق 
تحصیلی ۴۰ درصد بود، تغییر کرده است. داوطلبانی 
که سنوات قبل، نمره کل سوابق تحصیلی ایجاد کرده 
بودند، نمــره کل آنها با توجه به ضرایــب جدید تغییر 

می کند.
نمره آزمون اختصاصی بــرای داوطلبان کنکور ۱۴۰۲ 

معتبر اســت و تغییری ندارد ولی با ســابقه تحصیلی 
جدیدی که بر اســاس ضرایب جدید ساخته می شود 
نمره کل نهایی آنها اســتخراج می شود. این نمره برای 
ســه گروه اصلی علوم ریاضی و فنی، علوم انســانی و 
علوم تجربی به میزان ۵۰ - ۵۰ و برای گروه های هنر و 
زبان با ضریب ۲۸ به دلیل اینکــه فقط دروس عمومی 

محاسبه می شود.
داوطلبان ۱۴۰۳ در صورتی که فقط در کنکور ۱۴۰۳ 
شــرکت کرده باشــند چه در نوبت اول و چه در نوبت 
دوم، برای محاســبه نمره کل باید تلفیق ۵۰ درصد یا 
۲۸ درصد ســوابق تحصیلی و کنکــور درنظر بگیرند. 
نمره کل نهایی می شــود حاصل بیشــترین نمره کل 
مرحله اول و مرحله دوم آنها. بــرای داوطلبان ۱۴۰۲ 
نیز به همین ترتیب است. برای داوطلبانی که در چهار 
نوبت ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ شــرکت کرده باشند بیشترین 

نمره ملاک عمل قرار خواهد گرفت.

آموزش

علی قدمی  ســال تحصیلــی پیش رو، 
سومین ســالی اســت که توتک به صورت 
جدی بــر روند قیمــت گــذاری خدمات 
کودکستان ها ورود خواهد کرد و این انتظار 
می رود مشــکلات ســال های قبل به طور 

محسوسی کاهش یابد.
 حالا دیگر چند سالی اســت که مسئولیت 
مهدهــای کودک از ســازمان بهزیســتی 
گرفته شــده و به وزارت آموزش و پرورش 

سپرده شده است.
زمانی بود که ســازمان بهزیســتی در کنار 
وظایــف و مســئولیت هایش در کمک به 
مددجویان، وظیفه ســاماندهی مهدهای 
کودکان را هم به عهده داشت؛ همین تعدد 
مسئولیت های ســازمان بهزیستی موجب 
شــده بود؛ بــر عملکرد مهدهــای کودک 
نظارت چندانی وجود نداشــته باشــد؛ از 
ســویی بر محتواها و شــیوه های آموزشی 
در رشــد کودک نظــارت چندانــی وجود 
نداشت و از ســوی دیگر خانواده ها همواره 
از اخذ شــهریه های گزاف یا ساعات فعالیت 
نامتعــارف برخی مهدهای کــودک گلایه 
داشتند.با آغاز به کار دولت سیزدهم، دولت 
شهید رئیســی؛ امر تعلیم و تربیت کودکان 
زیر هفت ســال مطابق با دســتورات سند 
تحــول بنیادین آموزش و پــرورش به طور 
کامل به وزارت آموزش و پرورش ســپرده 
شد؛ ســازمانی با نام تعلیم و تربیت کودک 
)توتک( تأسیس شد و نام مهدهای کودک 

هم به کودکستان تغییر کرد.
اگر چه نمی توان انتظار داشت در این مدت 
کوتاه همه مشکلات و نابه سامانی ها و عدم 
نظارت ها بر کودکســتان ها حل شده باشد؛ 
اما عملکرد برخی از ایــن مهدهای کودک 
نشــان می دهد؛ نظارت توتک به هیچ وجه 

کافی نیست.
عــلاوه بر وب ســایت ایــن ســازمان تازه 
تأســیس که مدت هاست از دسترس خارج 
شده اســت؛ بســیاری از خانواده ها از عدم 

نظارت کافی بر کودکستان ها گلایه دارند.
از آنجایی که پیش از شــروع سال تحصیلی 
و فصل پاییــز خانواده ها در فکــر ثبت نام 
خردسالان خود هستند؛ مســئولان نظام 
آموزشی خصوصاً مدیران توتک در تلاشند 
تا نظارت های بیشــتری بر عملکرد و نحوه 

ثبت نام کودکستان ها داشته باشند.

با شهریه های غیرمتعارف برخورد 
می کنیم

در همین زمینه مجتبــی همتی فر؛ معاون 

وزیر آمــوزش و پرورش و رئیس ســازمان 
ملی تعلیم و تربیت کودک گفت: شــهریه 
کودکستان ها بر اســاس مصوبات سازمان 
ملی تعلیم و تربیت کودک که در »آئین نامه 
تعیین شــهریه خدمات تربیتی، آموزشی 
و مراقبتی کودکســتان ها« آمده اســت، 
به صورت سالانه تعیین و با شهریه های غیر 

متعارف برخورد قانونی می شود.
همتی فر ادامه داد: شــهریه کودکستان ها 
بعد از بارگــذاری مــدارک در ســامانه و 
بازدید کارشــناس دادگســتری از محیط 

کودکستان مشخص می شود.
او افزود: این مبلغ با در نظر گرفتن خدماتی 
که بــه والدین ارائــه می دهنــد، امکانات 
آموزشــی و نگهداری و رفاهیاتی که برای 

نگهــداری کــودکان دارد از جملــه تعداد 
مربیــان و نیروهایی که بــه خدمت گرفته 

شده، تعیین می شود.
رئیس ســازمان ملی تعلیم و تربیت کودک 
ادامه داد: شــهریه مصوبی که بــه مدیران 
کودکســتان ها اعلام می شــود به صورت 
کاملًا برخط و براســاس مولفه هایی اســت 
که در نگهداری و تربیت کــودکان رعایت 
می کنند. هیچ کودکستانی نمی تواند خارج 
از شــهریه های مصوب، از والدین دریافتی 

غیر متعارف داشته باشد.
وی افزود: ممکن اســت ۲ کودکســتان با 
فاصله کمــی از یکدیگر، شــهریه متفاوتی 
داشــته باشــند که ناشــی از ارائه خدمات 

توسط کودکستان هاست.

همتی فــر تاکید کرد: والدیــن می توانند 
با مراجعه به ســامانه »کودکستان یاب«، 
اســامی کودکســتان ها و میزان شهریه 
مصوب آن ها را مشــاهده کــرده و بنا به 
تمکــن مالی کــه دارند، کودکســتان را 

انتخاب کنند.
اگر چــه در دو ســال اخیر با ســاماندهی و 
درجــه بنــدی کودکســتان ها، روند نرخ 
گذاری شــهریه این مراکز ســر و ســامان 
بهتــری پیدا کــرده امــا دو دلیــل عمده 
همچنــان راه تخلــف را بــرای مدیــران 

کودکستان ها باز گذاشته است.
دلیل اول اینکه بســیاری از خانواده ها با هر 
وضعیت مالی چه در کلان شــهرها، چه در 
شــهرهای کوچک، اطلاع زیادی از درجه 
بندی کودکســتان ها و چگونگی نظارت بر 
این مراکز نداشــته و یا امیــدی به پیگیری 

نهادهای نظارتی ندارند.
دلیل دوم تخلف های پیش آمده در ســال 
گذشته، انجام خدماتی اســت که در طول 
ســال تحصیلی بــه خانواده ها پیشــنهاد 
می شود؛ خدماتی که هزینه آن هم چندان 
با نظارت توتک تعیین نمی شــود. در ارائه 
بسیاری از این خدمات که به نوعی خدمات 
لاکچری محسوب می شــود؛ هیچ اجباری 
برای خانواده هــا وجود ندارد امــا والدین 
بــه دلیل حساســیت برخورد بــا کودکان 
خردســال زیــر هفت ســال خــود، ناچار 

می شوند این خدمات را تهیه کنند.
با این حال، سال تحصیلی پیش رو، سومین 
سالی است که توتک به صورت جدی بر روند 
قیمت گذاری خدمات کودکستان ها ورود 
خواهد کرد و این انتظار می رود مشــکلات 
ســال های قبل به طور محسوسی کاهش 

یابد.

خریدار  رئیس شــورای اســلامی شهر 
تهران دربــاره قرارداد واگن هــای وارداتی 
گفت: شــهردار تهــران بــا رئیس جمهور 
منتخب صحبت هایــی در مــورد قرارداد 
واگن هــای چین داشــته اما هنــوز دولت 

تشکیل نشده است.
 مهدی چمــران در حاشــیه دویســت و 
پنجاهمین جلســه شــورای اسلامی شهر 
تهران در جمــع خبرنگاران بــا بیان اینکه 
امروز گــزارش یکی از محــلات منطقه ۱۱ 
ارائه خواهد شــد، اظهار کــرد: یک فوریت 
تعیین آرامســتان های جدیــد پایتخت در 

جلسه امروز بررسی می شود.
 بحــث اصلــی آن پــس از تصویــب در 
کمیســیون ها بررسی خواهد شــد و نقاط 
مختلف باید تعیین شود تا برای خرید اقدام 
صورت بگیرد. ســعی شــد در چهار نقطه 
تهران مکان یابی انجام شود چراکه ترافیک 
روزهــای پایانی هفته در محدوده بهشــت 

زهرا سنگین است.
وی افــزود: قرار اســت امروز گزارشــی از 
پروژه های عمرانی شهر ارائه شود که ببینیم 
این طرح هــا در چه مرحله ای هســتند. در 

جلســه آینده گزارش بازدید از واگن های 
چینی نیز ارائه خواهد شد.

چمران در خصوص کرایه تاکسی های برقی 
هم یادآور شــد: اینکه کرایه چقدر باشد در 
شــورا تصویب شــده و در زمان تعیین نرخ 
اعلام شــده که خودروهای گران قیمت با 
امکانات بیشتر از تاکســی های معمولی تا 
۸۰ درصد می توانند اضافه دریافت داشــته 
باشند اما پیشنهاد سازمان تاکسیرانی این 
بود که بیش از ۵۰ درصد اضافه نشــود و ۳۰ 
درصد از مبلغــی که پیش بینی شــده بود 

کمتر است. 
قیمت این تاکســی ها یک میلیارد و ۲۰۰ 
میلیون تومان است و گلایه برخی رانندگان 
را به دنبال داشته و می گویند که چرا فکر ما 

نیستید.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه این خودروها 
بنزین مصرف نمی کنند، قرار اســت طبق 
مصوبه هیأت دولت یارانه پرداخت شــود. 
وزارت نفت می گوید باید این خودروها کار 
کنند تــا ببینیم که مصرف بنزین کاســته 
می شــود؟ اگر این موضوع محقق شد ۴۰۰ 
میلیون تومان تســهیلات پرداخت خواهد 

شــد اما باید در ابتدای امر این تســهیلات 
پرداخت شــود. رئیــس جمهور شــهید 
موافقت کرده بود که این کار صورت بگیرد و 
امیدواریم به نتیجه برسد چراکه در غیر این 
صورت برای رانندگان شرایط سختی ایجاد 

خواهد شد.
رئیس شورای اسلامی شــهر تهران درباره 
قــرارداد واگن هــای وارداتی نیــز تصریح 
کرد: شــهردار تهــران با رئیــس جمهور 
صحبت هایی در مورد قــرارداد واگن های 
چین داشــته اما هنوز دولت تشکیل نشده 
است. امیدواریم این مســیر ادامه پیدا کند 
چراکه توســعه حمل و نقل برای هر دولتی 

ارزشمند است.
چمران در رابطــه با تغییر شــهردار تهران 
یادآور شــد: ما تابع قانونیــم و قانون هرچه 

بگوید باید اجرا کنیم و فراقانون نداریم.
وی با بیان اینکه منطقه ۱۹ منطقه خاصی 
اســت و زمین های وقفی را بــدون پروانه 
می فروشــند، اظهار کرد: عده ای هم این 
کار و کاسبی را دارند که بسازند و بفروشند. 
بنابراین شرایط نامناسبی دارد که ایجاب 
کرد سخت مقابل آن بایستند که این روند 

دنبال شد. شــهرداری باید سفت و سخت 
مقابل ساخت وســاز غیرمجاز بایستد و در 
صورت ســاخت، تخریب کند. این مطرح 
می شود که چون ساخته اند باید آب و برق 
و گاز فراهم شود؛ این درست است اما باید 
به صورت مجاز و بر اســاس قانون ساخته 

شود.

چمران در صحن شــورا هم با بیــان اینکه 
حیف اســت تأسیســات یک بیمارستان 
تخصصی با مشکل روبه رو باشد، اظهارکرد: 
امیدواریم مسئولان بیمارستان های تهران 
به هوش بیایند و بعد از حوادث بیمارستان 
گاندی و بیمارســتان شریعتی، دیگر شاهد 

حادثه ناگواری نباشیم.

معاون امور جوانــان وزارت ورزش و جوانان از  خریدار 
رشد ۲۵ درصدی تشکیل ســمن ها طی سال اخیر خبر 
داد. سینا کلهر در مراسم “رونمایی از سامانه صدور مجوز 
فعالیت تشــکل های مردم نهاد جوانان” بــا بیان اینکه 
امروز نقطه عطفی در موضوع مشــارکت های اجتماعی 
و تشکیل سمنها و تشــکلها وجود دارد، اظهار کرد: چند 
اتفاق مهم طی ســه سال گذشــته رخ داده است چراکه 
بدون تغییر دستورالعمل و زیرساختی که اکنون فراهم 
شده، طی سه سال گذشته در تشکیل سمن ها با رشد ۲۵ 

درصدی همراه بودیم.

وی همچنین از افزایش چهار برابری حمایت از ســمنها 
خبر داد و گفت: برای اولین بار در ۲۹ استان کشور دوره 
توانمندسازی برای سمن ها برگزار شده است و امروز نیز 
رونمایی از ســامانه و دســتورالعمل جدید، از این جهت 

نقطه عطف است که تشکیل سمن را آسان کرده است.
معــاون امــور جوانــان وزارت ورزش و جوانــان گفت: 
در گذشــته برای تشکیل ســمن حداقل به ۱۵ نفر عضو 
مجمع عمومی، پنج نفر برای شورای مرکزی و برگزاری 
انتخابــات نیاز بود اما اکنــون مهمتریــن اتفاقی که در 
دســتورالعمل رخ داده این اســت که با حداقل سه نفر 

امکان تشکیل ســمن وجود دارد و در قالب هیات امنایی 
هم می تواننــد فعالیت کنند. بــرای ایــن کار از الگوی 
ســمن داری که در وزارت کشــور وجود دارد، استفاده 
کردیم.کلهر با بیان اینکه مراحل تشــکیل سمن از ۲۵ 
مرحله بــه ۵ مرحله کاهــش یافته اســت، تصریح کرد: 

تلاش ما این بوده که ۱۵ روزه مجوز داده شود.
معاون امور جوانــان وزارت ورزش و جوانان با بیان اینکه 
تمام توان کارشناســی موجود را بــه کار گرفته و از همه 
ظرفیت ها استفاده کردیم، یادآور شــد: طبیعتاً در اجرا 
باید مشــاهده شــود که کار کارشناســی تا چه میزان 

توانســته مســائل را پیش بینی کند و در دو الی سه ماه 
آینده در عمل مشــخص می کند کــه آن را با بازخوردها 
رفع و کامل تر کنیم.وی با تاکید بر اینکه یکی از مدل های 
مورد استفاده برای این کار، مدل وزارت کشور بوده است 
به همکاری و روابط نزدیکی میان وزارت ورزش و جوانان 
و وزارت کشور اشاره کرد و گفت: در قانونی که در مجلس 
در دست بررسی اســت و اختلافاتی که ســر نهادهای 
متولی و غیره وجود دارد، ما نقش و سهم و جایگاه وزارت 
ورزش و جوانان را نیز باید لحاظ کنیم تا این تجربه ســه 

دهه ای قابل استفاده باشد.

تاخیر دو هفته ای آغاز سال تحصیلی ورودی های جدید دانشگاه ها

رونمایی سامانه صدور مجوز فعالیت تشکل های مردم نهاد جوانان
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»مست عشق« داستان تردیدها و اسارت هاست
حمیدرضا فهمیــزی، کارگردان و منتقد ســینما حتــی برترین 
شاهکارهای تاریخ ســینما هم بی عیب و نقص نیســتند پس آنچه که 
در نقد فیلم مهم به نظر می رسد و اولویت است، نه لزوما توجه به میزان 
نقص هــا و ایرادات احتمالی، بلکه دیدگاه ســازنده و حرفی اســت که 
می خواهد بزند. از ایــن منظر فیلم فتحی هم حتمــا ایراداتی دارد که 
البته عمدتاً به قصه و بحث ســندیت تاریخی برمی گردد تا جنبه های 

سینمایی.
اما در این زمینه، واقعیت این اســت که ابهامات بســیار زیادی وجود 
دارد هــم درباره کیمیاخاتون و ازدواجش با شــمس و هــم اصلا نوع و 
شکل و خیلی از مسایل رابطه شمس و مولانا. اگرچه که حتی در صورت 
شفافیت و مستند بودن کامل تمام این جزییات هم هرگز الزامی مبنی 
بر رعایت آنها از سوی فیلمساز وجود ندارد کما اینکه مثلا علی حاتمی 
هیچ وقت در فیلم هایش خود را کاملا متعهد بــه رعایت واقعیت های 
تاریخی نمی دانست و قصه اش را بر مبنای روایت شخصی خود از تاریخ 
بیان می کرد بنابرایــن صرف ابهام یا ایراد تاریخی یک داســتانی نمی 
تواند دلیلی بر بد بودن فیلمی باشــد چون مهم تر از قصه )که البته مهم 
اســت و در ارکان ساخت فیلم چه بســا از همه هم مهمتر( محتوای آن 

است. قصه ابزاری است برای شکل گیری این محتوا.
از این منظر، »مست عشق« داستان اســارت هاست، اسارت آدم ها در 
ســیاهچال تکرار و عادت که منجر به زندگی ای عــاری از روح و معنا، 
همچون حیوانات می شــود. اینجاست که شــمس می گوید: »تکرار، 
پوسیدن در زندان عادت های خرد و کلانی است که به توارث و تقلید و 
تکلیف در بندشان هستیم«. نتیجه چنین زیستی می شود روزگذران 
هایی حقیرانه و برده وار که حتی اگر غرق در شــهرت و اعتبار و مکنت 
)همچون مولانا( هم باشد، سیزیف وار است. از این روست که شمس به 
مولانا می گوید: »عادت، جهان تو را کوچــک کرده، از این دانش عادت 
زده و اجتماع عادت زده چه حاصل، جز غفلت و حجاب ســتمی که بر 

انسان می رود«.
عادت ها و تکرار آنها در طولانی مدت، چنان بنای مســحکم و بی خلل 
و فرجی از روح انسان می ســازد که فقط با »تردید« است که می تواند 
فرو بریزد پس »مست عشق« داســتان تردیدها می شود. انسان اشرف 
مخلوقاتی که ملائک بر او ســجده می زدند و حال به طوطی سخنگوی 
شیرین زبانی تبدیل شــده بود، بر اثر جملات آتشین شمس همچون: 
»میان دیــن تکلیف و دین عشــق توفیر بســیار اســت« چهارچوب 
وجودی اش به لرزه می افتد و جان و روحش آشــفته و منقلب می شود. 
تردیدهایی از جنس انقلاب و همچون سیلی بنیان کن که می میراند و 
زنده می کند از جمله؛ تردید مولانا در زیســت پر از افتخار و مدح و ثنا و 
شوکتی که تاکنون داشــته و او را تبدیل به برده کرده یا به زبان امروزی 
ربات، کما اینکه در جایی از فیلم بــه کیمیاخاتون می گوید: »کتاب ها 
زندانی کتابخانه بودند و من زندانی کتاب ها«. چنین زیســتی را فقط 

مرگ می تواند پایانی باشد، مرگی ققنوس وار با هدف زایشی دوباره.
مرده بدُم زنده شدم گریه بدُم خنده شدم

 دولت عشق آمد و من دولت پاینده شدم
و شمس آمده اســت که بانی چنین مرگی و تولد پس از آن باشد از این 
روســت که به قول فرمانده نظامی )اســکندر( مولانا از شیخ الاسلامی 
فقیه به شاعر و عارف وارســته امروزی تبدیل می شود یا خود اسکندر 
رخت نظامی از تن برمی کند و تبدیل می شــود به عارفی سماع کنان 
یا حتا مریم زن مســیحی روســپی ای )که چقدر یادآور داستان مریم 
مجدلیه اســت( با حرارت آتش شمس همچون ققنوســی از نو متولد 

می شود.
»مست عشق« به بهانه داستان شــمس و مولانا می خواهد که بذر این 
تردید را در دل و جان تماشــاگر خود هم بیفکند. تردید درباره ماهیت 
»چیســتی« خود، حقیقی یا کاذب و برســاخته بودنــش و انبوهی از 
چراهای دیگر که شــاید هرگز تاکنون به آن نیندیشــیده بود. »مست 

عشق« می خواهد بگوید:
 ای برادر تو همه اندیشه ای

 مابقی خود استخوان و ریشه ای

گردهم آیی سینمایی در فراق یک دوست
جمعی از اهالی سینما در اولین ســالروز درگذشت خسرو امیر صادقی 

)بازیگر و تهیه کننده سینما( در خانه سینما گردهم آمدند.
جمعی از اهالی ســینما به دعوت خانواده خســرو امیرصادقی در خانه 

سینما حاضر شدند و در یک محفل دوستانه یاد او را گرامی داشتند.
مهدی فخیــم زاده، علــی دهکــردی، غلامرضا موســوی، منوچهر 
شاهسواری، ابوالحســن داوودی، مرتضی شایسته، حبیب اسماعیلی، 
ســید جمال ســاداتیان، علی اکبر ثقفی، داوود موثقی، ساسان سالور، 
سعیدخانی، مهدی صباغ زاده، مسعود اطیابی، بهروز رضوی، منوچهر 
والی زاده، رضا بنفشــه خواه،داریوش بابائیان، منصور حیدری، جلیل 
فرجاد،حسن آقاکریمی، مهدی احمدی، محمدرضا عرب و.... از جمله 
هنرمندان حاضر بودند.کامران ملکی که اجرای برنامه را برعهده داشت 
در ابتدا از امیر شــروین صادقی )پســر زنده یاد خســرو امیر صادقی( 
درخواســت کرد که چند کلامی صحبت کند.امیر شروین صادقی یاد 
پدر را گرامی داشت و از حاضران خواست تا یک دقیقه پدرش را تشویق 

کنند.در ادامه جمعی از هنرمندان به خاطره گویی پرداختند.
خسرو امیرصادقی که ۲۴ تیر ماه سال گذشــته از دنیا رفت، از دهه ۵۰ 
بازیگری را شروع کرد و در طول نیم قرن فعالیت هنری خود در فیلم ها 

و سریال های متعددی بازی کرده بود.
شاخص ترین حضور او در عرصه بازیگری به سریال »پایتخت« مربوط 
می شد. همچنین »آشــوب«، »بازنشســته ها«، »بله برون«، »عشق 
طاهر«، »مسافران مهتاب«، »سردار جنگل« و »میرزا کوچک خان« از 

دیگر تجربه های او در بازیگری بودند.
امیرصادقی تهیه کنندگی فیلم های »پســر تهرانی«، »بله برون«، »از 

صمیم قلب«، »کلید ازدواج« و »شتابزده« را برعهده داشت.

با بهبود پیدا نکردن وضعیت جسمی
سعید راد بستری است

پیرو نگرانی ها و پیگیری های هنرمندان سینما و مدیریت خانه سینما 
درباره وضعیت درمانی و سلامت سعید راد، نگاه راد دختر سعید راد به 

نمایندگی از خانواده و برادرش سام توضیحاتی را ارائه کرد.
 نگاه راد دختر سعید راد بازیگر سینما و تلویزیون، با اشاره به مشکلات 
جسمانی که برای سعید راد در یک سال اخیر به وجود آمده است گفت: 
شهریور سال گذشته سعید راد در منزل و به دنبال یک زمین خوردگی 
دچار مصدومیت شد و پس از مراجعه به بیمارستان مورد عمل جراحی 
قرار گرفت و ســپس از بیمارستان مرخص شــد و در منزل استراحت 

می کرد و بعد از یک ماه توانست با واکر راه برود.
وی در ادامه توضیح داد: روند بهبودی پدرم ادامه داشت تا اینکه مجدد 
مشکل گذشــته به دلیل اینکه پروتز مورد استفاده به خوبی در کمرش 
قرار نگرفته بود دوباره آشکار شــد و بعد از مراجعه به بیمارستان دوباره 
عمل جراحی انجام شــد و مدت هشــت هفته فیزیوتراپی مداوم انجام 
می شد اما متأســفانه علیرغم فیزوتراپی ها دیگر توانایی راه رفتن پیدا 
نکرد.دختر سعید راد با اشــاره به اینکه پدرش هم اکنون ۷۹ سال سن 
دارد، بیان کرد: به مرور از اواخر سال گذشته مشکلات دیگری همچون 
عفونت ریه و مثانه نیز به مشــکلات راه رفتن پدرم اضافه شد و علیرغم 
مخالفت من و خانواده، با رضایت خودشــان مورد عمــل جراحی قرار 

گرفتند اما متأسفانه عمل موفقیت آمیز نبود.

یادداشت

قاب  کارگــردان فیلــم »ناطــور« گفــت: در جلســه 
تهیه کنندگان می گفتند یکی از فیلم ســازان کمدی، 
هفته ای یک پروانه ســاخت درخواســت می کند، اگر 
سال آینده هنر و تجربه ای باقی بماند، »سردباد« را نیز 

در این گروه اکران می کنیم.
بیژن میرباقری درباره وضعیت اکران فیلم ناطور گفت: 
همچنان شــرایط را برای اکران مناسب نمی بینیم، اما 
چاره ای جز اکــران آن نداریم، فعلا در حــال مذاکره 
هســتیم و احتمالا نوروز ســال آینده ناطور را اکران 

می کنیم.
میرباقری با بیــان اینکه فیلم های کمــدی راه را برای 

دیده شــدن باقی فیلم ها بســته اند، گفت: 
در جلســه تهیه کنندگان می گفتند »یکی 
از فیلم ســازان کمدی، هفته ای یک پروانه 
ســاخت درخواســت می کنــد« موضوع 
فیلم های او هم یا مرتبط بــا پیش از انقلاب 
است یا اگر هم نباشد به گونه ای با آن ارتباط 
پیدا می کند؛ عمدتا هــم درباره خوانندگان 

پیش از انقلاب است.
ایــن تهیه کننده توضیح داد: اگر ســال آینــده هنر و 
تجربه ای باقــی بماند، قصد داریم فیلم ناطور را ســال 
آینده در این گــروه اکران می کنیم. ناطــور یک فیلم 

تجربی در قالب ملودرام عاشقانه است که از 
سال ۱۴۰۰ فرآیند تولید آن طی شده است. 
فیلم داســتان عاشــقانه ای را در یک جاده 

روایت می کند.
تهیه کننده فیلم ســردباد درباره اکران این 
فیلم نیز گفت: سردباد از سال گذشته آماده 
اکران شــده اســت. در حال حاضر نیز روال 

حضور در جشنواره های خارجی را طی می کند.
ســردباد نیز به تهیه کنندگی مشترک بیژن میرباقری 
و آرش شجاعی، تابستان و پائیز ۱۴۰۱ جلوی دوربین 
رفته است. فیلم نامه سردباد به صورت مشترک توسط 

پیمان اسماعیلی و محمد اسماعیلی بر اساس داستان 
کوتاهی از کتاب برف و ســمفونی ابری نوشــته شده 
است.سردباد داستان ســه کوهنورد حرفه ای است که 
در جریان صعود زمســتانی مفقود می شــوند و پلیس 

معتقد است که قتلی اتفاق افتاده است.
حمیدرضا آذرنگ، مجید آقاکریمی، خســرو احمدی، 
ماهور احمــدی، نازنین احمدی، پاوان افســر، محمد 
حیدری، میثم دامن زه، توماج دانش بهزادی، کوروش 
سلیمانی، مهرداد ضیائی، ابراهیم عزیزی، محمدرضا 
غفاری، نادر فلاح، بابک کریمی، حامد کمیلی و مهران 

نائل در این فیلم ایفای نقش می کنند.

ناطور

خریدار  ســیاوش چراغی پور بازیگر فیلم 
کوتاه »ارفاق« که در بســته »سیمرغ« در 
حال اکران است، درباره چالش های حضور 
در این فیلم کوتاه و بحث اکران و حمایت از 

فیلم کوتاه سخن گفت.
ســیاوش چراغی پور بازیگر تئاتر، ســینما 
و تلویزیون که در بســته فیلم هــای کوتاه 
»ســیمرغ« در فیلم کوتاه »ارفاق« ایفای 
نقــش دارد، درباره حضــورش در این فیلم 
کوتاه توضیح داد: چند کار قبلی رضا نجاتی 
را دیده بودم و خیلی هم دوست شان داشتم 
و حتی قبــل از »ارفاق« یکــی از کارهایش 
را به من پیشــنهاد داد که به دلایلی نشد با 
یکدیگر همکاری داشته باشــیم اما رابطه 
دوســتی ما از زمان تماشــای فیلم هایش 
شــکل گرفت و ادامه پیدا کرد تا زمانی که 
متن فیلمنامه »ارفاق« را برای من فرستاد 
که من »ارفاق« را به دلیل ذات سوژه، متن 
و قصه اش بسیار دوست داشــتم و برایم به 
عنوان فیلمنامه فیلم کوتاه محترم بود. رضا 
نجاتی نیز کارنامه درخشــانی داشت و من 
نیز احســاس کردم این همکاری می تواند 

نتیجه موفقیت آمیزی داشته باشد.
وی بیــان کرد: نقشــم در »ارفــاق« را هم 
دوست داشــتم و چند طیف جوان، نوجوان 
و بزرگســال را در بر می گرفت کــه در این 
ترکیب تمام تلاشم را کردم تا بتوانم به نقش 

ناظم مدرسه، جان بدهم.

در مسیر تولید »ارفاق« چالشی 
نداشتیم

چراغی پــور درباره چالش هــای حضور در 
»ارفاق« گفت: راســتش مــا خیلی چالش 
عجیب و غریبــی در »ارفاق« نداشــتیم، 
تنها ماجرایی که بود، یک دســت شــدن و 
هم دست شــدن در بازی بین تیم بزرگسال 
و نوجوان در لحظاتی که بازی مشترک رقم 
می خورد، بود که خوشــبختانه رضا نجاتی 
در میزانسن و دکوپاژ خیلی هوشمند عمل 
کرد که کل پروژه با موفقیت انجام شــد. به 
ویژه پلان هایی داریم که فیلم قصه اش برای 
مخاطب لو نرود که اتفاق عجیب بین دانش 
آموز و معلم، موقعیت های عجیب و جذابی 

را خلق کرد.

وی درباره تعامل با کارگردان و دیگر عوامل 
پشــت صحنه توضیح داد: چون ما بازیگران 
فیلم در پیش تولید و قبــل از فیلمبرداری، 
با حضور کارگردان تمریــن کردیم به یک 
خط اصلی شــخصیت در بــازی و آنچه که 
خواست کارگردان بود، رسیدیم. همه بحث 
و گفت وگوهایمــان در همان چند جلســه 
صورت گرفت و در این تمرینات پیوســته 
در مورد همه موارد از جملــه موقعیت ها و 
روانشناسی شــخصیت ها صحبت کردیم 
و این اتفاق خوشــایندی بود کــه منجر به 
خلق یک فیلم خوب شد. با خیلی از عوامل 
پشت صحنه »ارفاق« همچون آرمان فیاض 
)مدیر فیلمبــرداری(، هــادی معنوی پور 
)مدیر صدابرداری(، ســعید حسنلو )طراح 
صحنه( و امید گلزاده )طــراح گریم( پیش 
از »ارفــاق« قبــلًا کار کرده بــودم و از هم 
شناخت داشتیم که همین مساله سبب شد 
در مسیر ســاخت فیلم به مشکل خاصی بر 

نخوریم.

 خاصیت فیلم کوتاه فضای بازتر
 آن است

ایــن بازیگر ســینما و تلویزیون در پاســخ 

به این پرســش که آیــا در ایــن فیلم برای 
ایفای بهتر نقش، پیشــنهاداتی هم داشته 
اســت؟، گفت: همان زمان تمرینات پیش 
از تولید را داشــتیم و در حین گفت وگوها، 
برخی پیشــنهادها را نیز مطرح می کردیم 
که رضا نجاتی با آغوش باز این پیشــنهادها 
را در راستای بهتر شــدن کار می پذیرفت و 
در مورد تک تک سکانس ها، هوتن شکیبا و 
من با رضا نجاتی بحث می کردیم و به نتایج 
خوبی هم رســیدیم. اساســاً خاصیت فیلم 
کوتاه همین اســت که کارگردانان جوان، 
خیلی فضای بازتری را قائل می شــوند برای 
اینکه بتوانند پیشــنهادات بازیگران را نیز 
پذیرا باشــند و این مورد جــزو ویژگی های 

خوب این کار نیز بود.

موقعیت های نابی که سینمای کوتاه 
رقم می زند

وی در مــورد ارزیابی حضور در ســینمای 
کوتاه نسبت به دیگر مدیوم ها و اینکه کدام 
مدیوم را برای حضور بیشــتر دوست دارد، 
گفت: واقعیت این است که من بازیگر هستم 
و هــر مدیومی که برایم تعیین شــود، تمام 
تلاشم را برای بهتر ظاهر شدن در آن مدیوم 

دارم. همه خودم را ارائه می کنم و برای بهتر 
نتیجــه دادن و باکیفیــت کار کردن تلاش 
می کنم. همه مدیوم های نمایشی چه بلند 
و چه کوتاه، چه تئاتر و چه تلویزیون به نظرم 
قابل احترام و ارزش هســتند و برای من هم 
همین طور اســت و دلــم می خواهد با همه 
وجودم و بــی کم و کاســت، کار کنم. البته 
احســاس من درباره فیلم کوتــاه این گونه 
اســت که به دلیل حضور نیروهای جوان تر 
در ســینمای کوتاه، طبیعتــاً انگیزه های 
بیشتری می بینم و یاد اتفاقات و تلاش های 
دوران هنرجویــی و دانشــجویی و جوانی 
خودم می افتم که همه با کوشش و ممارست 
فــراوان در حــال کار هســتند. این بخش 
ســینمای کوتاه که به مــنِ بازیگر فرصت 
صحبت با کارگردان داده می شود و چالشی 
که با دیگر عوامل به وجود می آید، به اعتقاد 
من موقعیت های نابی اســت که کار کردن 
را لذت بخش می کند؛ این بخش ســینمای 
کوتاه برای من همیشه جذاب بوده و هست.

بازیگر فیلم کوتــاه »ارفاق« تصریح کرد: در 
فیلم کوتاه جســارت وجود دارد؛ به همین 
دلیل اســت که معمولاً به من کاراکترهای 
عجیب و غریب پیشــنهاد می شود و من هم 

خوشحالم فیلمســازان جوان قابلیت های 
مــن را می بینند.این بازیگر تئاتر، ســینما 
و تلویزیون دربــاره اکران فیلــم کوتاه در 
ســینماها عنوان کــرد: به نظر مــن اکران 
فیلم های کوتاه در سینماها اتفاقی بی نظیر 
است و این اکران در هر شکلی، مؤثر و خوب 
اســت. چه بهتر که اکران این فیلم ها بیشتر 
شود چراکه ما طیف بسیار وسیعی از جوانان 
و نوجوانان علاقه مند به فیلمســازی داریم 
که نباید از این اکران ها محروم شوند، چون 
خیلی از این علاقه مندان حتی فرصت پیدا 
نمی کنند در جشــنواره های ۴ الی ۵ روزه 

شرکت کرده و فیلم ببینند.

حمایت جدی از اکران فیلم کوتاه
به گفته وی، به نظر من باید بحث اکران فیلم 
کوتاه را در هر قالبی همچون بسته های فیلم 
یا تک اکران ها ادامه دهیم و استقبال کنیم 
و من به عنوان عضوی کوچک از ســینمای 
کوتاه از گروه ســینمایی »هنر و تجربه« و 
انجمن سینمای جوانان ایران برای همدلی 
که در اکــران این فیلم ها در تهــران و دیگر 
اســتان ها و شهرهای کشــور از خود نشان 
می دهند، تشــکر می کنم و ایــن موضوع 

خیلی ارزشمند است.
ســیاوش چراغی پور در پایان بــا تاکید بر 
اینکــه بهتر اســت بودجه ای بــرای اکران 
فیلم کوتــاه در نظــر گرفته شــود، گفت: 
به اعتقاد من، ســازمان ســینمایی کشور 
باید برای اکران گســترده تر فیلم کوتاه در 
اقصی نقاط کشــور بودجه ای در نظر بگیرد 
تا در ایــن عرصه، انجمن ســینمای جوان 
و »هنروتجربــه« دســت خالی نباشــند و 
حمایت شوند. همچنین می توان از ظرفیت 
دفاتر انجمن ســینمای جوانــان ایران در 
کشــور برای اکران همه جانبــه فیلم کوتاه 
بهره گرفت که نتایج پر بار آن در ســال های 

آینده برداشت خواهد شد.
بسته فیلم کوتاه »سیمرغ« شامل فیلم های 
»ارفــاق« بــه کارگردانــی رضــا نجاتی، 
»شریف« به کارگردانی محمد علیزاده فرد، 
»دآبر« به کارگردانی ســعید نجاتی و فیلم 
کوتاه »برنو« بــه کارگردانــی محمد ثریا 

است.

وانه ساخت تقاضا می کنند برخی فیلم سازان هفته ای یک پر

ویا میرعلمی و ... فصل مشترکی برای فعالیت رامبد جوان، سجاد افشاریان، ر
خریدار  طی هفته های گذشته تعدادی از 
چهره های شاخته شده در مقام تهیه کننده 
با اجرای نمایش هــای گوناگونی همکاری 

داشته اند.
 رامبــد جــوان، رویــا میرعلمی، ســجاد 
افشاریان، منوچهر هادی، فرهاد قائمیان از 
جمله نام های شــناخته شده ای هستند که 
به عنوان تهیه کننده با اجرای آثار نمایشی 

همکاری داشته اند.
بر همین اساس رامبد جوان که پیش از این 
هم به ندرت تجربه بازی و تهیه کنندگی در 
تئاتر را داشته است، تهیه کنندگی نمایش 

تازه عاطفه تهرانی را عهده دار شده است.
»مختصر گزارشــی از یک تئوری« عنوان 
این نمایش اســت که این روزهــا آخرین 
اجراهای خود را در خانه نمایش دا پشت سر 

می گذارد.
این اثر نمایشــی که متن آن نوشــته بهزاد 
اقطاعی است، تا ۵ مرداد ماه به اجرای خود 

ادامه می دهد.
جــوان که به نــدرت فرصت بــازی در آثار 
نمایشــی را پیــدا می کند، حدود ۸ ســال 
پیش تهیه کنندگی نمایش »مثل شــلوار 
جین آبــی« را بر عهده گرفت کــه با بازی و 
کارگردانــی احســان گــودرزی در تئاتر 

مستقل روی صحنه رفت.
اما رویا میرعلمی که در ســال های گذشته 
جزو بازیگران پرکار تئاتر بود، این روزها در 
جایگاه تهیه کننده با اجرای نمایش پسرش 

کارن کیانی همکاری دارد.
این نمایش کــه متن آن را حســین کیانی 
نوشــته، »مجلس توبه نویســی اسماعیل 
بزاز« نام دارد که اواخر ســال گذشــته در 
تالار کوچک مولوی روی صحنه رفت و حالا 
دومین دوره اجرای خــود را در تئاتر هامون 

پشت سر می گذارد.
رویا میرعلمی در ســال های گذشته حضور 
کمرنگــی در زمینه بازیگری تئاتر داشــته 
اســت.اما منوچهر هــادی که بــه عنوان 
کارگردان ســینما و ســریال های شــبکه 
نمایش خانگی شــناخته می شــود، مدتی 
اســت به عنوان تهیه کننده تئاتــر هم نیز 

فعالیت هایی را آغاز کرده است.
او که در موسســه ای آموزشــی مشــغول 
تدریــس بازیگــری اســت، بــه تازگــی 
تهیه کنندگــی نمایــش »شــالهنگ« را 
عهده دار شــده که از هفتم مرداد در عمارت 

نوفل لوشاتو روی صحنه می رود.
نویســنده ایــن نمایــش آرزو خانجانی و 

کارگردان آن بابک قادری است.

هادی ســال گذشــته نیز تهیــه کنندگی 
نمایــش »کات« را انجــام داد کــه بــا 
نویسندگی و کارگردانی سید سعید نعمتی 

روی صحنه رفت.
ســجاد افشــاریان که در کنــار بازیگری، 
کارگردانی و نویسندگی، تهیه کننده فعالی 
در تئاتر اســت، در ادامه تجربه های خود در 
این زمینه، این روزها تهیه کنندگی نمایش 
»پشیز« را بر عهده گرفته است. این نمایش 
نوشــته و کار علی ایزدی است و ایزدی تنها 

بازیگر آن نیز هست.
این اثر نمایشی که افشاریان طراحی صحنه 
و نــور آن را نیز بر عهــده دارد، از دوم مرداد 
ماه اجــرای خود را در تالار ســایه مجموعه 
تئاتر شــهر آغاز می کند.اما دیگر نمایی که 
افشاریان تهیه کرده، »آن برُد« هم به زودی 

در رشت روی صحنه می رود.
نمایــش »آن بـُـرد« بــه نویســندگی و 
کارگردانی مهدی زندیه و آیدین تمبرچی 
با تهیه کنندگی مشــترک سجاد افشاریان 
و ســامان باقرپور دور ســوم اجراهای خود 
را با تور اجراهای اســتانی آغاز خواهد کرد 
و اولیــن مقصد اجــرای این اثر نمایشــی 
رشــت خواهد بود. این نمایش ۵ و ۶ مرداد 
در  مجتمع خاتم الانبیا رشــت روی صحنه 

می رود.فرهاد قائمیان که بیشــتر در زمینه 
بازیگری فعال اســت، این روزهــا به عنوان 
تهیه کننده نمایش »۲۴۲۴« با اجرای این 

اثر نمایشی همکاری دارد.
این نمایش به کارگردانی زری اماد در سالن 
خلیج فارس فرهنگســرای نیاوران، آخرین 

اجراهای خود را پشت سر می گذارد.
تا دهه های گذشــته به دلیل حضور دولت 
به عنوان تولیدکننده آثار نمایشــی، بحث 
تهیه کنندگــی در تئاتــر چنــدان جدی 

گرفته نمی شــد امــا در ســال های اخیر با 
قطــع یارانه دولتــی تئاتر و شــکل گیری 
تئاترهای خصوصی، تهیه کنندگی در تئاتر 
مرسوم شده است. به گونه ای که بیشتر آثار 
نمایشــی با حضور تهیه کننده روی صحنه 
می روند. با این حال هنــوز برای این بخش 
از فعالیت های هنری، ســاز وکار مشخصی 
تعریف نشده است و به نظر می رسد وظایف 
و اختیارات تهیه کننده در تئاتر وابســته به 

توافق اعضای گروه نمایشی است.

خریدار  هشتمین جلسه ســینماتک خانه سینما، به 
مناسبت چهلمین سال ساخت و نمایش فیلم »دونده« 

ساخته امیر نادری، شاهد برنامه ای ویژه خواهد بود.
در این برنامه نسخه ای مرمت شــده از فیلم »دونده« به 
کارگردانی امیر نادری به نمایش درخواهد آمد. پس از آن 
رضا صائمی و مازیار فکری ارشاد درباره فیلم و جایگاه آن 

در تاریخ سینمای ایران )به ویژه پس از پیروزی انقلاب( 
سخن خواهند گفت. 

ســپس گفت وگویی ویدیویی میان امیر نادری و رامین 
بحرانی درباره خاطرات نادری از زمان تولید فیلم و تاثیر 
دونده بر فیلمسازان ایرانی نسل های بعدی نمایش داده 
می شــود. این گفت وگو به زبان انگلیســی انجام شده و 

توسط ســینماتک خانه ســینما به شــکل اختصاصی 
ترجمه و زیرنویس شده است.

هشتمین برنامه سینماتک خانه سینما، روز چهارشنبه 
سوم مرداد ماه ساعت ۱۷ در سالن زنده یاد سیف الله داد 

خانه سینما برگزار خواهد شد.
»دونده« فیلمی است به کارگردانی امیر نادری )۱۳۶۳( 

که توانســته با دریافت جایزه از جشــنواره سه قاره نانت 
۱۹۸۵ و جایزه ویژه جشــنواره بین المللی فیلم سنگاپور 

۱۹۸۵ توجه جهانیان را به سینمای ایران جلب کند.
در خلاصه داستان این اثر آمده اســت: »امیرو« نوجوان 
تنهایی است که رویایش ســفر به آن سوی خلیج فارس 

و آزادی است.

به بهانه نمایش »دونده« امیر نادری



آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
 اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده 3 

و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف
شناسه آگهی  : 1737672 

برابر آراء صادره هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا معارض آقای اکبر نوده به شماره 
شناسنامه 71 و شماره ملی 2269654536 صادره از علی آباد فرزند علی متقاضی کلاسه 
پرونده 1401114412480000636 در ششدانگ اعیانی یک قطعه زمین با بنای احداثی 
که ششدانگ عرصه وقف است به مساحت 140 متر مربع ازپلاک 413 فرعی از پلاک 268 
اصلی از اصلی مذکور واقع در اراضی مازاد اوزینه بخش 3 حوزه ثبت ناحیه 2 گرگان لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی میشود از این رو اشخاصی 
که نسبت به رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته باشند می توانند ازتاریخ انتشار اولین آگهی 
بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواست خود را به مرجع 

ذیصلاح قضائی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به این اداره ارائه نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/04/16 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/05/01

حجت الله تجری رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو گرگان 
از طرف محمد فندرسکی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین 

تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
شناسه آگهی:  1747918

نظر به اینکه برابر رای شماره 140360317001002326 مورخ 1403/03/29 صادره از هیات 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی ناحیه یک اهواز تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی در قسمتی از پلاک 58/25 بخش 
9 اهواز که حکایت از احراز مالکیت متقاضی نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک 
رسمی )موضوع سهام شماره 5361 مینا کمال( به متقاضی آقای سید باقر حسینیان فرزند 
سید یدیعم شماره شناسنامه 871 کدملی 5269123924 صادره شوش نسبت به ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 494 متر مربع در قسمتی از پلاک فوق خریداری شده طبق شرح صدر 
آگهی و انتقال ملک از مالک رسمی بنام وی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله پانزده روز در روزنامه های محلی و کثیرالانتشار سراسری آگهی می گردد 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم نمایند. 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد. ضمنا صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/04/16
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/05/01

بهزاد مردانی – رییس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک اهواز

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

شناسه آگهی: 1747925
نظر به اینکه برابر رای شماره 140360317001002543 مورخ 1403/04/07 صادره از هیات 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی ناحیه یک اهواز تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی در قسمتی از پلاک 58/25 
بخش 9 اهواز که حکایت از احراز مالکیت متقاضی نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از 
مالک رسمی )باغات شاه سهام شماره 7295 محمدرضا طرفی( به متقاضی خانم مینا غزلاوی 
فرزند علی شماره شناسنامه 1820537455 کدملی 1820537455 صادره خرمشهر نسبت به 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 175/73 مترمربع در قسمتی از پلاک فوق خریداری 
شده طبق شرح صدر آگهی و انتقال ملک از مالک رسمی بنام وی محرز گردیده است. لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز در روزنامه های محلی و کثیرالانتشار 
سراسری آگهی می گردد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به 
مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 
طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. ضمنا صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/04/16

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/05/01 
بهزاد مردانی – رییس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک اهواز

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

شناسه آگهی: 1747932
نظر به اینکه برابر رای شماره 140360317001002517 مورخ 1403/04/07 صادره از هیات 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی ناحیه یک اهواز تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی در قسمتی از پلاک 58 بخش 9 
اهواز که حکایت از مالکیت متقاضی نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک رسمی )سند 
شماره 5919 مورخ 45/2/11 دفترخانه 27 – اهواز ناصر موسوی( به متقاضی آقای علی عیاشی 
فرزند حسین شماره شناسنامه 1820024581 کدملی 1820024581 صادره اهواز نسبت به 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 123/13 مترمربع در قسمتی از پلاک فوق خریداری 
شده طبق شرح صدر آگهی و انتقال ملک از مالک رسمی بنام وی محرز گردیده است. لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز در روزنامه های محلی و کثیرالانتشار 
سراسری آگهی می گردد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به 
مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 
طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. ضمنا صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به 

دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/04/16

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/05/01 
بهزاد مردانی – رییس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک اهواز

مفقودی
برگ سبز وسند وکارت سواری پراید هاچ بک مدل 1373رنگ 
763799وشاسی  موتور  شماره  به  معمولی  نفتی  ابی 
نام مجتبی وصال  ایران 65_488ه18به  101702وشهربانی 

مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد
یزد

تنوع تاکتیکی گلزنی پایین است

نگرانی برای فصل آینده استقلال

ورزش
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 6
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میدان

یک نماینده مجلس فرانسه با حضور در تجمع حمایت 
از مردم فلســطین، نســبت به حضور کاروان ورزشی 
رژیم صهیونیستی در مسابقات المپیک ۲۰۲۴ پاریس 

ابراز مخالفت کرد.
 روز شــنبه در پاریــس تجمعی در حمایــت از مردم 

فلســطین و محکومیت جنایات رژیم صهیونیســتی 
در ســرزمین های اشــغالی انجام شــد. در این تجمع 
که با حمایت حزب »فرانســه تســلیم ناپذیر« انجام 
شــد تعدادی از نماینــدگان این حــزب در پارلمان 
فرانســه حاضر شــدند.یکی از ایــن نماینده ها که در 

این تجمع حضور داشــت »توماس پــورت« بود که به 
دلیل مواضعش در حمایت از فلســطین شناخته شده 
اســت و در نطقی کوتاه گفت: چند روز بیشــتر تا آغاز 
رقابت های المپیک باقی نمانده است و من اینجا هستم 
تا بگویم هیأت اسراییلی در فرانســه مورد استقبال ما 

قرار نخواهند گرفت و از ورزشکاران اسرائیلی استقبال 
نخواهیم کــرد. او همچنین خواســتار خیزش مردم 

فرانسه علیه حضور اسرائیل در المپیک پاریس شد.
رقابت های المپیــک ۲۰۲۴ پاریس از ۵ مــرداد آغاز 

خواهد شد.

المپیک

میثم احمدی  تیم فوتبال اســتقلال در 
فصل نقل و انتقالات به ســراغ بازیکن هایی 
رفته کــه فصل گذشــته در همان پســت 
قویترین عملکرد را داشته است. با این حال 
برای خط حمله این تیم نگرانی هایی وجود 
دارد.تیم فوتبال اســتقلال تهران در فصل 
گذشته لیگ برتر پس از آنکه تا هفته پایانی 
صدرنشین بود اما در نهایت رقابت قهرمانی 
را به تیم پرســپولیس واگذار کرد و توانست 

رده دوم لیگ را به خود اختصاص دهد.

چهارمین خط حمله لیگ
این تیم در فصل گذشــته در ۳۰ بازی ۴۰ 
گل به ثمر رساند و آمار ۱.۳ گل در هر بازی 
را ثبت کرد که از این حیــث بعد از تیم های 
سپاهان )۵۲ گل زده(، پرسپولیس )۴۵ گل 
زده( و تراکتور )۴۲ گل زده( در رده چهارم 

قرار داشت.

بهترین خط دفاعی
اســتقلالی ها امــا در خط دفاعی شــرایط 
متفاوتی داشتند و توانستند با دریافت تنها 
۱۵ گل، بهترین خط دفاعی لیگ را به خود 
اختصاص دهند و این مساله نشان می دهد 
تیم جــواد نکونام این توانایی را داشــت که 
تاکتیک های تهاجمی تیم های حریف خود 

را در بسیار از مواقع خنثی کند.

3 مهاجم و 14 گل
ســه مهاجم کلیــدی اســتقلال در فصل 
گذشته یعنی مهرداد محمدی )۸ گل زده(، 
گوستاوو بلانکو )۶ گل زده( و آرمان رمضانی 

)۳ گل زده( مجموعاً ۱۷ گل برای این تیم به 
ثمر رساندند.

این در حالی اســت که مدافعــان این تیم 
یعنی صالح حردانــی )یک گل زده(، آرمین 
ســهرابیان )۴ گل زده(، روزبه چشمی )۲ 
گل زده(، ایمان سلیمی )۲ گل زده(، میلاد 
فخرالدینــی )۲ گل زده( و محمدحســین 
مرادمنــد )۲ گل زده( در مجمــوع ۱۳ گل 

برای استقلالی ها به ثمر رساندند.
۱۰ گل تیم اســتقلال در فصل گذشته هم 
به وسیله هافبک ها و وینگرهای این تیم به 
ثمر رسید. اســتقلالی ها ۷ گل را هم از روی 

نقطه پنالتی به ثمر رساندند.

نیاز به تنوع های تاکتیکی برای 
رسیدن به گل

بررســی گل های تیم اســتقلال و مقایسه 
خطوط دفاعــی، میانی و هجومــی این تیم 
حاکی از آن است که شــاگردان جواد نکونام 
با توجه به اینکه هفته های زیادی صدرنشین 
لیگ برتر بودند در خط حمله نتوانســته اند 
عملکرد مطلوبی از خود بــه نمایش بگذارند 
و حدود نیمــی از گل های این تیــم از روی 
نقطه پنالتی و یا ضربات آزاد به ثمر رســیده 

است و بیشتر گل هایی که این تیم در جریان 
بازی به ثمر رسانده است به واسطه ارسال از 
کناره های زمین بود.این مساله نشان دهنده 
تنوع تاکتیکی پایین اســتقلال در کارهای 
تهاجمی اســت و با آنالیزهایی کــه تیم ها از 
ســاختار بازی اســتقلالی ها انجام داده اند 
شــاید این تیم نتواند همچون فصل گذشته 
در ضربات آزاد و ارســال های بلند به نتیجه 

مطلوب خود برسند.

استراتژی جذب بازیکنان
آبی پوشان پایتخت در فصل نقل و انتقالات 

تابستانی به سراغ نام های مطرحی رفته اند و 
قصد دارند با تقویت تیمشان در فصل آینده 
در میــان گزینه های اصلی کســب عنوان 

قهرمانی قرار بگیرند.
جذب بازیکنانــی مانند رامیــن رضائیان 
)مدافع(، سامان فلاح )مدافع(، میلاد زکی 
پور )مدافع(، محمدحسین اسلامی )وینگر( 
می تواند این تیم را تقویــت کند اما ابهامی 
که در این خصوص پیش می آید این اســت 
که آیا این خریدها در راســتای تقویت تیم 
انجام شده اســت و یا به خدمت گرفتن این 
اســامی مطرح به این خاطر است که قدرت 
مذاکره و رایزنی خــود در جذب بازیکنان را 
به هواداران نشان دهند و مانع از اختلافاتی 
شــوند که در فصل گذشــته میان نکونام و 

خطیر شاهد بودیم.
اســتقلال در فصل گذشــته خــط دفاعی 
مســتحکمی داشــت و اشــتباهات کمی 
مرتکب شدند و حضور سیدحسین حسینی 
هم به این امر کمک زیادی کرد. اما ســوال 
بزرگی که از سوی هواداران مطرح می شود 
این اســت که جذب تعداد زیــادی مدافع 
مطرح در تیمی که بهترین خط دفاعی لیگ 
را به خود اختصاص داده اســت چه حاصلی 

در نتایج این تیم خواهد داشت.
نگرانی دیگر هواداران این تیم این است که 
اگر در جریان فصل آینده، مهاجمان کلیدی 
این تیم یعنی محمدی، گوســتاوو بلانکو و 
آرمان رمضانی به هر دلیلی دچار مشکلاتی 
شــوند جواد نکونام با خــط حمله خود چه 
می کنــد و چگونــه خلاءهــای ناگهانی را 

پوشش می دهد.

نماینده مجلس فرانسه: از ورزشکاران اسراییلی استقبال نخواهیم کرد

روزنامه الرایه قطر خبر داد
 مدت قرارداد مدافع تیم فوتبال پرسپولیس

 با تیم الوکره مشخص شد
باشگاه الوکره قطر مدافع چپ فصل گذشــته تیم پرسپولیس را جذب 

کرده است و به زودی از او رونمایی خواهد کرد.
 عبدالکریم حسن مدافع قطری که در نیم فصل دوم لیگ بیست و سوم 
راهی تیم فوتبال پرســپولیس شده بود با پیشــنهاداتی از سوی چند 
باشگاه قطری مواجه شــد و در نهایت تصمیم گرفت تا با عقد قراردادی 

راهی تیم الوکره شود.
روزنامه الرایه قطر در چاپ جدید خود در خصوص عبدالکریم حســن 
نوشــت: باشــگاه الوکره با عبدالکریم حســن، بازیکن تیم ملی قطر و 
بازیکن سابق باشگاه السد، قرارداد امضا کرده است؛ او فصل گذشته در 

تیم پرسپولیس عضویت داشت.
خبرهای رسیده نشان می دهد که مدت قرارداد رسمی او با این باشگاه 
به مدت ســه فصل خواهد بود که این قرارداد در ســال ۲۰۲۷ به پایان 
می رســد. همچنین این انتقال در ســاعات آینده از سوی باشگاه های 

الوکره و پرسپولیس اعلام می شود.

 گزارشی از کارزار اخراج رژیم صهیونیستی 
از المپیک

پافشاری دولت فرانســه و کمیته بین المللی المپیک بر عدم برخورد با 
رژیم جنایتکار صهیونیست و اخراج شــرکت کنندگان آن از المپیک 
۲۰۲۴ پاریس، درســت در نقطه مقابل برخورد محکم و اخراج روسیه 
از مســابقات ورزشــی جهان، بار دیگر اســتانداردهای دوگانه غربی و 

ناکارآمدی نهادهای تحت سلطه غرب را نشان داد.
 المپیک تابســتانی ۲۰۲۴ پاریس در حالی از پنجم مــرداد ماه آغاز به 
کار خواهد کرد که کارزاری جهانی بر علیه حضور رژیم صهونیستی در 
رقابت های المپیک شکل گرفته و فشار ها بر دولت فرانسه و همچنین 
کمیته بین المللی المپیک برای اخراج صهیونیســت ها از رقابت های 
المپیک که نمادی از صلح و دوستی جهانی به شمار می آید، روز افزون 

شده است.
مقاومت عجیب مکرون و روسای کمیته بین المللی المپیک دربرابر این 
کارزار جهانی و دفاع غیر عادی آنان از رژیم کودک کش صهیونیســتی 
در حالی اســت که در این رویــداد محدودیت هایی بــرای نمایندگان 
روسیه و بلاروس ایجاد شده است که طبق آن ورزشکاران این کشورها 
فقط تحت عنوان »بی طرف« و با نفی ملیت خود می توانند در رقابت ها 

شرکت کنند.
این رویکرد و اســتاندارد دوگانه کشــورهای غربی حتی در حوزه های 
ورزشــی، بار دیگر دروغ بودن ادعای آنان درباره حقوق بشــر و تساوی 
بشریت در حقوق شهروندی را آشکار ســاخته و مهم تر از آن سوالاتی 
جدی درباره کارکرد نهادهای بین المللی ســاخته شده و تحت سلطه 

غرب در حوزه های مختلف از جمله ورزش را به ذهن متبادر می سازد.

برخورد حداکثری نهادهایی همچون فدراســیون بین المللی فوتبال 
فیفا و دیگر فدراســیون های ورزشی جهانی با کشــور روسیه در حالی 
است که این کشور همواره جز کشورهای برتر در حوزه ورزشی به شمار 

آمده و نقش مهمی در عرصه ورزش داشته و دارد.

غربی هستی یا غیر غربی، مسئله این است
استاندارد دوگانه غرب در برخورد با مسائل مختلف بین المللی، بیش از 
هر چیز شعارهای پرطمطراق و اصول اعلامی لیبرال دموکراسی غربی 

را هدف قرار داده است.
کشورهای غربی به ســردمداری آمریکا و قدرت های اروپای غربی، در 
طی سال های اخیر به قدری در این مسیر اشــتباه قدم نهاده که حتی 
نقاب همیشــگی خود در برخورد دوگانه با مســائل را نیز کنار گذاشته 
و آشکارا و بی پروا، روســیه را به دلیل درگیری با شهروند غربی اروپایی 
مســتحق بالاترین مجازات ها دانســته و در برابر آن رژیم کودک کش 
صهیونیســتی که جنایت های جنگی را به اوج خود رســانده و بسیار 
بیشتر از جنگ روســیه و اوکراین غیر نظامیان را هدف قرار داده، را نه 
تنها مورد شــماتت و برخورد قرار نداده که در کمال وقاحت این رژیم را 

قربانی معرفی می کند.
این موضوع به خوبی نشــانگر این اســت که در قاموس غربی ها، انسان 
و بشر و حقوق بشــر تنها در قالب شــهروند غربی و برای شهروند غربی 
معنا یافته و دیگر افراد در سرتاسر جهان حتی شاید انسان نیز به شمار 

نیایند.
حمایت تمام و کمال غرب از رژیم صهیونیســتی فارغ از مضموم بودن 
و غیر اخلاقی بودن آن، بــا هر معیار، منطق و دانشــی از جمله علومی 
همچون روابط بین الملل وجامعه شناســی سیاسی، امری غیرعاقلانه 

به شمار می آید.
در همین راســتا این حمایت تمام و کمال از صهیونیســت ها در بین 
سیاستمداران غربی حتی بر اســاس معیار و ترازوی هزینه- فایده نیز 
که اساس انتخاب عقلانی در علم حکمرانی و مدیریت به شمار می آید، 

کاملا عجیب و غیر عادی به نظر می رسد.
بر اســاس این معیار، پیش از هر تصمیمی باید هزینه ها و عواقب اجرا و 
اعمال تصمیم را سنجیده و مشخص کرده و فایده و سود به دست آمده 
از تصمیم را نیز بررســی کرده و بر این اســاس اگر فایده و سود تصمیم 

بیش از هزینه آن باشد آن تصمیم، عاقلانه به شمار می آید.
بررسی این معیار در حمایت غرب از صهیونیست ها نشانگر این است که 
این حمایت همواره برای غرب هزینه زا بوده و هیچگاه دستاورد خاصی 

را برای آنان به ارمغان نیاورده است.
در رابطه دوگانه صهیونیست ها و دولتمردان غربی، همواره کشورهای 
غربی باید با حمایت خــود، موجودیت رژیم صهیونیســتی را تضمین 
کرده و در برابر نه تنها هیچ دســتاورد خاصی را از این حمایت به دست 
نمی آورند بلکه خشــم جهانی را نیز به جان می خرند.شــاید دلیل این 
حمایت ها را نه در فایده و دســتاورد برای دولت های غربی که در سود 

برای دولتمردان و سیاستمداران غربی جست وجو کرد.
لابی های ثروت و قدرت وابســته یا وفادار به صهیونیســم در غرب، با 
حمایت های مالی و سیاســی خود اوج گیری سیاستمداران در غرب را 
تضمین کرده و بر این اســاس آنان را به مهره های خود تبدیل کرده و با 
اجماع سازی در ساختار سیاسی کشورهای غربی، دولت های اروپایی و 

آمریکا را به حمایت غیر عاقلانه از این رژیم وادار می کنند.
حضور پر قدرت اوانجلیســت ها)صهیونیسم مسیحی( و لابی آیپک در 
ساختار سیاســی آمریکا و حمایت ثروتمندان یهودی از سیاستمداران 
و نقش آنان در رشــد افراد در ساختار سیاسی کشــورهای غربی باعث 
حمایت غیر عادی و به دور از منطق دولت های غربی از این رژیم شــده 
اســت. غرب با حمایت از رژیم صهیونیســتی پا در قماری گذاشته که 

نتیجه آن از پیش مشخص است.

آخرین رقص سپاهان در بازار داخلی؛ هنانوف و گودرزی در آستانه طلایی پوش شدن
خریدار  مدافعان فصل گذشــته پرسپولیس 
و شــمس آذر قزوین احتمالاً آخرین خریدهای 

سپاهان در بازار تابستانه خواهند بود.
دســتورالعمل حاکم بر قراردادهای ورزشــی 
و ســقف بودجه در شرایطی از ســوی کارگروه 
نقل وانتقالات تعیین شــده که یکی از بندهای 
آن مرتبط بــا ســهمیه بازیکنان جذب شــده 
داخلی است. طبق قانون، هر تیم امکان جذب ۷ 
بازیکن لیگ برتــری دارد و جالب آنکه بازیکنان 
لژیونر جذب شــده هم جزو ســهمیه بازیکنان 
داخلــی محســوب می شــوند. در ایــن میان، 
ســپاهان جزو فعال ترین تیم های بازار تابستانه 
محسوب می شود و طلایی پوشــان اصفهانی به 
دنبال آن هســتند تا بتوانند به سرعت فهرست 
خود را تکمیل کنند و مهیای دیدار آســیایی با 

شباب الاهلی امارات شوند.
مدیران باشــگاه ســپاهان در روزهای گذشته 
با چــراغ ســبز ژوزه مورایس موفــق به جذب 
محمدمهدی محبــی، محمدامیــن حزباوی، 
مهدی لیموچی، صالح حردانی و جواد آقایی پور 
شــده اند تا ۵ ســهمیه جذب بازیکــن داخلی 
طلایی پوشــان اصفهانی تکمیل شود. حزباوی 
بــرای تقویت خط دفاع به ســپاهان پیوســته، 
محبی در پســت دفاع چپ و وینگر چپ توانایی 
بازی دارد، حردانــی در قامت مدافع راســت و 
وینگ بــک راســت می تواند برای ســپاهان به 

میدان بــرود و آقایی پــور و لیموچــی هم جزو 
عناصر تهاجمی محسوب می شوند که لیموچی 
در نقش وینگر می تواند کارآمد باشد و آقایی پور 
هم در قامت مهاجم هــدف و یا هافبک تهاجمی 
می توانــد در ترکیب طلایی پوشــان به میدان 

برود.
ســپاهانی ها بــا توجه بــه محرومیــت هادی 
محمدی، محمد دانشــگر و ســیاوش یزدانی از 
دیدار با شــباب الاهلی در مرحلــه اول پلی آف 
لیگ نخبگان آســیا به دنبال تقویت ســاختار 
خط دفاعی تیم خود هســتند و در این مســیر 
گفته می شود طلایی پوشان در سودای هایجک 

مدافع سابق پرسپولیس هستند. 
وحدت هنانوف که بعد از تجربه کســب عنوان 
قهرمانی در لیگ برتر، جام حذفی و ســوپرجام 
به همــکاری اش با سرخ پوشــان پایتخت پایان 
داده بود و حاضر به تمدید قراردادش نشــد، در 
روزهای گذشته در رادار گل گهری ها قرار گرفته 
بود و گفته می شد او در آســتانه پیوستن به تیم 

سیرجانی است.
ژوزه مورایس با توجه به توانایــی هنانوف برای 
بازی در پست های مختلف از جمله دفاع میانی، 
دفاع راست و هافبک دفاعی، نسبت به جذب این 
بازیکن آزاد در بازار تابســتانه چراغ سبز نشان 
داد. گفته می شــود بعــد از موافقــت مورایس، 
مذاکرات با مدافع تاجیکســتانی شده و احتمال 

توافق نهایی طی ۴۸ ســاعت آینده وجود دارد 
که در این صورت بلافاصله وحدت هنانوف آماده 
حضور در اردوی سپاهان در کشور ترکیه خواهد 
شــد و به تازه ترین بازیکن ردوبدل شــده میان 

پرسپولیس و سپاهان تبدیل می شود!
طلایی پوشان در ســمت چپ خط دفاعی خود 
در بــازار تابســتانه دو مهره کلیدی شــان را از 
دست داده اند؛ امید نورافکن سرباز شده و میلاد 
زکی پور هم به اســتقلال تهران پیوسته است. با 
توجه به جدایی نورافکن و زکی پور، سپاهانی ها 
به دنبال استخدام دفاع چپ بودند و بعد از چند 
نوبت مذاکرات ناموفق با حسین گودرزی، گفته 
می شــود که رضایت باشگاه شــمس آذر قزوین 
جلب شــده و ســپاهانی ها در آســتانه توافق با 
پدیده جدید فوتبال ایران هســتند و مذاکرات با 

گودرزی مثبت پیش رفته است.

 استقبال جهنمی هواداران »آاک« آتن
 از ستاره آرژانتینی

هواداران تیم فوتبال »آاک« آتن که از حضور »اریک لاملا« در این تیم به وجد 
آمده اند استقبالی پرشور و هیجان انگیز از این بازیکن به عمل آوردند.

تیم فوتبال آاک آتن در حال گذرانــدن دوران پیش فصل و آمادگی برای فصل 
جدید رقابت های لیگ یونان و لیگ کنفرانس اروپاســت و مدیران این تیم هم 

تلاش می کنند بازیکنان مدنظر خود را برای تقویت تیم به خدمت بگیرند.
این تیم یونانی که احســان حاجی صفی را هم در اختیــار دارد اخیراً موفق به 
جذب »اریک لاملا«، ستاره نام آشــنای آرژانتینی، شده است و همین مساله 
شور و شــوق زیادی در بین هواداران این تیم برانگیخته است به گونه ای که در 
مراسم استقبال از این بازیکن شاهد صحنه های شــورانگیزی بودیم و برخی 

رسانه های این کشور از آن با عنوان استقبال جهنمی یاد کرده اند.
لاملا که با درخشــش در ریورپلاته به فوتبال اروپا وارد شد، در تاتنهام و رم در 
میان ســتاره های تعیین کننده این دو تیم قرار داشــت و در سال ۲۰۲۱ گل 

تماشایی و خاص او نامزد دریافت جایزه پوشکاش هم شد.



 شیراز-چراغی  مدیــرکل حفاظت محیط 
زیســت فارس از عزم این اداره کل برای افزایش 
ضریــب حفاظت از مناطق تحت پوشــش خبر 

داد. 
عطــا پورشــیرزاد ، در بازدیــد از شهرســتان 
پاسارگاد و نشســت با رئیس محیط زیست این 
شهرســتان گفت: محیط زیست توسعه پایدار و 

حفاظت از انفال الهی را توامان می بیند.
 وی بر ضرورت تدوین راهکارهــای حفاظت و 
استفاده بهینه از فرصت ها و حفاظت هر چه بهتر 
از عرصه و انفال الهی و هنچنیــن لزوم تعامل با 

دستگاه های مختلف در این راستا تاکید کرد.
مدیرکل حفاظت محیط زیســت فارس با اشاره 
به وجود منطقه شــکار ممنوع کوه خرســی در 

شهرستان پاسارگاد که زیستگاه خرس قهوه ای 
اســت، برخی از مطالبات مردمی برای افزایش 
ضریب حفاظت از ایــن مناطق را بیــان کرد و 
گفت: با توجه به عدم تعیین متولی خاص و بین 
دستگاهی بودن مسائل مربوط به برخی مناطق، 
لازم است به صورت ویژه دستگاه ها مکلف شوند 
که در احیای این مناطق مسئولیت پذیر باشند. 
وی کمبود اعتبــارات را یکی از محدودیت های 
محیط زیســت فارس برای توســعه رویکردها 
دانست و یادآور شد: اعتبارات این حوزه باید به 
صورت متمرکز ابلاغ شــود و لازم است همانند 
موضوع دریاچه ارومیه، همه دستگاه ها متعهد 
به انجــام تعهدات خــود برای احیــای مناطق 

طبیعی و محیط زیستی فارس شوند.
مدیــرکل حفاظت محیط زیســت فــارس به 

برخی از دســتاوردهای این حوزه اشاره کرد و 
افزود: حمایت از ســازمان محیط زیست برای 
جلوگیــری از راه اندازی پروژه های مشــمول 
ارزیابی اثرات زیســت محیطی که از ســازمان 
محیط زیســت کشــور مجوز اخــذ نکرده اند، 
تامیــن اعتبــار بــرای گســترش مطالعات و 
پژوهش های کاربردی به منظور پیشــگیری از 
وقوع پدیده فرونشســت به روش های مختلف 
مثل تغذیه آبخوان و اســتفاده از پســاب های 
تصفیه شده از جمله مطالباتی است که در حوزه 

محیط زیست فارس دنبال می شود.
پور شــیرزاد، در خصوص سیســتم سپتیک و 
تصفیه فاضلاب و جلوگیــری از آلودگی منابع 
آب و خاک در شهرســتان پاســارگاد توســط 
شرکت های مواد غذایی شهرستان نیز تذکر داد

 شهر قدس-کیایی  شــهردار قدس با اشاره به سیاست های 
کلان مدیریت شــهری در جهت خدمت رســانی به شهروندان 
و توسعه پرشتاب شهری، بر ضرورت تســریع در تعیین تکلیف 
برگزاری و پیگیری مناقصات شــهرداری برای اجرای پروژه های 

عمرانی تأکید کرد.
در نشست شورای معاونین شــهرداری ابتدا معاونین و مدیران 
حاضر در جلسه گزارشی از عملکرد حوزه های متبوع خود را ارائه 
دادند و پس از آن شــهردار قدس به بیان مطالبات شهروندی از 
زبان نمایندگان مــردم و برنامه ریزی جهت انجام اقدامات جدید 
پرداخت. وی تحقق تمامی اهداف و سیاستگذاری ها را منوط به 
کسب درآمد و تحقق بودجه دانست و بر ضرورت تلاش مضاعف 
دســت اندرکاران این امر در مناطق و سازمان های تحت امر خود 
تاکید کرد. شــهردار قدس ضمن ابراز نارضایتــی از کندی و ابتر 
ماندن روند برگــزاری برخی از مناقصات، بر تســریع در تعیین 
تکلیف برگزاری مناقصات شهرداری و اجرای طرح های عمرانی 
و حوزه های خدمات رســانی تاکید کرد. شهلی در ادامه جلسه بر 

موارد متعــددی از جمله پیگیری طرح تکمیل سیســتم پایش 
تصویری، احداث مدرســه کلنگ زنی شــده در هفته شوراهای 
ســال جاری، تســریع در روند تکمیل اســتخرهای محمد آباد 
و ســرخه حصار، تکمیل مصلی، برون ســپاری فرهنگســراها، 
برون سپاری ســد معبر و... اشــاره کرد و اهتمام ویژه حوزه های 
مربوطه را در جهت به ثمر رسیدن این موارد مورد انتظار دانست.  
شهردار قدس همچنین دیگر موضوعاتی از قبیل مشخص کردن 
پیمانکار جمــع آوری ضایعات و برون ســپاری امورات خدمات 
شــهری و فضای ســبز را جزو اولویت های اصلی دانست و گفت: 
امور خدمات شهری و فضای سبز به عنوان خط مقدم فعالیت های 
شهرداری و خدمت رسانی قلمداد می شود که می بایست هرچه 
زودتر تعییــن تکلیف گــردد.  مهندس شــهلی مداومت حوزه 
شهرســازی جهت شناســایی و انجام توافقات اولیه با مالکین 
املاک در طرح تعریض را خواستار شد و ضمن اشاره به خواسته 
نمایندگان مردم در شورای اســلامی، بحث تعریض و بازگشایی 

معابر را جزو اقدامات مهم مدیریت شهری در سال جاری دانست.

کرمانشاه -حســنافخارزاده طی ۳ماهه نخست سال 
جاری ۱۶۲ واحد موتورخانه در ســطح اســتان کرمانشــاه 

بهینه سازی شده است.
به گزارش روابط عمومی شرکت ملی گاز ایران، ناصر حسینی 
مدیرعامل شــرکت گاز استان کرمانشــاه ضمن بیان مطلب 
فوق، اظهار کرد: این تعداد شامل ۳۸ واحد موتورخانه خانگی، 

۹ واحد تجاری، ۹۸ واحد اداری و ۱۷ واحد موتورخانه اماکن 
آموزشی بوده است.

وی گفــت: بهینه ســازی ها کامــلًا رایگان اســت و مالکین 
ساختمان های دارای موتورخانه می توانند با مراجعه به سایت 
GOC. NIGC. IR و ثبت شماره اشتراک خود در نوبت قرار 
بگیرند تا همکاران ما دراســرع وقت نســبت به بهینه سازی 

موتورخانه های آنان اقدام کنند.
مدیرعامل شــرکت گاز اســتان کرمانشــاه در پایان گفت: 
بهینه ســازی موتورخانه ها شامل ســرویس دیگ و مشعل و 
عایق کاری لوله ها و مخازن آب گرم می شود که این امر ۱۰ تا 
۱۵ درصد مصرف گاز را کاهش داده و باعث افزایش طول عمر 

تأسیسات موتورخانه ها می شود.

ایلام -حســن بیگی  مدیرکل راهــداری و حمل و نقل 
جاده های ایلام از روکش آســفالت بیــش از ۴۲ کیلومتر از 

راه های این استان از ابتدای سال جاری تاکنون خبر داد.
ســیدزاهدین چشــمه خاور مدیرکل راهداری و حمل ونقل 
جاده ای ایلام، اظهار کرد: از ابتدای ســال جاری تاکنون بیش 
از ۴۲ کیلومتر از راه های اصلی، فرعی و روستایی استان ایلام 

روکش آسفالت شده است.
وی گفت: استان ایلام شاهد تلاش های ارزشمندی در جهت 
بهسازی و آسفالت راه ها اســت و در همین راستا تا پایان سال 
جاری روکش آســفالت ۲۰۰ کیلومتر دیگــر از راه های این 
اســتان با انعقاد قرارداد بیش از ۷۵۴ میلیــارد تومان نیز در 

دست اقدام این اداره کل است.
مدیــرکل راهــداری و حمل ونقــل جاده های ایــلام افزود: 
به منظور ارتقای ایمنی جاده ها در ایلام طــی این بازه زمانی 
لکه گیری و ترمیم جاده با اســتفاده از ۵ هزار و ۴۳۹ تن قیر از 

راه های اصلی، فرعی و روستایی استان انجام شده است.
وی ادامه داد: این اقدامات در راســتای توســعه و بهســازی 

راه های اســتان ایلام و ایجاد ایمنی و تــردد روان برای مردم 
انجام می شود.

چشمه خاور با اشاره به اینکه طی ســال گذشته استان ایلام 
مقام اول روکش آســفالت را در کشور داشــت، عنوان کرد: 
در سال گذشــته نیز ۴۰۱ کیلومتر از راه های اصلی، فرعی و 
روستایی استان ایلام آسفالت شد که نشان دهنده عزم جدی 
مسئولان برای توســعه زیرســاخت های حمل و نقل در این 

استان است.
وی یادآور شد: بی شک، آسفالت شــدن راه ها نقش مهمی در 

تسهیل تردد مردم و رونق اقتصادی در استان خواهد داشت.
سید زاهدین چشــمه خاور مدیرکل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای ایلام گفت: در راســتای ارتقای ایمنــی و رفع نقاط 
پرحادثه عملیــات اجرایی نصب ۳۰ کیلومتــر جداکننده و 

حفاظ بتنی در محورها و راه های ســطح این استان در دستور 
کار قرار دارد.

وی اظهار کرد: نصب جداکننده در ســطح راه های اســتان با 
هدف ارتقای سطح ایمنی و کاهش حوادث جاده ای به صورت 

مستمر انجام می شود.
چشمه خاور افزود: امســال نصب ۳۰ کیلومتر نیوجرسی در 
سطح محورهای مواصلاتی در دســت اقدام است که تاکنون 
۱۰ کیلومتر از این میزان در ســطح جاده های اســتان نصب 

شده است.
وی یادآور شد: اعتباری بیش از هزار و ۲۰۰ میلیارد ریال برای 
این میزان نصب جداکننده و حفاظ بتنی در سطح جاده های 

استان هزینه خواهد شد.
مدیرکل راهــداری و حمل و نقل جاده ای ایــلام اضافه کرد: 

در بازه زمانی فعالیت دولت ســیزدهم بیــش از ۷۰ کیلومتر 
نیوجرسی در سطح جاده های استان نصب شده است.

وی از شناسایی نقاط پرحادثه اســتان با همکاری پلیس راه 
در سال جاری خبر داد و یادآور شــد: تمامی تلاش این اداره 
کل این اســت که با اقدامات ایمنــی زودبازده ایــن نقاط را 

ایمن سازی کنیم.

استان تهران

کرمانشاه

ایلام

شهردار قدس تاکید کرد:

ورت تسریع در برگزاری مناقصات با هدف توسعه پرشتاب شهری ضر

طی ۳ماه نخست سال جاری انجام شد؛

بهینه سازی ۱۶۲ واحد موتورخانه در استان کرمانشاه

 از ابتدای سال جاری تاکنون صورت گرفت؛

وکش آسفالت در جاده های استان ایلام انجام ۴۲ کیلومتر ر

اصفهان-مریم مومنــی   مدیر عامل آبفای اســتان 
اصفهــان با بیان اینکه طبق اعلام ســازمان هواشناســی، 
هفته جاری یکی از گرم ترین هفته های ســال است گفت: 
شرکت آبفا به صورت شــبانه روزی برای تامین پایدار آب 
شرب استان تلاش می کند، اما این مهم تنها با یاری مردم و 

مدیریت مصرف آب میسر می شود. 
حسین اکبریان ضمن قدردانی از همراهی همیشگی مردم 
فهیم استان اصفهان با شــرکت آبفا گفت: با رسیدن دمای 
هوا به ۴۰ درجه سانتیگراد، مصرف آب تا ۳۰ درصد افزایش 
می یابد و از مردم می خواهیم که مصارف غیر ضروری را در 

شرایط فعلی به صفر برسانند. 
وی افــزود: بیش از ۵۰ درصــد از آب تولیدی توســط ۳۰ 
درصد از مشترکین پر مصرف، اســتفاده می شود که لازم 
است رفتارهای  آبی این گروه اصلاح شود،  لذا آبفای استان 

اصفهان در تمام طول سال آموزش مستقیم و غیر مستقیم 
اقشار مختلف جامعه را در دستور کار خود دارد.

اکبریان با بیــان اینکه از تمام ظرفیت هــای موجود، برای 
تأمین آب اســتان اســتفاده می شــود، گفت: تمام تلاش 
مسئولان آب منطقه ای و آبفای اســتان، صرف تأمین آب 
پایدار با کمترین افت فشــار می شود و مدیریت مصرف آب 

توسط مردم، کمک بزرگی برای رسیدن به این مهم است. 
مدیرعامل آبفای استان اصفهان اصلاح شبکه های فرسوده 
آب و مقابله جدی با انشعاب های غیر مجاز را از اولویت های 
این شرکت عنوان کرد و گفت: شرکت آبفا و مردم هر یک با 
انجام رسالت های خود و در کنار هم می توانند چالش های 
مرتبط با این  افزایش دمای غیرمنتظره که ممکن اســت ، 
افت فشارهای احتمالی  آب را در پی داشته باشد ، به حداقل 

برسانند.

بوشــهر -رضا حیدری دومین مرحله واگذاری کالا 
شــامل تجهیزات و ملزومات اداری و بیمارستانی در سال 
جاری به دانشگاه علوم پزشکی استان بوشهر انجام شد. به 
گزارش روابط عمومی سازمان جمع آوری و فروش اموال 

تملیکی و به نقل از اداره کل استان بوشهر،
۱۴ ردیف کالایی شــامل بیش از ۱۰۰۰ تختــه پتو ، کولر 
، یخچال و لــوازم مختلــف جهت تجهیز مراکــز درمانی 
و بیمارســتان ها ، توســط اموال تملیکی استان بوشهر به 

دانشگاه علوم پزشکی استان واگذار شد.
ســید علی عســکری مدیرکل جمع آوری و فروش اموال 

تملیکی استان بوشهر در این خصوص اظهارکرد:
تجهیزات ارائه شــده بــه منظور تجهیز بیمارســتان ها و 
مراکز درمانی و کمک به خدمت رســانی دانشــگاه علوم 

پزشکی به مردم ، پس از مراحل کارشناسی واگذار شد.

عســکری در ادامه افــزود: مرحله اول واگذاری در ســال 
جاری، شــامل تجهیزات مختلف پزشــکی به ارزش بالغ 
بر ۸ میلیارد ریال بود که با حمایت مســئولان ســازمان و 
همچنین دســتگاه های قضایی و نظارتی استان بوشهر به 
دانشگاه علوم پزشکی اســتان واگذار شده بود و در دومین 
مرحله واگذاری در سال جاری و به منظور تامین نیاز های 
اداری و رفاهی بیمارســتان ها کالاهایی شامل کولر ، پتو ، 
یخچال و دیگــر ملزومات به ارزش بیــش از ۲۵۰ میلیون 

تومان واگذار شد.
عسکری در ادامه از آماده شدن تعدادی دیگر از تجهیزات 
و دســتگاه های پزشــکی در اختیار ایــن اداره کل جهت 
واگــذاری به دانشــگاه علوم پزشــکی خبــر داد و گفت: 
مکاتبات اداری با دســتگاه فوق جهت واگذاری انجام و به 

زودی واگذاری صورت خواهدگرفت

اصفهان بوشهر
 مدیر عامل آبفای استان اعلام کرد:

وزی آبفای استان اصفهان برای تامین پایدار آب شرب تلاش شبانه ر
در راستای مسولیت اجتماعی انجام شد؛

بوشهر پزشکی  علوم  دانشگاه  به  کالا  واگذاری  دومین 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان:

    ضریب حفاظت از مناطق تحت حفاظت محیط زیست فارس افزایش می یابد

به مساحت تقریبی ۸۲۴۲ مترمربع  انجام شد؛

رفع تصرف و آزاد سازی اراضی ملی در حوزه 
استحفاظی  سنگتراشان شهرستان ساری 

ساری-امیری فر رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان ساری 
از رفع تصرف و آزاد ســازی اراضی ملی  به مساحت تقریبی ۸۲۴۲ مترمربع واقع 

در روستای ارزفون حوزه استحفاظی سنگتراشان شهرستان ساری خبر داد.
به گزارش روابط عمومی اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان ساری؛

مســعود نادری ورندی با بیان این خبر افزود: در راســتای حفاظت و صیانت از 
انفال، متعاقب صــدور حکم قطعــی از دادگاه تجدیدنظر اســتان، صبح امروز 
یکشــنبه ۳۱تیرماه، پس از تخریب تالار دامی غیرمجــاز و حصار اطراف عرصه 
در مرتع پایین پسَکوت واقع در روستای ارزفون، اراضی ملی به مساحت تقریبی 

۸۲۴۲ مترمربع رفع تصرف و عرصه اعاده به وضع سابق شد.
این عملیات با حضور کارشناس حقوقی اداره شهرستان و مامور پاسگاه انتظامی 
هولار، توســط ســرجنگلبان و نیروهای حفاظتی منابع طبیعی شهرســتان و 

شرکت صنایع چوب و کاغذ انجام شد.

   

 مدیرکل حفاظت محیط زیست استان اردبیل خبرداد:

 معرفی متخلفان سوزاندن کاه و کلش
 به مراجع قضایی 

اردبیل-افسون جبارزاده  ۸ نفر از متخلفان آتش زدن کاه و کلش مزارع در 
شهرستان های بیله سوار، پارس آباد و گرمی با تشکیل پرونده قضایی به دادگاه 

معرفی شدند. 
 به گزارش روابــط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیســت اســتان اردبیل، 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان اردبیل گفت: با توجه به فرارسیدن فصل 
برداشــت محصولات زراعی در منطقه، ماموران یگان حفاظت محیط زیســت 
طبق برنامه گشــت و کنترل برای جلوگیری از تخریب و آلودگی محیط زیست، 
با خاطیان آتش زدن کاه و کلش باقیمانــده مزارع برخورد می نمایند که تاکنون 

تعداد ۸ نفر از متخلفان به مراجع قضایی معرفی شده اند.  
حسن قاسم پور افزود: طبق ماده ۲۰ قانون هوای پاک و قانون مجازات اسلامی، 
آتش زدن کاه و کلش به دلیل نقش آن در آلودگی هــوا، از بین رفتن موجودات 
زنده مفید خاک و ســوختن مواد آلی و کاهش حاصلخیــزی خاک زراعی جرم 

تلقی شده و متخلفان به مراجع قضایی معرفی می شوند.

    

 تغییر دمای کولر از ۱۸ به ۲۴ در خوزستان معادل 
وگاه  صرفه جویی ۷۱۰ مگاواتی و ایجاد یک نیر

مجازی خواهد شد
اهواز - محمد مجدم مدیر روابط عمومی شرکت برق منطقه ای خوزستان با 
اشاره به استقرار گنبد حرارتی در منطقه و ضرورت مدیریت مصرف برق، گفت: 
بر اساس بررسی های انجام شده تغییر دمای کولر از ۱۸ به ۲۴ درجه مشترکین 
خوزســتانی باعث صرفه جویی ۷۱۰ مگاواتی خواهد شد که بیش از نصف تولید 

برق نیروگاه رامین است.
سید حجت اله موســوی بیان کرد: بنا بر اطلاعات سازمان هواشناسی همچنان 
شاهد استقرار گنبد حرارتی در خاورمیانه هستیم و دو هفته پیش رو را نیز هفته 

های گرمی پیش بین کرده است.
وی با بیان اینکه به طور متوسط نسبت به میانگین بلند مدت ۱.۵ درجه افزایش 
دما را در هفتــه پیش رو خواهیم داشــت افزود: به ازای هر یــک درجه افزایش 
دما ۱۸۰۰مگاوات به میزان مصرف برق کشور اضافه می شود که در این شرایط 
همکاری خوزستانی ها در اســتفاده بهینه از وسایل سرمایشی و عدم استفاده از 

وسایل پرمصرف در ساعت های اوج مصرف می تواند موثر باشد.
مدیر روابط عمومی شــرکت برق منطقه ای خوزســتان تصریح کرد: بر اساس 
بررســی های انجام شــده تغییر دمای کولــر از ۱۸ به ۲۴ درجه مشــترکین 
خوزســتانی باعث صرفه جویی ۷۱۰ مگاواتی خواهد شــد که این صرفه جویی 
بیش از نصف تولید برق نیروگاه رامین اســت که تاثیر زیادی در پایداری شبکه 

برق دارد.
موســوی اضافه کرد: بر اســاس اعلام شــرکت توانیر تا تاریخ ۲۳ تیرماه از ۲۵ 
میلیون قبض برق صادر شده ۱۰ میلیون قبض برق مشمول پاداش صرفه جویی 
شــده و حدود ۲۴۰ میلیارد تومان پاداش صرفه جویی به مشترکینی که نسبت 
به سال گذشته کاهش مصرف داشته پرداخت شــده و یک سوم از این تعداد نیز 

قبض برق آنها رایگان شده است.
مدیر روابط عمومی شــرکت بــرق منطقه ای خوزســتان اظهار کــرد: علاوه 
بر پاداش هایی که در قبوض اعلام شــده با توجه به راه انــدازی پویش با انرژی و 
مشارکت مردم، آنها از جوایز ارزنده دیگری نیز برخوردار خواهند شد و در هفته 
پیش رو به تعدادی از این مشــترکین که در قرعه کشــی برنده شدند جوایز آنها 

اهدا خواهد شد.
موســوی گفت: با همکاری مردم و تــلاش مضاعف تلاش گــران صنعت برق 
خوزستان، شــاهد برق پایداری در سراسر استان هســتیم و تداوم این پایداری 

نیازمند همکاری و تعامل بیشتر بخش خانگی خواهد بود.

   

برق ۹۷ اداره پرمصرف خوزستان قطع شد
اهواز - محمد مجدم مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی برق 
خوزستان با اشــاره به صدور اخطارهای قبلی برای مشــترکان پرمصرف اداری 
گفت: به دلیل رعایت نکردن الگوی مصرف، برق ۹۷ اشتراک اداری پرمصرف در 

استان خوزستان قطع شد.
 ستار نظری با بیان اینکه برق ۹۷ مشترک اداری پرمصرف قطع شد اظهار کرد: 
شرکت توزیع نیروی برق خوزستان در روزهای گذشته، پیام هایی مبنی بر لزوم 
رعایت الگوی مصرف برق به ادارات ارسال کرده که با توجه به اصلاح نکردن روند 

مصرف و پس از صدور اخطار، دستور قطع برق ادارات پرمصرف صادر شد.
وی افزود: تمامی دســتگاه های اجرایی باید تا پایان شهریورماه، میزان مصرف 
برق خود را در ساعات اداری ۳۰ درصد نسبت به ســال ۱۴۰۰ و در ساعات غیر 

اداری ۶۰ درصد نسبت به متوسط بار مصرفی روز، کاهش دهند.
مدیر دفتر مدیریت مصرف شــرکت توزیع نیروی برق خوزســتان ادامه داد: در 
صورتی که مشترکین اداری پرمصرف نسبت به کاهش و مدیریت برق خود اقدام 
لازم را انجام ندهند پس از ارسال اخطارهای لازم نسبت به قطع برق انشعاب آنها 

اقدام خواهد شد.
نظری اظهار کرد: وزارت نیرو امســال با هدف جلب مشارکت عمومی، علاوه بر 
پرداخت پاداش به مشترکان کم مصرف که تا رایگان شدن قبض برق را نیز شامل 
خواهد شد، پویش "با انرژی" را طراحی کرده و عموم مردم می توانند با مشارکت 
در این طرح، علاوه بر کاهش مصرف برق خــود، از جوایز ارزنده آن از قبیل ۳۰۰ 

دستگاه خودرو داخلی، لوازم خانگی، لوازم دیجیتال و… بهره مند شوند.

   

نماد افتخار پدافند غیر عامل به مدیر عامل شرکت 
وشیمی پارس اهدا شد پتر

بوشــهر -رضا حیدری نماد افتخار پدافند غیر عامل به مدیر عامل شرکت 
پتروشیمی پارس اهدا شد .سرتیپ پاسدار دکتر غلامرضا جلالی رییس سازمان 
پدافند غیرعامل کشور در نهمین همایش پدافند شیمیایی ، با اهدا نماد افتخار 
از سیاوش میر حاجی ، مدیر شرایط اضطراری و بحران پتروشیمی های منطقه 

ویژه اقتصادی انرژی پارس از تلاش های ایشان تقدیر و تشکر به عمل آورد

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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وش نفت به پالایشگاه های فراسرزمینی ایران  فر
برای نخستین بار؛ دستاورد دولت سیزدهم

نماینده اســبق ایران در اوپک گفت: ســهامداری در پالایشــگاه های 
فراســرزمینی با تکیه بر صادرات خدمات فنی و مهندسی ایرانی، یکی 
از سیاست های موفقی بود که در دولت سیزدهم اجرا شد و با این روش 
برای فروش نفت کشور توانستیم بازارسازی کنیم و بازارهای صادراتی 

خود را توسعه دهیم.
 کشورهای دارنده منابع انرژی به دیپلماســی ویژه و فعالی نیاز دارند تا 

بتوانند در بازارهای بین المللی باقی بمانند. 
با هدف حذف کشــورمان از بازارهای بین المللی انرژی و مســدود 
کردن دسترسی کشــور به درآمدهای حاصل از فروش منابع، حوزه 
انرژی کشور طی ســال های گذشــته تحت تحریم های شدید قرار 

گرفت.
به زعم کارشناسان، از دست دادن بازارهای صادراتی نفت و گاز بدترین 
اتفاقی است که می تواند برای کشــورهای دارنده منابع انرژی رخ دهد؛ 
زیرا اگر کشــورها از مبادی دیگری به واردات نفــت و گاز بپردازند، به 
راحتی نمی توانند در آینده این منبع واردات را تغییر دهند و از کشــور 

اول مجدد واردات داشته باشند.
دولت ســیزدهم و وزارت نفت وظیفه مهمی در راستای حفظ ایران در 
بازارهای بین المللی انرژی برعهده داشــتند. این اقدام باید در شرایطی 
انجام می شد که کشــور تحت تحریم های شدید قرار داشت و دشمنان 
عزم خود را برای مسدود کردن راه های صادرات نفت و گاز کشور به کار 

گرفته بودند.
در شرایط تحریم، سیاست هایی مانند ســهامداری در پالایشگاه های 
فراســرزمینی در ازای ارائه خدمات و نفت به کشور هدف و عرضه نفت 
به مینی پالایشگاه ها در شرق آسیا به کار گرفته شد. این سیاست ها در 
نهایت نتیجه داد و رشــد ۳۰۰ درصدی صادرات نفت خام کشور را رقم 

زد.
رشد تولید و صادرات نفت خام کشور به سادگی به دست نیامد و طی سه 
سال گذشته، شخص رئیس جمهور شــهید و وزارت نفت از هر فرصتی 

برای رایزنی به منظور فروش نفت کشور بهره بردند.

افزایش صادرات نفت در شرایط تحریم در دولت سیزدهم
محمدعلی خطیبی، نماینده اسبق ایران را در اوپک و کارشناس حوزه 
انرژی  با اشــاره به این موضوع که افزایش فروش نفت کشور در شرایط 
تحریم در دولت سیزدهم قطعاً یک دســتاورد بزرگ برای وزارت نفت 
محســوب می شــود، اظهار کرد: در دولت دوازدهم صــادرات نفت و 

میعانات گازی کشور نگران کننده بود. 
در آن زمان بیم آن می رفت که صادرات کشــور صفر شــود و بازارهای 

صادراتی خود را از دست بدهیم.
وی ادامه داد: بــر اثر ابتکاراتی که دولت ســیزدهم و وزارت نفت در 
زمینه بازارســازی به اجرا گذاشــتند، توانســتیم حضور خود را در 
بازارهای انــرژی تقویت کنیــم و به افزایش تولیــد و صادرات نفت 

کشور بپردازیم.

نماینده اســبق ایــران در اوپک خاطرنشــان کرد: طبــق آماری که 
خبرگزاری های خارجــی در مورد صــادرات نفــت و میعانات گازی 
کشورمان اعلام کرده اند، در حال حاضر بیش از یک و نیم میلیون بشکه 
در روز صادرات نفت داریم. این قطعاً یک موفقیــت بزرگ برای دولت 

سیزدهم محسوب می شود.

جایگاه ایران در بازار جهانی انرژی حفظ شد
خطیبی گفــت: اقدامات ابتکاری دولت ســیزدهم نه تنها باعث شــد 
بازارهای انرژی خود را حفظ کنیم، بلکه به گســترش مبادی صادراتی 

نفت کشور نیز منجر می شود. 
در همین ارتبــاط، به گفته وزیر نفــت، بیش از ۱۷ مبــادی محرمانه 

صادرات نفت به دست آورده ایم.
وی ادامه داد: دولت ســیزدهم با اعمال سیاست های صحیح به افزایش 
مبادی صادراتی کشــور در حوزه انرژی پرداخت و توانست جایگاه ما را 
در بازارهــای بین المللی حفظ کند. امیدواریم این روند رو به رشــد در 

دولت چهاردهم ادامه پیدا کند.
این کارشناس انرژی خاطرنشان کرد: رویکرد دولت سیزدهم این نبود 
که منتظر بماند تحریم ها لغو شد؛ به عبارت دیگر، طی سه سال گذشته 

امور کشور معطل مذاکرات و تعامل با غرب باقی نماند. 
تلاش شد در شــرایط تحریم به کار خود ادامه دهیم. در نتیجه همین 
سیاســت گذاری های صحیــح کــه در وزارت نفت صــورت گرفت، 
سهامداری در پالایشگاه های فراسرزمینی در ازای ارائه خدمات و نفت 

به کشور هدف در دستور کار قرار گرفت.

بازارسازی برای فروش نفت ایران در دولت سیزدهم
خطیبی گفت: ســهامداری در پالایشگاه های فراســرزمینی با تکیه بر 
صادرات خدمات فنی و مهندســی ایرانی و بازســازی پالایشگاه های 
مستهلک شده یکی از سیاســت های موفقی بود که در زمان اوجی وزیر 

نفت دولت سیزدهم به اجرا گذاشته شد.
وی تاکید کرد: با این روش توانستیم بازارســازی برای فروش نفت 
کشور داشته باشــیم و به توســعه بازارهای صادراتی خود مبادرت 

کنیم. 
عرضه نفــت به مینی پالایشــگاه ها و متنــوع کردن مشــتریان خرد 
ولی متعدد نیز از دیگــر راهکارهایی بــود که در پیــش گرفتیم. این 
پالایشــگاه های کوچک مقیاس خاصیت تحریم پذیری کمتری دارند 

و در شرایط تحریم کمک کننده بودند.

افزایش وصول مطالبات ارزی حاصل از فروش نفت
خطیبی ادامه داد: رشــد اقتصادی  که طی ســال گذشــته در دولت 

سیزدهم به دست آمد، بسیار حائز اهمیت است.
 دســتیابی به چنین اعداد و ارقامی در شــرایط تحریم کار ســاده ای 
نیســت. ایــن دســتاوردها نشــان دهنده تــلاش شــبانه روزی و 
سیاســت گذاری های صحیح به منظور گسترش صادرات نفت و اقلام 
غیرنفتی در وزارت نفت اســت. امیدواریم این روندها در دولت بعدی 

نیز ادامه یابد.
کارشــناس انرژی گفت: وقتی دولت ســیزدهم روی کار آمد، مقادیر 
زیادی نفــت و میعانات گازی روی دریا داخل شــناورها داشــتیم که 
نتوانســته بودیم بفروشــیم. وزارت نفت دولت ســیزدهم بــا اعمال 
سیاســت های ابتکاری به فروش این منابع پرداخت و درآمدهای ارزی 

حاصل از آن را به کشور وارد کرد.
وی گفــت: افزایش وصــول مطالبــات ارزی حاصل از فــروش نفت و 

میعانات گازی نیز از اقدامات مهم دولت سیزدهم بود.

 بریکس و شانگهای؛ درهای گشوده شده ای که 
ود نباید از دست بر

ورود ایران در پیمان های بریکس و شــانگهای زمینــه را برای افزایش 
تجارت، صادرات و واردات و جذب سرمایه گذاری خارجی آماده خواهد 
کرد.  عمدتاً شــکل گیری پیمان ها و مجامع اقتصادی به منظور کاهش 
اثرگذاری چند کشــور به اصطــلاح قدرتمند بر سرنوشــت اقتصادی 
کشورهای دیگر اســت که پیمان بریکس یکی از این معاهدات بود که 

سال گذشته ایران، به عضویت در گروه بریکس درآمد.
عضویت در بریکس یک گام مهم برای در هــم تنیدن روابط اقتصادی 
ایران با قدرت هــای نوظهور عضو بریکس به ویژه چین، هند و روســیه 
محسوب می شود. پذیرفتن عضویت ایران در پیمان بریکس به این معنا 
اســت که به رغم اینکه جمهوری اســلامی ایران در تحریم های ایالات 
متحده آمریکا قرار دارد اما بــرای تکمیل پازل چنــد جانبه گرایی در 
دنیا یک اقتصاد کاملًا آماده و مستعد اســت، بنابراین اعضای بریکس 
ترجیح دادند که ایران هــم در این فعل که موجــب کاهش اثرگذاری 

یک جانبه گرایی اقتصاد آمریکا خواهد شد به آنها بپیوندد.
حدود ۳۰ درصد وســعت ســرزمین های جهان و حــدود ۴۰ درصد 
جمعیت جهان متعلق به کشــورهای عضو بریکس است. بنابراین ورود 
ایران در ایــن پیمان زمینه را برای افزایش تجــارت، صادرات و واردات 
و جذب ســرمایه گذاری خارجی آماده خواهد کرد. تضمین هماهنگی 
و تطبیق بوروکراســی داخلی با نهادهای بریکس در زمینه هایی مانند 
گمرک، تعرفه ها و مقررات ســرمایه گذاری نیز به زمان و بررسی های 
کارشناســی پیچیده ای نیاز دارد. امــا برنامه های مربــوط به تکمیل 
کریدورها و بنادر اســتراتژیک ایران مانند چابهار و کریدور شــمال-

جنوب که هم روســیه هم هند عضو آن هســتند، می توانــد به داخل 
برنامه های ژئوپلیتیکی و ژئواکونومیکی بریکس منتقل شود.

طبق گزارش وزارت امور اقتصــادی و دارایی، چین با ۲.۲ میلیارد دلار، 
عراق ۱.۶ میلیارد دلار، امــارات متحده عربی یک میلیارد دلار، ســه 
مقصد اول صادراتی ایران در دو ماهه ۱۴۰۳ بوده اند که هر ســه کشور 

عضو اصلی پیمان بریکس هستند.
میزان صادرات کشور با احتســاب نفت خام و نفت کوره، خدمات فنی 
مهندســی و تجارت چمدانی به ۱۶.۲ میلیارد دلار رسیده است. میزان 
صادرات غیرنفتی کشــور هم در دو ماهه امسال با افزایش ۳.۸ درصدی 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته، به هشت میلیارد دلار رسیده است.
همچنین میــزان وزنی صــادرات غیرنفتی در دو ماهه امســال ۲۳.۵ 
میلیون تن بوده که افزایش ۸.۵ درصدی نســبت به مدت مشابه سال 
قبل برخوردار بوده است. بر اساس اعداد منتشــر شده می توان نتیجه 
گرفت میزان واردات کالا به کشــور در دو ماهه اول امسال ۹ میلیارد و 
۸۰ میلیون دلار بوده بنابراین کسری تجاری غیر نفتی در این مدت به 

حدود یک میلیارد دلار رسیده است.
در این میان چین با ۲.۲ میلیارد دلار، عــراق ۱.۶ میلیارد دلار، امارات 
متحده عربی یک میلیارد دلار، ترکیه با ۷۲۹ میلیون دلار، پاکســتان 
۳۸۳ میلیون دلار، افغانســتان ۳۵۱ میلیون دلار و هند با ۳۰۲ میلیون 
دلار، ۷ کشــور عمده مقصد صادراتی ایــران در دو ماهه ۱۴۰۳ بودند. 
واردات ایران از ۱۰ کشــور عضو بریکس در ســال گذشته ۹.۱ میلیون 
تن کالا ۱۶ میلیارد دلار بوده کــه ۶۳ درصد وزن و ۶۶ درصد ارزش کل 

واردات ایران را به خود اختصاص داده است.

بر اساس اطلاعات مربوط به کشــورهای حوزه منطقه غرب آسیا، ایران 
رتبه چهارم در جذب ســرمایه مســتقیم خارجی را بعد از کشورهای 
امارات، عربســتان و ترکیه کسب کرده اســت. این رتبه در حالی است 
که سه کشــور مذکور با یک دهم دشواری های ورود ســرمایه و موانع 

تحریمی و مشکلات بانکی ایران مواجه نیستند.

جذب 1۲ میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی مستقیم
 در 3 سال

ایران در ســه ســال اخیر جمعاً بیــش از ۱۱.۹ میلیارد دلار ســرمایه 
گذاری خارجی مستقیم جذب کرده که البته با توجه به اینکه بسیاری 
از مســیرها به تازگی در بریکس و شانگهای گشــوده شده است؛ تداوم 
آنها در ســال های ۱۴۰۳ و ۱۴۰۴ این رکوردشــکنی را همچنان زنده 
نگه خواهد داشــت و این نقطه شروعی برای ســرمایه گذاری خارجی 
در کشور است.قبلًا ســرمایه گذاری خارجی فقط در برخی حوزه های 
خاص متصور بود ولی اتفاقاً بیشتر سرمایه گذاری خارجی سال گذشته 

و جمهوری اسلامی ایران در سایر حوزه های غیرنفتی است.
متوســط صادرات غیرنفتی بــه ۵۰ میلیارد دلار در دولت ســیزدهم 
رسیده و از صادرات غیرنفتی مهم تر، مســاله ترانزیت در گمرک است 
که این نشانگر عدم انزوای دولت به حساب می آید. در این حوزه از ۱۱.۵ 
میلیون تن ترانزیت کشــور، به ۱۸ میلیون تن رسیده است که بالاترین 
عدد ثبت شــده ترانزیت از خاک همسایگان اســت هر تن ترانزیت ۷۰ 

دلار درآمدزایی دارد که معادل هر بشکه نفت است.

استفاده حداکثری ازظرفیت مولدهای برق 
اضطراری دراختیار یگانهای سپاه

مدیرعامــل توانیر در جهــت تحقق منویــات مقام معظــم رهبری و 
سیاســتهای ابلاغی مرتبط با اصلاح الگوی مصرف بــرق؛ تفاهمنامه 
اصلاح الگوی مصرف برق با سپاه پاسداران را با قید فوریت به شرکتهای 
تابعه ابلاغ کرد.مصطفی رجبی مشــهدی مدیرعامل توانیر با اشاره به 
امضای تفاهم نامه با ســپاه پاسداران انقلاب اســلامی، از شر کت های 
زیر مجموعه صنعت برق درخواســت کرد مفاد این تفاهــم نامه را در 
جهت تحقق منویات مقام معظم رهبری و سیاست های ابلاغی مرتبط 
با اصلاح الگــوی مصرف برق در کشــور، با قید فوریت بــه مرحله اجرا 

بگذارند.
رجبی مشهدی در این ابلاغیه، استفاده حداکثری از ظرفیت مولدهای 
برق اضطراری در اختیار یگان های ســپاه با نصب کنتورهای هوشمند 
رؤیت پذیر و اتصال آنها با شــبکه برق، اجرای رزمایش های اســتانی و 
همچنین ارائه همکاریهای فنــی در خصوص تعمیر و نگهداری مولدها 
را از اهــم موضوعات ایــن تفاهم نامــه ذکر کرد.وی اصــلاح، پایش و 
حذف انشعاب های برق غیر سازمانی از لیســت انشعاب های مشمول 
تهاتر و همچنین تغییر و اصلاح تعرفه انشــعاب ها بر اســاس کاربری 
که مطابق اعلام نمایندگان سپاه معرفی می شــوند را از دیگر مفاد این 
تفاهم نامه برشــمرد.مدیرعامل توانیر از دیگر بندهای مهم این تفاهم 
نامه را سهولت بخشــی به اجرای طرح تفکیک انشعاب های برق اماکن 
مســکونی از مراکز تجمیعی نظامی برشــمرد و ارائه مســتمر گزارش 
اقدامات و صورت جلســات به شــرکت توانیر جهت ارائــه در کارگروه 

مشترک را از دیگر مفاد مهم تفاهم نامه با سپاه پاسداران ذکر کرد.
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سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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رییس کل بانک مرکزی:

پاشی نکرده است دولت برای مدیریت بازار، ارز

رییــس کل بانــک مرکــزی گفت:  خریدار 
برخلاف انتقادات و گزاره های خبری نادرســت، 
بانک مرکزی هرگز از دارایی های ارزی کشــور و 
ارزپاشی برای مدیریت بازار ارز از جمله در مقطع 
کنونی استفاده نکرده اســت. شصت و چهارمین 
اجلاس ســالانه مجمع عمومی بانــک مرکزی با 
حضور محمد مخبر سرپرست ریاست جمهوری، 
خاندوزی وزیر امور اقتصــادی و دارایی، منظور 
رئیس ســازمان برنامه و بودجه، اوجی وزیر نفت، 
علی آبادی وزیر صنعت معدن و تجارت و موحدی 
آزاد دادســتان کل کشــور صبح امروز در محل 

ساختمان بانک مرکزی برگزاری شد.

رشد ۵ درصدی اقتصاد کشور در سال 140۲
محمدرضا فرزین در این اجــلاس گفت: اقتصاد 
کشور در سال ۱۴۰۲ رشــد ۵ درصدی بر اساس 
قیمت های بــازار را تجربه کــرد در حالی که نرخ 
رشد نقدینگی و پایه پولی و رشــد پول با روندی 
نزولی بــه روندهای بلندمدت بازگشــته اســت 
و تورم مصرف کننده و تولیدکننــده نیز با تداوم 
روند کاهشــی کنترل شده اســت. همچنین بر 
اســاس اطلاعات مقدماتی بانک مرکزی ضریب 
جینی در سال ۱۴۰۲ با رقم ۰.۳۶۱۴ به کمترین 
میزان حداقل در طی یک دهه اخیر رسیده است. 
مدیریت بــازار ارز نیز به گونه ای انجام شــده که 
کمترین میــزان ضریب تغییرات در ســال های 
اخیر در حوزه نوســانات بازار ارز در سال گذشته 

ثبت شده است.
رئیس کل بانــک مرکزی با اشــاره به رشــد ۵ 
درصدی اقتصاد کشــور در ســال ۱۴۰۲ گفت: 
بخش واقعی اقتصاد کشــور در ســال ۱۴۰۲ بر 
اساس قیمت پایه رشــد ۴.۵ درصدی و به قیمت 
بازار رشــد ۵ درصدی را تجربه کرده است؛ البته 
رشــد اقتصادی به قیمت بازار گزارش جامع تری 
از رشــد فعالیت های بخش های مختلــف ارائه 
می کند. رشــد اقتصادی به قیمت پایه بدون نفت 
به ۳.۶ درصد رســیده اســت که پس از یک دوره 
رشــد پایین نشــان از موفقیت دولت در اجرای 
برنامه های اقتصادی دارد. متوســط رشد تولید 
ناخالص داخلی طی دوره ۱۳۹۱ تا ۱۳۹۹ معادل 
۰.۵ درصد بوده است.فرزین افزود: در سال ۱۴۰۲ 
بخش نفت رشــد ۱۴.۷ درصدی، گروه صنایع و 
معاون رشد ۴.۵ درصدی، گروه خدمات رشد ۳.۸ 
درصدی و بخش کشاورزی رشد ۰.۲ درصدی را 
به ثبت رسانده اســت.رئیس کل بانک مرکزی با 
اشــاره به گزارش بانک جهانی در خصوص رشد 
اقتصــادی کشــورهای منطقه در ســال ۲۰۲۳ 
گفت: رشــد اقتصادی ۵ درصدی کشور در سال 
گذشته بیشترین رشد در بین کشورهای منطقه 
را نشــان می دهد که علی رغم شوک های ناشی از 
تحولات نظامی و امنیتی در منطقه توانســت به 
رشد اقتصادی مناسبی دســت یابد. این موضوع 
حاکی از آرامش حاکم بر فضای اقتصادی کشــور 
ناشــی از اجرای سیاســت تثبیت بــا هماهنگی 

سازمان ها و دستگاه های مربوطه است.

رشد ۷.۲ درصدی تشکیل سرمایه
 ثابت ناخالص

فرزین تصریح کرد: تشکیل سرمایه ثابت ناخالص 
در سال گذشــته ۷.۲ درصد رشــد داشته است. 
همچنین مصــرف نهایی بخــش خصوصی ۴.۱ 
درصد رشد در ســال گذشــته را به ثبت رسانده 
است که نشــان می دهد وضعیت مصرف کالاها و 
خدمات مصرفی آحاد جامعه در وضعیت مناسبی 
قرار دارد. همچنین تولید ناخالص داخلی بخش 
ماشــین آلات بر حســب اقلام هزینه نهایی ۷.۹ 
درصد و بخش ســاختمان ۷.۱ درصد در ســال 
۱۴۰۲ رشد داشته است. این آمار به خوبی بیانگر 
سرمایه گذاری مناسب در کشور است و بنابراین 
آمار رشد اقتصادی همچنان مثبت و پایدار باقی 
خواهد ماند.رئیس کل بانــک مرکزی اظهار کرد: 
در دولت ســیزدهم میانگین رشد تولید ناخالص 
داخلی ۴.۵ درصد، میانگین رشــد تولید ناخالص 
داخلی بدون نفت ۴ درصد، میانگین رشد صنعت 
۶.۵ درصد، میانگین رشــد مصــرف خصوصی 
۶.۳ درصد، میانگین رشــد تشکیل سرمایه ثابت 
کل ۶.۴ درصد، میانگین رشــد تشکیل سرمایه 

ســاختمان ۳.۲ درصد و میانگین رشــد تشکیل 
ســرمایه ماشــین آلات ۱۱.۸ درصد بوده است 
که این آمار تفــاوت معناداری بــا میانگین های 

بلندمدت دارد.

رونق بازار مسکن
فرزین ســرمایه گذاری در بخش مسکن در سال 
۱۴۰۲ را نیــز امیدوارکننــده برشــمرد و گفت: 
ســرمایه گذاری بخش خصوصی برحسب قیمت 
واقعی در کل مناطق شــهری در ســال گذشته 
۷.۸ درصد رشد داشته است و در ساختمان های 
جدید برحســب قیمت های واقعی و در مقایسه 
با ســال ۱۴۰۱ معادل ۱۷.۱ درصد رشــد نشان 
می دهد و امیدواریم این رونــد به بهبود وضعیت 

مسکن در کشور کمک کند.
وی با اشــاره به تعدیل انتظارات تورمی در حوزه 
مسکن نیز اشاره کرد و گفت: در خرداد ماه ۱۴۰۳ 
با وجود افزایش ۱۴.۱ درصدی حجم معاملات در 
شهر تهران نســبت به مقطع مشابه سال گذشته 
اما قیمت هر واحد مسکونی در شهر تهران در این 
بازه زمانی معادل ۹.۷ درصد رشد داشته است این 
در حالی است که قیمت مســکن در شهر تهران 
در خرداد ۱۴۰۲ در مقایســه با خرداد ۱۴۰۱ به 
میزان ۹۸.۷ درصد افزایش یافته بود. این واقعیت 
اقتصادی نشــانگر تعدیل انتظارات تورمی برای 
افزایش قیمت مسکن است و با تثبیت و ادامه این 
روند معاملات مســکن نیز به زودی شاهد رونق 

بیشتری خواهد بود.

ضریب جینی کاهش یافت
فرزین نرخ بیکاری را نیز در ســال گذشــته ۸.۱ 
درصد اعلام کــرد و گفت: این نرخ در بهار ســال 
۱۴۰۳ معادل ۷.۷ درصد بوده اســت که این آمار 
کمترین میزان نرخ بیکاری طی ســال های اخیر 
بوده است.رئیس کل بانک مرکزی کاهش ضریب 
جینی را به عنــوان یکــی از موفقیت های دولت 
ســیزدهم در حوزه اقتصادی برشــمرد و گفت: 
ضریب جینی ۰.۳۶۱۴ یکی از پایین ترین ضریب 
جینی های اقتصاد کشور حداقل در طول یک دهه 
اخیر بوده اســت که این تحول مثبــت در نتیجه 
اجرای طرح مردمی ســازی یارانه و افزایش یارانه 
هر فرد در دهک های مختلــف درآمدی متعاقب 
حذف ارز ترجیحی برخی از کالاهای اساســی در 
ابتدای سال ۱۴۰۱، اجرای موفق سیاست تثبیت 
اقتصادی و مهار رشد بالای قیمت ها، تأمین ارزاق 
اساســی معیشــتی مردم با اجرای گسترده طرح 
کالا برگ الکترونیک خانوار و ســایر سیاست های 
حمایتی دولت از دهک های پایین درآمدی محقق 
شده است.فرزین بازگشــت نرخ رشد نقدینگی و 
رشد پایه پولی به روند بلندمدت را نشانگر توفیق 
بانک مرکزی در اجرای سیاســت های این بانک 
توصیف کرد و افزود: نرخ رشــد نقدینگی در پایان 
سال ۱۴۰۲ به ۲۴.۳ درصد رســید که پایین تر از 
نرخ ۲۵ درصد هدف گذاری شــده بود. همچنین 
پایه پولی نیز در راســتای همگرایی با نرخ رشــد 
نقدینگی به ۲۷.۶ درصد در پایان ســال گذشته 
رســید و با ادامه این روند نزولی در ســال جاری 

شاهد کاهش نرخ تورم نیز خواهیم بود.

کاهش انتظارات تورمی
رئیس کل بانــک مرکزی همچنیــن از کاهش 
انتظارات تورمی جامعه بر اســاس تحولات رشد 
پول خبر داد و گفت: رشــد پول )بخش ســیال 
نقدینگی( در بین کل هــای پولی دارای بالاترین 
همبستگی با انتظارات تورمی است و این شاخص 
با کاهش ۴۷.۷ درصدی از ۶۵.۵ درصد در ســال 
۱۴۰۱ به ۱۷.۵ درصد در پایان ســال ۱۴۰۲ و از 

این منظر به کمتر از میانگین بلندمدت رسید.
فرزین کنتــرل متغیرهای پولــی را کلید کنترل 
تورم برشــمرد و گفت: با مجموعه اقدامات انجام 
شده در حوزه کنترل رشــد نقدینگی، پایه پولی 
و رشــد پول شــاهد کاهش ۲۶.۴ واحد درصدی 
تورم نقطه به نقطه و کاهش ۱۳.۶ واحد درصدی 
تورم سالانه شاخص بهای مصرف کننده در سال 
۱۴۰۲ بودیم و این روند با توجه به اعداد پایین تر 
تورم نقطه به نقطه در مقایســه با تورم سالانه در 
ســال جاری، علی القاعده می توان کاملًا انتظار 

کاهش بیشــتر تورم ســالانه مصرف کننده در 
ماه های پیش رو سال جاری را داشت.

سهم 8۵ درصدی مواد اولیه و کالاهای 
سرمایه ای از واردات کشور

رئیــس کل بانک مرکــزی در تحلیــل روند نرخ 
تورم تولیدکننده نیز گفت: روند کاهشــی تورم 
سالانه شاخص بهای تولیدکننده از ۶۰.۹ درصد 
در اســفندماه ســال ۱۴۰۰ بــه ۲۹.۷ درصد در 
خردادماه ســال ۱۴۰۳ گویای آن است که فشار 
افزایش قیمت های ناشی از فشــار هزینه تولید و 
سهم آن در افزایش شاخص قیمت مصرف کننده، 
به واسطه سیاست های حمایتی بانک مرکزی در 
زمینه مدیریت بازار ارز از طریــق تثبیت نرخ ارز 
کالاهای اساسی و توســعه فعالیت مرکز مبادله 
ارز تعدیل شده اســت.وی افزود: تأمین نیازهای 
واقعی ارزی اقتصــاد در حوزه تولید و ســرمایه 
گذاری در دســتور کار بانک مرکزی بوده اســت 
و بر این اســاس بیش از ۸۵ درصد ارزش واردات 
گمرکی کشــور شــامل مــواد اولیــه، کالاهای 
سرمایه ای و واسطه ای است که این موضوع نقش 

مهمی در کاهش تورم تولید کننده داشته است.

مدیریت بازار ارز بدون ارزپاشی
فرزین با اشــاره بــه اقدامات بانــک مرکزی در 
مدیریت بازار ارز گفت: راه انــدازی مرکز مبادله 
ارز و طلا با هدف تعمیق بازار رسمی ارز، تفکیک 
نرخ حواله و اســکناس و هدایت نرخ های رسمی 
به ســطوح تعادلی، تقویت عرضــه ارز و افزایش 
کیفیت دارایی هــای خارجی بانــک مرکزی از 
طریق دیپلماسی فعال پولی و بانکی از مهمترین 
اقدامات ما در این حوزه بوده است که از این طریق 
علامت دهی به فعالان و مرجعیت به بانک مرکزی 
بازگشته است.وی افزود: در نتیجه اقدامات حوزه 
ارزی علی رغم بحران های امنیتــی و نظامی در 
منطقه در سال گذشــته ضریب تغییرات بازار ارز 
در بازار ارز ۵.۸ درصد، در اســکناس مرکز مبادله 
۱.۹ درصــد و در حواله مرکز مبادلــه ۲.۴ درصد 
بوده اســت که تفاوت کاملًا معنادار و محسوسی 
با سال های پیش دارد و نشــان از موفقیت بانک 

مرکزی در اجرای سیاست تثبیت دارد.
رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره بــه تأمین ۶۸ 
میلیارد دلاری ارز در سال گذشــته گفت: بانک 
مرکزی در ســال گذشــته ۶۸ میلیــارد و ۳۲۹ 
میلیون دلار و در ســال جاری ۱۹ میلیارد و ۷۹۴ 
میلیون تا ۲۳ تیرماه ارز مورد نیاز کشور را تأمین 
کرده است. این تخصیص و تأمین ارز با هماهنگی 
وزارتخانه ها و ســازمان های مربوطه در کمترین 
زمان ممکن انجام شده اســت و باعث شد فعالان 
اقتصادی با اطمینان بیشــتری نسبت به فعالیت 

تجاری و بازرگانی خود اقدام کنند.
فرزین با اشاره به روند افزایشی ذخایر ارزی کشور 
گفت: با دیپلماسی پولی و بانکی و افزایش وصول 
درآمدهای نفتی و گازی کشــور هم کمیت و هم 
کیفیــت دارایی های ارزی کشــور افزایش یافته 
اســت و برخلاف انتقــادات و گزاره های خبری 
نادرست، بانک مرکزی هرگز از دارایی های ارزی 
کشور و ارزپاشــی برای مدیریت بازار ارز از جمله 

در مقطع کنونی استفاده نکرده است.
وی مدیریت بــازار ارز از طریــق افزایش وصول 
درآمدهای نفت و گاز، تأمین ارز موردنیاز واردات، 
گسترش تأمین مالی ارزی و مدیریت ذخایر بین 
المللی کشــور را برنامه های ارزی بانک مرکزی 
برشــمرد و افزود: ایــن مهم با کنتــرل و کاهش 
نوســانات نرخ ارز، افزایش درصد بازگشــت ارز 
حاصل از صادرات به چرخه اقتصادی کشــور به 
بیش از ۸۵ درصد، افزایش تأمین ارز به تخصیص 
ارز از ۷۴ درصد در ســال ۱۴۰۴ به ۸۵ درصد در 
سال ۱۴۰۲ و کاهش مدت انتظار برای تخصیص 
و تأمین و کنترل ثبت ســفارش ها با بودجه ریزی 
ارزی عملیاتی شده است.رئیس کل بانک مرکزی 
بهبود ســهم خانوارها از کل تسهیلات پرداختی 
راز از دیگر دســتاوردهای بانک مرکزی در دولت 
سیزدهم برشمرد و گفت: سهم تسهیلات خانوار 
از ۱۳.۳ درصد در ســال ۱۴۰۰ به ۱۸.۳ درصد در 
سال ۱۴۰۳ رسید که نشان از اهمیت تأمین مالی 

خرد و خانوارها در دولت سیزدهم است.
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